
روزنامه

از بهبود وضع مسکن و سرانه های عمومی تا تعیین تکلیف پروژه های راکد و نیمه تمام؛

انتظارات مردم قم
 از رییس جمهور

استاندار قم تاکید کرد :

استفاده از ظرفیت های مختلف برای رفع مشکلات مردم

شهروندان در آستانه سفر رییس جمهور و هیات همراه 
بیش از هر زمان دیگری چشم انتظار حمایت های همه جانبه 
روند  یافتن  سرعت  و  پیش رو  مشکلات  رفع  برای  دولت 

پیشرفت استان به ویژه در بخش مسکن، افزایش سرانه های 
عمومی و حل معضل فرودگاه، مونوریل و راه اندازی قطار 
فرسوده  بافت  از  هکتار  قرارگرفتن ۳۱۵  هستند.  شهری 
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دوتن ازمراجع تقلید در دیدار معاون فرهنگی سازمان اوقاف تاکید کردند؛

مبلغان از بیان مطالب تفرقه آمیز پرهیز کنند
وحدت مساله اساسی است و نباید خدشه ای به آن وارد شود
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رییس مرکز بهداشت شهرستان قم:

احتمال شناسایی اومیکرون در قم جدی است
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نماینده ولی فقیه در استان قم با بیان اینکه در سلامت غذای مردم جای تعارف 
وجود ندارد، گفت: جداسازی سبوس از آرد به صورت مستقیم با سلامت مردم 
ارتباط دارد و نباید به گونه ای باشد که به مردم ضرری وارد شود. آیت الله سید 
محمد سعیدی در دیدار سعید محمدی مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان 
قم که پیش از ظهر روزسه شنبه در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام 
شد، اظهار کرد: هر انقلاب در شروع با حرکت عاقلانه، عاشقانه و احساسی مردم 
همراه است و مهم این است که در استمرار انقلاب هم بتوان این همراهی مردم 

سفر  با  همزمان  کشور  وزارت  تام الاختیار  نماینده  مردمی  ارتباطات  میز 
رئیس جمهور به قم در شهرداری قم مستقر خواهد شد. به گزارش شهرنیوز، 
در حاشیه سفر آیت الله رئیسی رئیس جمهور و برخی از اعضای هیئت دولت 
در روزهای پنجشنبه و جمعه ۹ و ۱۰ دی ماه به استان قم میز ارتباطات مردمی 
نماینده وزارت کشور به میزبانی شهرداری قم پذیرای شهروندان خواهد بود. یکی 
از اقدامات و الزامات ارتباط مستقیم با مردم و همچنین پیگیری درخواست های 
آنان، استقرار میزهای ارتباطی بین مدیران دستگاه های دولتی با مردم است که 

آیت الله سعیدی دردیدارمدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم:
امنیت و سلامت غذای مردم جای تعارف ندارد

همزمان با سفر رئیس جمهور به قم صورت می گیرد ،
استقرارمیز ارتباطات مردمی در شهرداری قم
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رئیس سازمان زندان ها :
جمعیت کیفری حاضردر زندان ها 

زیبنده نظام اسلامی  نیست
 ســخنگوی دولت، دربــاره نحوه 
اطلاع رسانی از تصمیمات مربوط 
به روش جدید توزیع بنزین، گفت: 
دولت ســیزدهم اهــل تصمیمات 
 یک شــبه و خبرهــای تلــخ صبح 
جمعــه ای نیســت چــون دولــت 
مردمی اســت؛ نه امنیتــی. علی 
بهادری جهرمی روز ســه شــنبه 
7در دومین نشســت خبــری خود  2

سرلشکر رشید:
دشمن قطعا تحمل هزینه های 

رویارویی گسترده با ایران را ندارد
زندان هــا  ســازمان  رئیــس 
در نشســتی بــا چهره هــای 
دانشگاهی کشور با بیان اینکه 
جمعیــت کیفــری حاضر در 
زندان ها زیبنده نظام اسلامی  
جمعیت  گفت:باید  نیســت 
کیفری زندان هارا تعدیل کرد 
و بهترین راهکار بهره مندی 
قانونــی  ظرفیت هــای  از 

فرمانده قــرارگاه مرکزی حضرت 
خاتم الانبیــاء )ص( بــا تاکیــد بــر 
اینکه باورپذیری قدرت جمهوری 
اســلامی ایران برای دشمن حتما 
هزینه کمتــری به دنبــال خواهد 
داشــت گفت: دشــمن بــه دنبال 
آزمودن اراده و قدرت ما نباشد، زیرا 
قطعا تحمل هزینه هــای رویارویی 
گســترده و همه جانبه را نخواهد  2

چالش بی تفاوتی نسبت
 به محیط زیست

حالتی  به   )Apathy Social( اجتماعی  تفاوتی  بی 
اطـلاق مـی شـود كـه در آن شـاهدان و ناظران در كمک 

به افرادی كه در يک موقعيت اضطراری قرار دارند و شديدا نيازمند كمـک هستند، 
مشاركتی ندارند و با بی اعتنايی و بی تفـاوتی از كنـار آن مـی گذرنـد. يكی از انواع بی 
تفاوتی اجتماعی كه در كشور همه گير و در استان قم به كرات مشاهده شده و بسيار 
رايج اسـت بی تفاوتی اشخاص نسبت به آسيب ها و تخريب های محيط زيستی و عدم 
پاسخگويی و مسئوليت پذيری شايسته سازمانهای دولتی، نيمه دولتی و خصوصی 
در مقابل تهديد سلامت اكوسيستم های انسانی و طبيعی است. مهمترين دليل اين 
پيامد درگير بودن مسائل و مشكلات محيط زيستی در حيطه چندين سازمان دولتی، 
عدم تعهد مسئولين در قرارگيری و پاسخگويی ذيل مديريت يكپارچه سرزمينی و سند 
های آمايش سرزمينی و نهايتا شانه خالی كردن از بار مسئوليت به طرق مختلف می 
باشد و هر مسئولی توقع آن را دارند كه سازمان ديگری جهت حل آن مسئله اقدام 
كند. از طرفی پيگری و حل مسائل محيط زيستی چون مستقيم با منافع عده ای 
حقيقی و يا حقوقی صاحب نفوذ بعضا دولتی در تضاد است، قريب به اتفاق مسئولين 
سعی بر آن دارند درگير عواقب حواشی ها و تنش های پيگيری مسائل محيط زيستی 
نشوند و حفظ ميز رياست الويت بالاتری بر حفاظت از منابع طبيعی، هوای سالم و 
محيط زيست داشته است. امروزه كارشناسان و پژوهشگران، الگوی نادرست مصرف 
و سبک زندگی بشر را به عنـوان بزرگترين عامل تخريب محيط زيست مطرح می 
نمايند. بي توجهی انسان به محيط زيسـت اثرات نامطلوب و جبران ناشدنی برجای 
گذاشته است. برخی از انسان در جهت توسعه و رفاه زندگی خود طبعيت را در معرض 
تهديد قرار داده اند. يكی از مهمترين شاخص هايی كه می توان عملكرد يک دولت 
يا يک مدير استانی را در حوزه های گوناگون و در دوره های مختلف ارزيابی كرد، 
ارتقاء شاخص های محيط زيستی می باشد، اگر توسعه اقتصادی، صنعتی، شهری 
و ... مصادف با تخريب عناصر محيط زيستی و گسترش فقر و ناعدالتی اجتماعی 
در يک منطقه باشد مطمئنا اين فرايند توسعه صرفا كارنامه ای گذرا و مردود برای آن 
دوره مديريتی می باشد كه امروزه اثرات حاد آن را در استان قم در تخليه انبوهی از 
پسماندهای ويژه، افزايش تعداد روزهای هوای ناسالم، آلوده شدن منابع آبهای زير 
زمينی و افزايش EC در برخی مناطق تا حد شوری آب دريا، نشست وحشتناک زمين، 
تحليه فاضلاب های صنعتی و شهری در منابع طبيعی، حفر چاههای غير مجاز و 
استخرهای عظيم ذخيره آب، زمين خواری و ويلاسازی های غير قانونی ذيل واژه 
زيبای توسعه گردشگری و... قابل مشاهده است و جای تاسف و نگرانی دارد كه بی 
تفاوتی نسبت به اين حجم تخريب سرزمينی در اجتماع موج می زند. قرار گرفتن ايران 
در نوار خشک كره زمين و خشكسالی های پياپی، كشور را با مشكل سوء مديريت 
منابع آبی و خطر تخريب منابع آبی روبرو كـرده است. واكنش مردم و مسئولان نسبت 
به اين همه مشكلات و مسـائل زيسـت محيطـی را اصلا نمی توان مطلوب ارزيابی 
كرد و به نظر مـی رسـد بـی تفـاوتی يكـی از آسـيبهـای جـدی جامعـه مـا در حـوزه 
محيط زيست است. بی تفاوتی به عنوان يكی از پيامدهای عصر مدرنيته در ابعاد 
مختلـف جامعـه انسـانی قابـل تامل است. در اين ميان بی تفاوتی زيست محيطی به 
لحاظ خطرات و پيامدهای ناگواری كه بر محيط زيست وارد می كند دارای اهميت 
فراوانی است. دخالت های بشر در جهت توسعه مغاير با محيط زيست به فرسودگی 
و تخريب زمين انجاميده و توانايی زمـين بـرای بازتوليد و احيای خود را تضعيف و بـه 
تعويـق خواهد انداخت. در كنـار شـرايط طبيعـی و جغرافيايی استان قم و باور به اينكه 
تغييرات اقليم گستره جهانی دارد اما فعاليت های انسانی و توسعه نامتوازن حاصل 
مديسريت احساسی و كارنامه ای مديران گذشته در دهه های اخيـر، تشديد تغييرات 
اقليم و تاثيرات مخربـی بـر وضـعيت زيست محيطی استان داشته است. بحران های 
محيط زيستی در استان قم امروزه به يک مسأله جدی و قابل تأمل بدل شده كه 
حاصل دخالت و بهره وری نامعقول از منابع زيستی در منطقه و بـی تفـاوتی نسبت 
به ان بوده است. با توجه به اهميت مساله محيط زيسـت بايـد گفـت كـه بـی تفـاوتی 
زيسـت محيطـی جامعه انسانی و مسئولين نسبت به مسائل گوناگون زيست محيطی 
يكی از مهمترين عوامل تشديد كننـده بحران زيست محيطی می باشد. عدم درک 
پايان پذيری منابع طبيعی، به حاشيه راندن مساله محيط زيست به عنوان مساله ای نه 
چنـدان فـوريتی و ضـروری، بـی مسـئوليتی و ناديـده انگاشتن وظيفه در قبال حفظ 
و نگهداری منابع طبيعی به عنوان واقعيت هـای جامعـه بايـد سريعا در دوره مديريت 
دولت فعلی مورد بازبينی دقيق كارشناسی قرار گيرد. مطمئنا مهمترين بخش از اين 
بی تفاوتی و سهل انگاری نسبت به محـيط زيسـت ناشی از عدم باور و نگرش صحيح 

مردم و مسئولان جامعه نسبت بـه محـيط زيسـت مـی باشد.
کنشکر اجتماعی و فعال محیط زیست

عباس جعفری*

ضرورت توجه ویژه به محله جمکران و رفع محرومیت

سخنگوی دولت:
دولت سیزدهم اهل تصمیمات و 
خبرهای تلخ صبح جمعه ای نیست

به استناد ماده ۱6 قانون نظام مهندسی و کنترل 
ساختمان و مواد 77 ، 78 و 7۹ آیین نامه اجرایی 
و اصلاحات بعدی از همه مهندسان دارای حداقل 
دو سال سابقه پایه یک و دارای شرایط مندرج در 
اصلاحیه آیین نامه اجرایی قانون نظام مهندسی 
تعارض  های  *بخشنامه  و  ساختمان  کنترل  و 
منافع* در رشته های عمران، معماری، تاسیسات 
مکانیکی، تاسیسات برقی و نقشه برداری دعوت 
به عمل می آید ؛ جهت ثبت نام در نهمین دوره 
انتخابات هیئت رئیسه گروه های تخصصی سازمان 

نظام مهندسی ساختمان استان قم اقدام نمایند.
توضیح: با عنایت به ماده ۳نظام نامه کمیسیون 
مرکزی  شورای  ابلاغ  سازمان،  تخصصی  های 
اجرایی  نامه  آیین   ۱۱4 بند"ف"ماده  استناد  به 
یا  شرایط  واجدین  استانی  در  قانون،هرگاه 
داوطلبین حایز شرایط به شرح مندرج در آیین نامه 
اجرایی جهت شرکت در انتخابات هیات رئیسه 
گروههای تخصصی در رشته یا رشته هایی حداقل 
به تعداد هفت نفر وجود نداشته باشد، از جمله 
شهرسازی و ترافیک از بین داوطلبین غیر عضو 
هیات مدیره، شورای انتظامی و بازرسان سازمان 
اشتغال  پروانه  حداقل  داشتن  رعایت  با  استان 
به کار پایه ۳ و شایستگی های فنی، حرفه ای و 
تخصصی به تعداد حداکثر هفت نفر توسط هیات 

مدیره انتخاب می شوند. 
جهت کسب اطلاعات تکمیلی به سایت سازمان 
مراجعه   WWW.NEZAMQOM.IR نشانی به 

نمایید.

هیات اجرایی نهمین دوره انتخابات هیات رئیسه 
گروه های تخصصی سازمان نظام مهندسی 

ساختمان استان قم

فراخوان ثبت نام داوطلبان 
شرکت در نهمین دوره انتخابات
هیات رئیسه گروههای تخصصی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان 

استان قم

دیدار  در  گرگانی  علوی  و  همدانی  نوری  آیات  حضرات 
از  امور خیریه و جمعی  و  اوقاف  معاون فرهنگی سازمان 
سرگرو ه ها و معاونین تبلیغی سراسر کشور، بر لزوم تفکر 

و تدبر مبلغان در قرآن کریم و پرهیز از بیان مطالب تفرقه 
آمیز تاکید کردند.یکی از مراجع تقلید گفت: سازمان اوقاف 
و امور خیریه اقدامات خوبی داشته و توانسته است علاوه 

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبرداد:

افزایش 15درصدی
 طلاق دراستان قم

ولادت 17 درصد افزایش، ازدواج 4 درصد کاهش داشته است
صدور 81 درصد از کارت های ملی هوشمند استان

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
در نظر دارد املاكی به شرح جدول ذيل را از طريق مزايده فقط به متقاضيان بومی روستای موضوع مزايده به فروش برساند.

متقاضيان بومی روستای موضوع مزايده می توانند طبق مهلت های مندرج در جدول ذيل در ساعات اداری برای دريافت اسناد 
و شركت در مزايده به نشانی قم، انتهای بلوار امين، ابتدای بلوار غدير، كوچه شماره 11، ساختمان بنياد مسكن انقلاب اسلامی 

استان قم، واحد امور قراردادها مراجعه نمايند. 

تلفن های تماس جهت كسب اطلاعات بيشتر و يا بازديد موضوع مزايده:
دفتر نمايندگی بخش سلفچگان بنياد مسكن انقلاب اسلامی قم- شماره تلفن 33663012 و 33663690 

معاونت عمران روستايی بنياد مسكن انقلاب اسلامی قم- شماره تلفن 15-32856612 داخلی 140 و 148 و 143
امور قراردادهای بنياد مسكن انقلاب اسلامی قم- شماره تلفن 15-32856612 داخلی 151 و 152 

مزایده مرحله اول املاک تجاری روستای قلعه چم )فقط متقاضیان بومی مجاز به شرکت در این مزایده می باشند(

شناسه:۱248778



چهارشنبه-8دی ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25422

مذاکرات وین و احتمال 
تصمیم بزرگ 

مذكرات وين می تواند منجر به يک تصميم بزرگ 
شود: عقب نشينی تهران و يا عقب نشينی واشنگتن. 

يا در حالت ديگر عقب نشينی آشكار و هماهنگ دو طرف برای خروج وضعيت 
كنونی از بن بست.

 حالت بعدی می تواند مانور ظاهری آمريكا برای لغو تحريم های حداقلی در ازای 
قبول درخواست های آژانس بين المللی انرژی اتمی از سوی ايران باشد تا در اين 

صورت زمينه های حفظ وضع موجود فراهم آيد.
مذاكرات وين در يک مسير لغزان در حال انجام است. از طرفی ايالات متحده 
درگير سياست داخلی با توجه به برگزاری انتخابات مياندوره ای كنگره و همچنين 
لغزندگی دولت بايدن در برابر مخالفت های موجود است. اگرچه سياست خارجی 
چندان اثری بر تصميم رأی دهندگان در حوزه مسائل آمريكا ندارد، اما می تواند به 

عنوان عاملی موثر بخشی از ناكامی های دولت بايدن را در اين زمينه ترميم كند.
از طرف ديگر اسرائيل در منطقه عزمی جدی را برای ايجاد يک فضای مداخله 
جويانه در مذاكرات هسته ای به نمايش گذاشته است كه چنين عزمی موجب 
انعكاس پژواكی آن، در ارتباط با رفتار نظام جمهوری اسلامی شد كه طی آن سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی حمله به نيروگاه هسته ای اسرائيل را شبيه سازی كرد.
در داخل نيز شاهد نوعی لغزندگی در فضای بحران های اقتصادی، اجتماعی 
و سياسی هستيم، به ويژه مسائل اقتصادی كه تحريم ها اثرات مخربی بر آن 
داشته است. ايران همچنين در يک جنگ هيبت و حيثيت با دولت يكدست 
شده ابراهيم رئيسی با تفكر حاكم بر نظام جمهوری اسلامی تحت عنوان تفكر 
انقلابی روبروست كه اگر بخواهد زمينه های يک نوع مبادله و سازش را با طرف 
مقابل فراهم آورد، مفهوم انقلابی به عنوان ستون فقراتی اين دولت و رويكرد نظام 
حكومتی با پرسش های جدی منتقدين و مخالفين روبرو خواهد شد. اگر چه 
توافق و رفع تحريم ها می تواند نسيمی را برای توده های مردم به همراه داشته 
باشد ولی پس از آن می تواند به ضد خود تبديل و زمينه انتقادهای مردم را نسبت 
به سياست های بلندمدت دهه های اخير فراهم آورد. به همين جهت بايد عنوان 
كرد كه لغزندگی در مذاكرات پيش رو به چشم می خورد و متن مورد مذاكره نيز از 

سوی طرفين نيز در چنين وضعيت مشابهی قرار دارد.
وجود چنين وضعيتی بازتاب دهنده چالش های ديگر خواهد بود: اگر بايدن 
بخواهد نرمشی را در قبال ايران انجام دهد در اين صورت با دموكرات های راديكال 
و جمهوری خواهان فراراديكالی مواجه خواهد شد كه از يک طرف مخالف نظامی 
جمهوری اسلامی ايران هستند و از طرف ديگر سازش احتمالی و عقب نشينی 
بايدن در ارتباط با تهران را به صورت پتكی بر سر او در انتخابات 2024 فرود 
خواهند آورد و از همين رو به نظر می رسد كه در مذاكرات وضعيت فعلی تداوم يابد.
در طرف ديگر يعنی اسرائيل در تلاش است تا در صورت شكست مذاكرات، 
اتمام مذاكره با تهران را در فرآيند پرونده هسته ای رقم بزند و بدين ترتيب ماندن 
در وضعيت موجود برای تهران و واشنگتن را محدود كند. در چنين حالتی شايد 
عدم تطبيق دولت های عربی يعنی عربستان و كشورهای همسوی آن با وضعيت 
فعلی احساس شود و در فضای بيرونی بيانگر نوعی آرامش در پايتخت های عربی 
نسبت به ايران باشد، اما در عمل هماهنگی های بيشتر اين كشورها در اين زمينه 

با اسرائيل احساس می شود.
با اين وجود می توان گفت لغزندگی مذاكرات می تواند منجر به يک تصميم 
بزرگ شود: عقب نشينی تهران و يا عقب نشينی واشنگتن. يا در حالت ديگر عقب 
نشينی آشكار و هماهنگ دو طرف برای خروج وضعيت كنونی از بن بست. حالت 
بعدی می تواند مانور ظاهری آمريكا برای لغو تحريم های حداقلی در ازای قبول 
درخواست های آژانس بين المللی انرژی اتمی از سوی ايران باشد تا در اين صورت 

زمينه های حفظ وضع موجود فراهم آيد.
به نظر می رسد سناريوی آخر متحمل تر باشد. چرا كه هر دو طرف يعنی 
واشنگتن و تهران به راحتی نمی توانند به يكباره بن بست كنونی را بشكنند. چرا 
كه پيامدها و پژواک های شكست اين بن بست می تواند بر روی دولت های ايران 
و آمريكا اثرات تخريبی جانبی خود را به جا بگذارد. از همين رو به نظر می رسد 
تلاش ها برای حفظ وضع موجود ادامه يابد و برای ماندن در پشت ميز مذاكره 
عقب نشينی های تاكتيكی را در آينده در حوزه ادبيات و گفتار از خود نشان دهند 

ولی در رفتار رويكردهای تقابل جويانه خود را تقويت كنند.
کارشناس مسائل بین الملل

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبرداد:

افزایش 15درصدی طلاق دراستان قم 
مديركل ثبت احوال استان قم گفت: در 9 ماهه گذشته از سال جاری 3 هزار و 
503 طلاق در استان ثبت شده كه اگر با مدت مشابه در سال گذشته مقايسه كنيم 

15 درصد افزايش را نشان می دهد. 
 منوچهر تيموری در ديدار با آيت الله سيد محمد سعيدی كه پيش از ظهر روز 
درسه شنبه  سالن محراب حرم مطهر بانوی كرامت انجام شد، با اشاره به اينكه 
سوم دی ماه روز ثبت احوال است، اظهار كرد: در سوم ديماه 129۷ اداره ثبت 
احوال ايران تأسيس شده و اولين شناسنامه ايرانی به نام فاطمه ايرانی به ثبت 
رسيده است.   وی با بيان اينكه اداره ثبت احوال استان قم در سال 1304 تأسيس 
شد و اولين سند اين اداره شناسنامه حاج ملاحسين خان سعيدی متولد 1245 
است، گفت: اين اداره چند وظيفه اصلی دارد كه عبارت از ثبت وقايع حياتی، 
صدور اسناد هويتی و نشر اسناد جمعيتی است. مدير كل ثبت احوال استان قم 
ادامه داد: در ثبت وقايع حياتی بيش از 98 درصد وقايع حياتی استان در مهلت 
قانونی كه 15 روز برای ولادت و 10 روز برای وفات است ثبت می شود كه اين كار با 
همكاری دانشگاه علوم پزشكی و پزشكی قانونی و .. انجام می شود و در ارائه آمار 
جمعيتی به مسئولان و تصميم گيران مهم است. وی صدور شناسنامه مكانيزه را 
از ديگر فعاليت های اداره ثبت احوال دانست و گفت: سالانه بيش از 60 هزار جلد 
شناسنامه مكانيزه در استان قم صادر می شود كه با توجه به شرايط كرونايی 20 
دفتر خدمات پيشخوان را سازماندهی كرديم و مجوز داديم كه خدمات را بگيرند 

و پس از صدور شناسنامه مكانيزه از طريق پست به درب منازل ارسال می شود.
صدور 8۱ درصد از کارت های ملی هوشمند استان 

تيموری با اشاره به صدور كارت هوشمند ملی كه از پروژه های زيرساختی ثبت 
احوال است، افزود: كارت ملی هوشمند كليد ورود دولت به دولت الكترونيک 
است كه از 930 هزار واجد شرايط دريافت كارت هوشمند ملی استان قم تا امروز 
حدود 99 درصد ثبت نام كردند كه از اين تعداد 81 درصد مردم كارتشان را دريافت 

كرده اند.
مدير كل ثبت احوال استان قم با بيان اينكه در همه نقاط كشور همه می توانند 
خدمات الكترونيک ثبت احوال را دريافت كنند، افزود: از ديگر پروژه های ثبت 
احوال آيين نامه اهدای تابعيت به فرزندان زنان ايرانی با مردهای خارجی ازدواج 
می كنند است كه مرجعش اداره اتباع خارجی است و بعد از ثبت نام و معرفی اين 
اداره فرزندان آنها شناسنامه دار می شوند و در 9 ماهه اول امسال برای 500 نفر از 

اين افراد شناسنامه صادر شده و خدمات را دريافت می كنند.
افزایش ۱7 درصدی ولادت در استان قم

وی ادامه داد: كار ديگری كه در ثبت احوال به تازگی انجام می شود رونمايی از 
اسناد سجلی مفاخر، بزرگان، شهدا و علما است كه از سند سجلی در مراسمات 

مختلف رونمايی می شود.
تيموری با اشاره به مباحث جمعيتی استان قم ابراز كرد: در 9 ماهه  گذشته از 
سال جاری بيش از 14 هزار واقعه ولادت، بيش از ۷ هزار وفات، 5 هزار و 650 
ازدواج و 3 هزار و 503 طلاق در استان ثبت شده كه اگر با مدت مشابه در سال 
گذشته مقايسه كنيم در ولادت 1۷ درصد افزايش، در ازدواج 4 درصد كاهش 

داشته و در طلاق 15 درصد افزايش را نشان می دهد.
وی با بيان اينكه از نظر فراوانی اسامی در استان قم هر ده اولويت اول پسرها 
و دخترها از اسماء ائمه معصومين هستند، گفت: در دو بيمارستان ايزدی و 
گلپايگانی نيروهای ثبت احوال مستقر هستند و در بهشت معصومه هم نيرو مستقر 

است كه كار اداری مردم در همان جا انجام شود.

مهدی مطهرنیا*

اخبار

رئیس سازمان زندان ها :

جمعیت کیفری حاضر در زندان ها زیبنده 
نظام اسلامی  نیست 

اينكه  بيان  با  با چهره های دانشگاهی كشور  رئيس سازمان زندان ها در نشستی 
جمعيت كيفری حاضر در زندان ها زيبنده نظام اسلامی  نيست گفت:بايد جمعيت 
قانونی  ظرفيت های  از  بهره مندی  راهكار  بهترين  و  كرد  تعديل  زندان هارا  كيفری 
درخصوص مجازات های جايگزين حبس، تحقق نظام نيمه آزادی درمورد محكومان 
است.  غلامعلی محمدی درنشستی با محوريت اداره علمی زندان ها  با حضور جمعی 
از چهره های برتر از دانشگاه های كشور اظهارداشت: در ساختار حاكميتی كشور، 
زندانبانی يكی از خطيرترين عرصه های خدمتی است؛ با افرادی مواجه ايم كه صرف 
نظر از علل و عواملی كه آنها را در اين شرايط قرار داده است بايد با استفاده از قابليت ها و 
ظرفيت های موجود وتمركزلازم نسبت به اقدام تربيتی به آنان توجه كنيم تا حيات طيبه 

خودشان را به دست آورند.
باید به خانواده زندانیان مورد حمایت های مادی و معنوی قرار گیرند

رئيس سازمان زندان ها در ادامه با تاكيد بر حقوق خانواده زندانيان تاكيد كرد: به 
نحوی عمل شود كه اصل شخصی بودن جرم به درستی اعمال گردد. درحال حاضر 
اين خانواده است كه متأسفانه بيش از خود زندانی مجازات می شود. يعنی فقط مرتكب 
جرم تاوان عمل مجرمانه را پس بدهد و در اين رابطه بايد تدابيرو شيوه هايی را بكار 
بگيريم كه خانواده زندانيان در معرض آسيب های ناشی اززندان قرار نگيرد. محمدی با 
تأكيد برارتقاء امنيت زندان ها گفت: نبايد با بی تدبيری، زحمات ساير همكاران خدوم و 
زخمتكش در حوزه زندانبانی تحت الشعاع قرار گيرد و لذا با هرگونه بی تدبيری و قصور و 
مسامحه و ترک فعل در انجام وظايف زندانبانی در چارچوب مقرات برخورد خواهد شد.

زندانبانی یک فن است و زندان باید بر مدار دانایی اداره شود
محمدی اين چنين اعتقاد داشت: اقتضای مديريت زندان ها اين است كه رويكرد 
علمی به خود بگيرد و چاره آن نيز تعامل هرچه بيشتر با جامعه نخبگان دانشگاهی 
خواهد بود. زندانبانی فن است و زندان بايد بر مدار دانايی اداره شود. وی تصريح كرد: 
می شود با استفاده از ابزارهای نوين و ظرفيت های قانونی شرايط حبس در منزل برای 

محكومان واجد شرايط فراهم گردد.
قضات برای ترویج مجازات های جایگزین حبس پای کار آمده اند

محمدی با اعلام اينكه هم اكنون قضات برای ترويج مجازات های جايگزين حبس پای 
كار آمده اند، گفت: يكی از روش های متعارف در دنيا برای كاهش جمعيت كيفری 
درزندان ها بهره مندی از سامانه های الكترونيكی است و ما نيز از طريق انعقاد قرارداد با 
شركت های دانش بنيان جهت توليد پابندهای الكترونيكی تحت نظارت فنی مركزآمار 
و فن آوری قوه قضائيه در صدد توسعه آن و استفاده حداكثری ازاين ظرفيت قانونی 
هستيم. وی با اشاره به توسعه اشتغال نشسته به عنوان يكی از اهداف سازمان زندان ها 
گفت: بايد اشتغال نشسته در زندان ها به حداكثر ممكن برسد تا شاهد كمترين ميزان 
بيكاری در زندان ها باشيم. شعار ما تبديل هر اندرزگاه به يک كارگاه توليدی كرامت محور 
است كه اين هدف نيازمند برنامه ريزی، چينش راهكارها و تعامل با ساير دستگاهها و 
ظرفيت های مردمی است. رئيس سازمان زندان ها همچنين اعتقاد داشت: استفاده 
از جامعه نخبگانی و تجربيات صاحب نظران در حوزه علوم جزايی، روانشناسی، تعليم 
و تربيت، مددكاری و مديريت می تواند كمک شايان توجهی به پيش برد برنامه ها در 

حوزه زندانبانی نمايد.
 

ابوترابی در نطق میان دستور:

اعاده اموال نامشروع مسئولان
 ۳۰۰ هزار میلیارد به خزانه بر می گرداند

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  كشور  داخلی  امور  و  شوراها  كميسيون  عضو 
اجرای قانون اعاده اموال نامشروع مسئولان 300 هزار ميليارد تومان به خزانه كشور باز 

می گرداند. 
ابوالفضل ابوترابی نماينده مردم نجف آباد در ادامه جلسه علنی روز سه شنبه مجلس 
و  اقدامات خوب  از  قدردانی  با  ميان دستور خود گفت:  نطق  در  شورای اسلامی، 

اميدواركننده رياست قوه قضاييه، انتقادی هم از مشاراليه دارم.
نماينده مردم نجف آباد، تيران و كرون در مجلس خطاب به رئيس قوه قضاييه افزود: 
همگان می دانيم كه در تاريخ 1/11/1398 قانون الحاق موادی به قانون نحوه اجرای 
اصل 49 قانون اساسی كه ميان مردم به اعاده اموال نامشروع معروف شده مصوب 
شد عليرغم اينكه اين قانون حدود دو سال است برای قوه قضاييه لازم الاجرا است اما 

متاسفانه تاكنون اجرا نشده است.
ابوترابی بيان كرد: در اين شرايط سخت اقتصادی پيش بينی ما طراحان اين قانون اين 
است كه حدود 300 هزار ميليارد تومان به خزانه كشور باز می گردد و مهمتر اينكه اعتماد 

سلب شده مردم با بازگشت اين اموال مسئولين رانت خوار هم بازمی گردد.
وی خطاب به اژه ای عنوان كرد: تقاضا دارم بفرماييد شكايت ترک فعل كه قانون به 
گردن شما گذاشته را به كدام عدليه ببريم؟ اگر شما تكليف قانونی خود را در اين قانون 

اجرا كنيد، كسری بودجه امسال از محل رانت مسئولين رانت خوار تامين می شود.
عضو كميسيون شوراها و امور داخلی كشور در مجلس با بيان اينكه قسمت دوم نطق 
من درباره حرف حقی است كه همه كارمندان و بازنشستگان و مستمری بگيران تامين 
اجتماعی مبنی بر مشكل معيشت و عدم انطباق حقوق با تورم بيان می كنند، گفت: اول 
اينكه بايد مواظب باشيم به ابرتورم مارپيچ يعنی افزايش حقوق و بعد افزايش تورم و تكرار 

اين موضوع نيفتيم اما بايد به سمت ايجاد عدالت در پرداخت حقوق برويم.
ابوترابی خطاب به رييس جمهور گفت: بهترين تصميم در اين شرايط كه به گرداب 
تورم مارپيچ نيفتيم و حرف حق مستمری بگيران هم اجابت شود، ايجاد نظام هماهنگ 
پرداخت حقوق است. وی ادامه داد: همه حقوق بگيران از تبعيض ناراضی هستند 
حرف آنها اين است كه اگر بودجه نيست چرا برای برخی از شركت ها و سازمان ها بودجه 
هست. بنابراين دولت و مجلس بايد توان خود را در همسان سازی حقوق و رفع تبعيض 

قرار دهند.
 

معاون علمی و فناوری رییس جمهور :

باید فرهنگ توسعه در کشور رواج یابد 
معاون علمی و فناوری رييس جمهور گفت: با ترويج فرهنگ خلاقيت و نوآوری در 

ميان دانش آموزان، فرهنگ توسعه در كشور رواج پيدا می كند.
با اشاره به ضعف در  آموزی  افتتاحيه خانه خلاق دانش  سورنا ستاری در مراسم 
تا ثيرگذاری در حوزه دانش آموزی به علت گسترده بودن اين حوزه افزود: زمانی در 
دانشگاه شريف باور داشتن شركت های دانش بنيان سخت بود و امروز اتفاق افتاده 
است.   وی ادامه داد: مشكل اصلی در كشور ما فرهنگ است و بايد فرهنگ توسعه 

گسترش يابد و با شكل گيری فرهنگ نرم افزار و سخت افزار گسترش می يابد.
ستاری افزود: در آموزش و پرورش هدايت دانش آموزان به سمت رقابت كنكور و بعد 
تحصيل در دانشگاه و بعد استخدام، خيانت به دانش آموزان است. با اين رويه نوآوری و 

خلاقيت را در فرزندان خود سركوب می كنيم. 
وی ادامه داد: اينكه ما دانش آموزان را با فرهنگ كارآفرينی آشنا می كنيم، اهدافی 

است كه در جهت تغيير سيستم ها و ساختار های موجود شكل گرفته است. 
معاون علمی و فناوری رييس جمهور افزود: بايد اشتباهات در حوزه آموزش تغيير يابد 

و اين تغيير نياز به لشكری خلاق دارد كه شكل گيری آن چند سالی زمان می برد. 
وی گفت: توسعه خانه های نوآوری در حوزه دانش آموزی با هدف تاسيس شركت 

نيست، هدف ترويج فرهنگ خلاقيت و نوآوری است. 
  

امیر سیاری:

 راه سردار سلیمانی را باید ادامه دهیم 
ياد و خاطره شهيد قاسم  بايد تلاش كنيم  معاون هماهنگ كننده ارتش گفت: 

سليمانی را زنده نگه داريم و راه ايشان را ادامه دهيم. 
امير دريادار حبيب الله سياری ، ضمن گراميداشت ياد و خاطره شهيد سليمانی 
افزود: شهيد سليمانی رزمنده ای شجاع، دلير و ولايتمدار بود كه برای امنيت كشور 
بسيار تلاش و كوشش كرد. وی در پاسخ به اين پرسش كه با شنيدن نام سردار سليمانی 
چه چيزی در ذهن شما نقش می بندد؟ بيان كرد: با شنيدن اسم اين سردار شهيد والا 

مقام ايثار، مقاومت، بصيرت و از خودگذشتگی در ذهنم تداعی می شود. 
سردار قاسم سليمانی صبحگاه جمعه 13 دی ماه 1398 در حمله هلی كوپتری 
با سليمانی،  اين حمله همراه  در  به شهادت رسيد.  بغداد  فرودگاه  در  آمريكايی ها 
ابومهدی المهندس، فرمانده حزب الله عراق و قائم مقام بسيج مردمی عراق )الحشد 
الشعبی( و شمار ديگری از رزمندگان عراقی به شهادت رسيدند. حمله فوق به دستور 

مستقيم رييس جمهوری ايالات متحده صورت گرفت.  

 رئيس شورای هماهنگی تبليغات اسلامی گفت: اهميت يوم الله نهم دی كمتر 
از هشت سال دفاع مقدس نيست و از جهاتی اهميت آن كمتر از 22 بهمن هم 

نيست و همسان اين ايام الله بزرگ است. 
خبری  نشست  در  شنبه  سه  روز  پور  موسی  محمدحسين  الاسلام  حجت 
اعلام برنامه های نهم دی گفت: يوم الله نهم دی يكی از مهمترين رويدادها و 
حوادث پس از پيروزی انقلاب اسلامی است. سفارش رهبر معظم انقلاب برای 
پاسداشت و روايتگری صحيح از اين روز به اين دليل است كه توطئه پيچيده و 
عمليات دقيق و برنامه ريزی دشمن را  كه برای موجوديت و هويت ايران صورت 

گرفته بود، خنثی كرد.
وی افزود: مردم با خيزش الهی اين توطئه عظيم را خنثی كردند. انقلاب 
اسلامی در ذات خود استكبارستيز است. فتنه 88 متمايز از توطئه های ديگر 
بود. چون مبتنی بر مدل تجربه شده ای در سرنگونی حكومت های مخالف غرب 
بود. موسی پور با اشاره به عمليات پيچيده و طراحی دقيق دشمن در حوزه های 
سياسی، اقتصادی، فرهنگی، امنيتی و تبليغی گفت: نهم دی شناسه بصيرت، 
غيرت و هويت دينی ماست و نمايانگر پيوند عميق بين امت و امام است و هر سال 

بايد با شكوه بيشتر برگزار شود.
وی با اشاره به برخی آسيب ها گفت: تحريف ارزش ها و واقعيت ها يكی از اين 
آسيب هاست كه برای مقابله با آن بايد جهاد تبيين و روشنگری را سرلوحه خود 

قرار دهيم كه با روايتگری صحيح ميتوان از خطر تحريف جلوگيری كرد.
نماينده ولی فقيه در شورای هماهنگی تبليغات اسلامی با اشاره به نفوذ دشمن 
در رسانه ها، يارگيری از عناصر موثر داخلی، تاثيرگذاری بر افكار عمومی، فراهم 
كردن لجستيک برای يک جنگ تمام عيار رسانه ای، عمليات روانی و آموزش 
و ساماندهی و شبكه سازی داخلی گفت: تمام اين طراحی ها طی چند سال 
صورت گرفت ولی بستر پياده سازی اين توطئه انتخابات بود. يعنی از حدود يک 
سال قبل از برگزاری انتخابات رياست جمهوری سال 88 با ايجاد ترديد، ابهام 

زايی و شبهه افكنی در سلامت انتخابات، فتنه كليد خورد.
وی افزود: در نتيجه شبهه افكنی ها، بخش قابل توجهی از افكار عمومی تحت 
تاثير قرار گرفتند ولی مرحله اصلی فتنه از روز انتخابات شروع شد. در آن زمان 
من در وزارت كشور بودم و به ياد دارم، زمانی كه آرای انتخاباتی رياست جمهوری 
تجميع شده بود، با بی بصيرتی عده ای و خيانت تعدادی اين موج بعد از اعلام 
نتايج، گسترده تر شد و طراحان اين فتنه تصور می كردند كه نظام از اين فتنه 

جان سالم به درنخواهد برد.
موسی پور افزود: نهم دی با خروش توده های ميليونی و حضور سيل آسای 
مردم،  باعث خاموش شدن شعله های فتنه شد. بايد توجه كنيم رويدادهای 
سرنوشت ساز با خطرات و آسيب هايی روبرو است كه يكی از آنها كمرنگ شدن 
و فراموشی است و نبايد اجازه داد گذر زمان گرد فراموشی را بر اين روزهای مهم 

و ماندگار بنشاند.
هنوز شاهد بعضی از آثار تخریبی فتنه 88 هستیم

وی افزود: كوچک نمايی و ،يكی ديگر از آسيب هاست و دشمن تلاش می كند 
تا از اهميت حوادث بكاهد و آن را به يک حادثه تقليل دهد. هنوز بعد از گذشت 
بيش از يک دهه بعضی از آثار تخريبی سال 88 را شاهديم. هنوز آثار اقتصادی 

ناشی از تحريم هايی كه در آن زمان بر ملت ما تحميل شد، وجود دارد.
موسی پور شعار مراسم امسال را »يوم الله نهم دی تجلی وحدت و رمز عبور 
از فتنه« اعلام كرد و گفت: اين روز متعلق به هيچ گروه و قشر خاصی نيست. 
صاحبان و متوليان اين روز توده های عظيم مردم هستند و اين روز بايد تجلی 
وحدت اقشار مختلف باشد و ما بيش از هر زمان ديگر نياز به وحدت داريم و نهم 

دی می تواند وحدت بين همه گروه ها را تقويت كند.
مراسم نهم دی در تمامی استان ها برگزار می شود

وی با اشاره به تشكيل ستاد برگزاری مراسم نهم دی در تمامی استان ها و 
تهران گفت: در شرايط كرونايی امسال و رنگ بندی استان ها، امسال در تمامی 
استان های كشور و بيش از 800 شهر و البته با رعايت شيوه نامه های بهداشتی 
و هماهنگی با ستادهای مقابله با بيماری كرونا، مراسم يوم الله نهم دی با حضور 

مردم فهيم ايران برگزار خواهد شد.
موسی پور با اشاره به تقارن نهم دی با دومين سالگرد شهادت سردار قاسم 
سليمانی از ضرورت روشنگری و تبيين نقش دولت های مداخله گر غربی در فتنه 
88 و حمايت آشكار آنان از سران و جريان فتنه به عنوان سردمداران جريان فتنه 
سخن گفت و افزود: تبيين و آشكارسازی نقش رسانه های خارجی، كانون های 
تفكر غربی و سفارت خانه های غربی در فتنه 88 و همچنين توجه به نقش جريان 
فتنه در گسترش دامنه فشارهای سياسی، روانی و تحريم های اقتصادی ظالمانه 

عليه ملت ايران از نكات مهمی است كه در اين ايام به آن پرداخته می شود.
روزشمار فتنه 88 رونمایی می شود

رئيس شورای هماهنگی تبليغات اسلامی به برگزاری ده ها همايش علمی و 
محتوايی توسط بسيج اساتيد اشاره كرد و گفت: حدود 800 عنوان كتاب در 
موضوع فتنه 88 و حماسه نهم دی تاكنون منتشر شده، از جمله انتشار دائره 
المعارف 9 جلدی با موضوع هايی همچون فتنه شناسی، روايت رخدادها، 
كالبدشكافی، رفتارشناسی خواص، رفتارشناسی گروه های سياسی، مديريت 
رهبر معظم انقلاب در گذر از فتنه، آثار ماندگار و اسناد و آلبوم تصاوير( و امسال 
كتاب چهار جلدی روزشمار فتنه 88  رونمايی می شود كه اين كتاب توسط مركز 
اسناد و تحقيقات دفاع مقدس در مراحل نهايی آماده سازی و چاپ قرار دارد. 
برگزاری شب های شعر در تمامی استان ها، تبيين دستاوردهای حماسه نهم 
دی در فضای حقيقی و مجازی،  برگزاری وبينار تخصصی با موضوع بصيرت و 
مقاومت ويژه ائمه جماعات مساجد تهران، برپايی نمايشگاه پوستری فتنه 88 در 
برخی مساجد و تهيه و توليد محتوای روايتگری از برنامه هايی است كه امسال از 

سوی نهادهای مختلف برنامه ريزی شده است.
موسی پور گفت: بيش از 10 نمايشگاه عكس، گرافيک، كاريكاتور و متن نوشته 
از موضوع فتنه 88 و حماسه نهم دی با عناوين ستيز با عاشورا، راه و بيراه و فتنه 
از منظر قرآن در فضای حقيقی و مجازی و همچنين در شبكه های اجتماعی 

مختلف برگزار می شود.
 مراسم نهم دی در میدان امام حسین )ع( تهران

وی اظهار داشت: مراسم محوری در روز نهم دی پنجشنبه از ساعت 14:30 
دقيقه در ميدان آئينی امام حسين)ع( با حضور مردم تهران برگزار می شود و 
سخنران اين مراسم، حجت الاسلام عبدالله حاجی صادقی نماينده ولی فقيه در 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خواهد بود.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:

اهمیت ۹ دی کمتر از هشت سال دفاع مقدس نیست

)ص(  خاتم الانبياء  حضرت  مركزی  قرارگاه  فرمانده 
با تاكيد بر اينكه باورپذيری قدرت جمهوری اسلامی 
ايران برای دشمن حتما هزينه كمتری به دنبال خواهد 
داشت گفت: دشمن به دنبال آزمودن اراده و قدرت ما 
نباشد، زيرا قطعا تحمل هزينه های رويارويی گسترده و 

همه جانبه را نخواهد داشت. 
سردار سرلشكر پاسدار »غلامعلی رشيد« با اشاره به 
برگزاری رزمايش های ذوالفقار 1400 ارتش جمهوری 
اسلامی ايران و پيامبر اعظم )ص( 1۷ سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، در جمع فرماندهان نيروهای مسلح 
اظهار كرد: ماموريت و وظايف قرارگاه مركزی حضرت 
خاتم الانبيا )ص( مبتنی بر تدابير فرمانده معظم كل 
فرماندهی  و  بررسی های عملياتی  انجام  بر  ناظر  قوا 
بر نيروهای مسلح از طريق تمركز دائمی بر مديريت 
برگزاری  با  جنگ،  و  بحران  شرايط  در  فرماندهی  و 

رزمايش های سالانه است.
)ص(  خاتم الانبياء  حضرت  مركزی  قرارگاه  فرمانده 
افزود:  اجرا و برگزاری رزمايش ها به معنای آزمون ادراک 
آمادگی های رزم  ارزيابی ميزان  و  از تهديدات دشمن 
بوده و مهم تر از آن، ميزان انطباق آمادگی ها با مخاطرات 
پيش رو را آشكار می كند. در واقع اجرای رزمايش ها به 
معنای جنگ قبل از جنگ است به همين دليل نيازمند 

دقت و خلاقيت در هدف گذاری و طرح ريزی همچنين 
جديدت در اجرا برای غافلگير كردن دشمن می باشد.

وی با بيان اينكه جدی گرفتن تهديد دشمن همواره 
مورد تاكيد امام خامنه ای فرمانده معظم كل قوا است، 
اظهار داشت: اين موضوع منطق حاكم بر تهيه برآورد 
آمادگی های  توان  بر  ميدانی  ارزيابی های  تهديدات، 
قرارگاه مركزی حضرت  را در  رزمايش ها  و اجرای  رزم 

خاتم الانبياء )ص( و نيروهای مسلح شكل داده است.
 اين مقام عالی نظامی گفت: قرارگاه مركزی حضرت 
و  رزمايش های ساليانه سازمان ها  )ص(  خاتم الانبياء 
نيروهای مسلح را با رويكردهای تحولی و منطبق بر 
تدابير فرمانده معظم كل قوا و با نظر به تغيير ماهيت 
تهديدات و منطبق با مشخصه های جنگ آينده طراحی 

و تصويب می كند.
دشمن به دنبال آزمودن قدرت و اراده ما نباشد

سرلشكر رشيد با بيان اينكه به طور متوسط هر سال 
حضرت  مركزی  قرارگاه  سوی  از  بزرگ  رزمايش   30
خاتم الانبياء )ص( هدف گذاری و به سازمان ها ابلاغ 
می شود، گفت: در سال جاری 25 رزمايش بزرگ در 
قالب ارتش ها و چند نيرويی پيش بينی شده كه تاكنون 
15 رزمايش بزرگ از سوی ارتش و سپاه اجرا شده است 

كه البته برخی از آن ها رسانه ای نخواهد شد.

)ص(  خاتم الانبيا  حضرت  مركزی  قرارگاه  فرمانده 
و  ارتش  فرماندهان  مجاهدت  و  تلاش  از  تقدير  با 
از برگزاری  سپاه، عنوان كرد: هدف نيروهای مسلح 
رزمايش های سالانه و بنا به موضوع در شرايط خاص، 
رصد  را  آن ها  همواره  ما  بداند  دشمن  كه  است  اين 
از  بيش  هزينه ای  حتما  و  هستيم  آماده  می كنيم، 
موفقيت  و  كرد  خواهيم  تحميل  آن ها  بر  دستاوردها 
و مكان،  انتخاب زمان  با  را  آن ها  تاكتيكی  و  كوچک 
همچنين استفاده از ابزار مناسب و روش های محاسبه 

نشده به شكت راهبردی تبديل خواهيم كرد.
وی با بيان اينكه فرماندهان ما از نسل جنگ و فرزندان 
جنگ  با  را  جنگ  كه  هستند  خامنه ای  و  خمينی 
آموخته اند، گفت: تفكر و سيره عملی شهيد سليمانی 
كه در ايام سالگرد شهادت مظلومانه اش قرار داريم، گواه 
روشن و صادقی از باورها و استحكام اراده و قدرت ما 

است.
سرلشكر رشيد تأكيد كرد: مايل هستيم دشمن به 
دنبال آزمودن اراده و قدرت ما نباشد، زيرا قطعا تحمل 
هزينه های رويارويی گسترده و همه جانبه را نخواهد 
داشت. بنابراين باورپذيری قدرت جمهوری اسلامی 
ايران برای دشمن حتما هزينه كمتری به دنبال خواهد 

داشت.

سرلشکر رشید:

دشمن قطعا تحمل هزینه های رویارویی گسترده با ایران را ندارد

وزير امور خارجه گفت : رسيدن به توافق در مذاكرات 
با 1+4 در آينده نزديک متصور است.

حاشيه  در  شنبه  سه  روز  اميرعبداللهيان   حسين 
مراسم يادبود مرحوم ايرلو درگفت و گويی درباره روند 
مذاكرات با 1+4 گفت: مذاكرات در مسير خوبی قرار 
دارد مهم اين است كه ما متن مشترک و واحدی در 

اختيار داريم.
وی افزود: تيم مذاكره كننده ما بر اين متن تمركز كرده 
است و طرف های مقابل هم درباره موضوعاتی كه ما در 
درون پرانتز قرار داديم يعنی موضوعات اختلافی تمركز 

كرده اند.
دور  دو  در  لازم  بندی  جمع  گفت:  اميرعبداللهيان 

قبلی مذاكرات در دولت جديد انجام شده است و ما 
سرگرم توافق بر نقاط اختلافی هستيم كه در داخل 

پرانتز در اين متن مشترک درج شده است. 
رئيس دستگاه ديپلماسی افزود: تيم مذاكره كننده 
كشورمان با طرف های مقابل در 1+4 به شدت درگير 
گفتگو هستند و از اتحاديه اروپا، آقای مورا به نمايندگی 
نقش  به  كه  می كند  تلاش  فعالانه  اتحاديه  اين  از 
هماهنگ كننده خودش در اين خصوص ادامه دهد. 
وی پيش بينی كرد: اگر طرف های مقابل با حسن نيت 
به مذاكرات در مرحله كنونی ادامه دهند دست يافتن به 
توافق خوب برای همه طرف ها شدنی است و اين هدف 
را می توانيم محقق كنيم. وزير امور خارجه تاكيد كرد: 

اگر جديت در كنار حسن نيت در طرف های مقابل در 
مراحل آينده مذاكرات ديده شود رسيدن به توافق زود و 

در آينده نزديک هم متصور است.
 اميرعبداللهيان همچنين با بيان اينكه برای ما ارتباط 
با كشور يمن مهم است،گفت: ما معتقد هستيم در 
سايه حفظ وحدت ملی و تماميت ارضی يمن، بايستی 
دولتی با مشاركت همه طرف های يمنی در اين كشور 

تشكيل شود.
در  و  ذهن  در  برخی  كرد:  اظهار  خارجه  امور  وزير 
برنامه های خودشان به دنبال تجزيه يمن به دو يا چند 
تجزيه  هرگونه  مخالف  ما  اما  هستند  و  بوده  منطقه 

كشورهای منطقه و كشورهای اسلامی هستيم.

امیرعبداللهیان :

رسیدن به توافق در آینده نزدیک متصور است 

وزیر کشورمطرح کرد :

پیش بینی صندوق های پیشرفت و عدالت برای استان ها 
وزير كشور پيش بينی ايجاد صندوق های پيشرفت و عدالت در هر استان را نكته مهم 
لايحه بودجه 1401 برشمرد و گفت: با تصويب اين موضوع در مجلس نگاه جديدی 

در حوزه حكمرانی در سطح استان ها رقم خواهد خورد.
احمد وحيدی روز سه شنبه در حاشيه نشست كميسيون امور داخلی كشور و 
شوراها مجلس شورای اسلامی، گفت: در نشست با نمايندگان پيرامون لايحه بودجه 
سال 1401 توضيحاتی ارائه شد به خصوص درباره نكته كليدی كه توسط دولت 
درباره ايجاد صندوق های پيشرفت و عدالت در هر استان پيش بينی شده و با اشاره به 
اهميت آن، توضيحاتی ارائه شد. اگر اين موضوع با همين روال در مجلس به تصويب 

برسد، اميدواريم نگاه جديدی در حوزه حكمرانی در سطح استان ها پيش بيايد.
وزير كشور اظهار كرد: همچنين درباره برخی نيازهای فوری شهرداری ها به خصوص 
درباره ناوگان حمل و نقل عمومی اعم از مترو، اتوبوس ها، تاكسی ها و موتورسيكلت ها 

و برقی كردن آنها بحث و گفت وگو كرديم. بحث مهم پسماندها و پيش بينی كه در 
بودجه سال 1401 شده را نيز تشريح و ضرورت های آن را بيان كرديم.

وی افزود: در ادامه اين نشست همچنين درباره حوزه محروميت زدايی، نحوه توزيع 
منابع، اشتغال و لزوم توجه و تعيين سهميه استانی كه پيش بينی شده موضوعاتی را 
عنوان كرديم، اميدواريم در قانون بودجه مورد توجه به بحث محروميت زدايی و اشتغال 
شود. وزير كشور با بيان اينكه درباره اشتغال مرزنشينان و نياز عزيزيان مرزنشين نيز 
بحث و گفت وگو كرديم، گفت: انسداد مرزها و توجه به حوزه مرزها از موضوعات مورد 
تاكيد نمايندگان بود كه با توجه به پيشنهاداتی كه در لايحه بودجه آمده، توضيحاتی 

را ارايه كرديم.
وحيدی افزود: بررسی موضوعات كلی ديگر از جمله مسائل مرتبط با تقسيمات 

كشوری و مناطق جديد ارتقاء يافته مورد بحث قرار گرفت.
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مراقبت از جشم ها در محل کار صبحانه نخوردن کودکان چه دلایلی دارد؟ 
اگر بدانيم كه مزاج هر كودک چيست شايد آن زمان بسياری از نگرانی ها در 

خصوص بی اشتهايی و بی خوابی های فرزندان شان كمتر شود. 
زكريا روحانی متخصص طب ايرانی با توضيح در خصوص دلايل صبحانه نخوردن 
كودكان گفت: گر بدانيم كه مزاج هر كودک چيست شايد آن زمان بسياری از 
نگرانی های خانواده ها در خصوص بی  اشتهايی و بی خوابی های فرزندان شان كمتر 

شود.
او با اشاره به اينكه يكی از معضلاتی كه خانواده ها عموما با بچه های كوچكتر دارند 
نخوردن صبحانه است، گفت: در واقع مسئله اين است كه خيلی از اوقات شرايط 
صبحانه دادن ما به بچه شرايط مناسبی نيست، مثلا بچه صبح می خواهد به مدرسه 
برود يا تازه از خواب بيدار شده با خواب آلودگی می خواهيم به آن صبحانه بدهيم، 

يكی از موارد اين است كه اصلا بچه در آن زمان اشتها به خوردن ندارد.
يا  ورزش  بچه ها  خوردن  غذا  از  قبل  كه  است  اين  جالب تر  نكته  و  گفت:  او 
جست وخيز كنند، يعنی اجازه دهند بچه كمی فعاليت بدنی داشته باشد بعد از 

اينكه اشتهايش تحريک شد او را سر سفره بنشانند.
اين متخصص طب سنتی افزود:  بار ها ديديم كه بچه ای غذا می خورد و بچه 
ديگری اصلا ميلی به غذا خوردن ندارد يا تفاوت هايی كه در خواب بچه ها وجود دارد 
نشان می دهد كه مزاج كودكان از كودكی با هم متفاوت است، ما از ابتدا گرمی و 
سردی و خشكی و رطوبت را در بچه ها داريم، بچه های خشک ذاتا اشتهای كمتری 
دارند لذا مادران نبايد فكر كنند كه بچه مشكل دارد، اگر نمودار های رشدی او خوب 
است نبايد نگران باشند، لذا بهتر است خانواده ها به مراكز معتبر و كلينيک های 
سلامت طب سنتی مراجعه و از همان ابتدا طبق مزاج فرزندشان با او برخورد كنند، 

چون در اين صورت بسياری از نگرانی های شان هم برطرف می شود.
وی با اشاره به اينكه برخی خانواده ها در خوراندن مواد مقوی به كودكان وسواس 
دارند، عنوان كرد: چيزی كه در حال حاضر شاهد آن هستيم چاقی كودكان است 
چراكه ما خوراكی های مقوی را بيش از اندازه به كودكان می خورانيم، بچه ها در زمان 
رشد بايد رشد نهال گونه داشته باشند يعنی اول رشد قدی داشته و در نوجوانی به 

سمت رشد وزنی هم بروند.
اين متخصص طب ايرانی در خصوص خوراكی های مفيد برای كودكان گفت: شير 
در كليت خودش خوب است، اما اينكه الزام داشته باشيم كه حتما روزانه بخورند در 
صورتی كه هيچ ميلی ندارند درست نيست و بهتر است شير به ويژه در فصل زمستان 
گرم و به همراه هل يا دارچين مصرف شود، مثلا ارده شيره غذای سالم با خون سازی 
قوی است، تخم مرغ نيز، هم آب پز و هم نيمرو برای بچه ها خوب است و بهتر تا در 
برنامه غذايی بچه ها مورد استفاده قرار گيرد، املت به همراه گوجه و پياز داغ كم نيز 
خوب است، نان های مغزدار، روغنی و شيرمال نيز برای بچه ها خيلی مفيد است 
به ويژه اينكه اگر نان ها سبوس دار باشند. روحانی با تأكيد براينكه يكی از معضلات 
فعلی ما در بحث تغذيه كم شدن سبوس در نان هاست، گفت: بهتر است در هفته 
چند روز به بچه ها نان های سبوس دار بدهيم، مصرف كره هم يک يا دو بار در هفته 
برای بچه ها مناسب است، شلغم را نيز به ويژه در فصل زمستان بهتر است در رژيم 
غذايی بچه ها قرار دهيم اين خوراكی را حتی به عنوان غذا هم می توان استفاده كرد 
و برای فصل زمستان يک خوراكی عالی است، همچنين ترشحات شلغم و عسل 
برای گلودردها، سرماخوردگی ها و خشكی های ناشی از سرما بسيار خوب است، 
لبو به اندازه شلغم خاصيت غذايی ندارد، اما يک تصفيه كننده خوب است و می توان 

هفته ای يكی دو بار از آن استفاده كرد.

زانو مفصلی بسيار پيچيده است كه به ما كمک می كند حركت های اساسی مثل 
راه رفتن، دويدن، پريدن يا بالا و پايين رفتن از پله ها را انجام دهيم. مفصل زانو 
باوجوداينكه بسيار قوی است؛ اما در معرض آسيب ها و بيمار ی هايی وجود دارد 
كه می توانند درد و ناراحتی ايجاد كنند. در اين مطلب با ما باشيد تا به علت های 

زانودرد و درمان های آن بپردازيم.
حدود 52 درصد از افرادی كه مفصل درد دارند، از درد زانوهايشان شاكی اند. 
واقعيت اين است كه خيلی از عوامل می توانند سبب زانودرد شوند. هرچند 
زانودرد اغلب ناشی از بيماری های التهابی بوده و دليل بيشتر زانودردها اين 
مسئله است اما زانودرد می تواند ناشی از ضربه، اضافه وزن و عادت های نادرست 

هم باشد.
علت های اصلی زانودرد

مورد  در  است كمی  زانودرد دچار هستيد، لازم  به  بفهميد چرا  اينكه  برای 
ساختار زانوی انسان آگاهی داشته باشيد. مثلًا برای اينكه زانوهايتان انعطاف 
لازم را داشته باشند، بايد استخوان ها، غضروف ، عضلات، رباط ها و تاندون ها در 

وضعيتی كاملًا سالم باشند.
آسيبی كه در هر يک از اين قسمت ها اختلالی ايجاد كند به راحتی می تواند 
سبب زانودرد شود. زانوهای ما با گذشت زمان ضعيف تر هم می شوند و به همين 

دليل است كه خيلی از افراد با بالارفتن سن به زانودرد دچار می شوند.
زانودرد ناشی از آسیب

آسيب به رباط ها، تاندون ها يا كيسه حاوی مايع مفصلی می تواند دليل زانودرد 
باشد. اگر هر يک از اين بخش ها ضربه ای بخورند يا حركت نادرستی انجام دهند، 
يک پروسهٔ التهابی ايجاد شده و باعث مشكلات حركتی می شود. شايع ترين 

آسيب ها شامل موارد زير می شوند:
. آسیب رباط صلیبی جلویی: اين آسيب نوعی پارگی است كه در يكی از چهار 

رباطی رخ می دهد كه درشت نی را به استخوان ران مرتبط می كنند.
. شكستگی: زمانی روی می دهد كه استخوان های زانو در يک تصادف يا زمين 
افتادن می شكنند. اين اتفاق برای افرادی كه پوكی استخوان دارند نيز می تواند 

بيفتد.
. پارگی منیسک: چرخش ناگهانی زانو هنگامی كه وزنی را تحمل می كنيد 

می تواند موجب پارگی منيسک شود.
. بورسيت زانو: اين بيماری ناشی از التهاب كيسه های مايع مفصلی اطراف 

مفصل زانو است.
. تاندونيت پاتلا: تاندونيت پاتلا به التهاب تاندون پاتلا گفته می شود كه عضلهٔ 

چهارسر زانو در جلوی ران را به درشت نی متصل می كند.
زانودرد ناشی از بیماری

بيماری های التهابی مانند آرتريت، يكی از دلايل شايع زانودرد هستند. تخمين 
زده می شود بيش از 100 نوع بيماری التهابی وجود دارد اما آن هايی كه زانوها را 

بيشتر درگير می كنند شامل موارد زير می شوند:
كه  آنتی اكسيدان هاست  و  امگا 3  چرب  اسيدهای  از  سرشار  زيتون  روغن 
يافته های علمی، روغن زيتون دارای  می تواند زانودرد را تسكين دهد. طبق 
خواص ضدالتهابی و آرام بخش است كه در كنار ديگر فوايد، به بهبود گردش 
خون كمک می كند. روغن زيتون را هم می توانيد بخوريد و هم می توانيد با آن 

زانوها را ماساژ دهيد
. اوستئوآرتريت كه به آن آرتروز هم می گويند

. آرتريت روماتوئيد
. نقرس يا تجمع اسيداوريک

. آرتريت سپتيک )عفونی(
. كيست بيكر )ورم پشت زانو(

. عفونت استخوان های زانو
. عفونت مفصل زانو

. سرطان هايی كه به استخوان رسيده اند
ديگر علت های زانودرد

عوامل ديگری نيز می توانند موجب زانودرد شوند كه بايد جهت تشخيص و 
درمان آن ها به موقع اقدام كنيد:

. سندرم درد پاتلوفمورال
. اضافه وزن يا چاقی

. حركات مكرر حين ورزش يا تمرين قدرتی
. آسيب های قبلی

. ضعف عضله
. سندروم نوار ايليوتيبيال

. ديسپلازی كشكک
. بيماری اسگود شلاتر )درد زانو در نوجوانان(

. سندرم پليكا )به درد در وسط و جلوی زانو گفته می شود كه با حركت و نشست 
و برخاست بدتر می شود(

درمان های طبیعی زانودرد
راهكارهای درمانی برای زانودرد بسته به ريشهٔ مشكل متفاوت اند. با اين وجود 
راهكارهای طبيعی وجود دارند كه می توانند برای تسكين زانودرد مفيد باشند؛ 

امتحانشان كنيد!
روغن زیتون

كه  آنتی اكسيدان هاست  و  امگا 3  چرب  اسيدهای  از  سرشار  زيتون  روغن 
يافته های علمی، روغن زيتون دارای  می تواند زانودرد را تسكين دهد. طبق 
خواص ضدالتهابی و آرام بخش است كه در كنار ديگر فوايد، به بهبود گردش 
خون كمک می كند. روغن زيتون را هم می توانيد بخوريد و هم می توانيد با آن 

زانوها را ماساژ دهيد.
کیسه یخ

اگر زانوهايتان دردناک و ملتهب اند می توانيد از كيسه يخ استفاده كنيد. سرما، 
درد و سوزش را تسكين می هد. بهتر است حدود 15 تا 20 دقيقه كيسه يخ را روی 

موضع نگه داريد تا نتيجه بگيريد.
زردچوبه

مطالعات نشان داده كوركومين كه يک تركيب فعال در زردچوبه است می تواند 
جايگزين مسكن های رايج مانند ايبوپروفن در درمان اوستئوآرتريت زانو باشد.

چه زمانی بايد به پزشک مراجعه كرد؟
معمولًا زانودرد بدون درمان خاصی و با كمک چند راهكار مراقبتی برطرف 

می شود، اما اگر شرايط زير را داشتيد به پزشک مراجعه كنيد:
. درد شديدی داريد

. زانوی دردناكتان متورم شده
. زانودردتان بعد از دو سه هفته برطرف نشده

. نمی توانيد زانوی خود را حركت دهيد
. نمی توانيد وزنتان را روی زانويتان بيندازيد

. زانويتان قفل شده و همراه با درد صدای كليک مانند می دهد )صدا دادن 
مفصل كه با درد همراه نيست جای نگرانی ندارد و غيرعادی نيست(

توصيه های ديگر برای درمان زانودرد
. استراحت كنيد؛ اولين اقدام درمانی برای بيشتر زانودردها استراحت است. 
استراحت اجازه می دهد التهاب فروكش كند. گاهی استراحت تمام آن چيزی 

است كه برای تسكين زانودردتان نياز داريد.
. از انجام فعاليت بدنی زياد خودداری كنيد زيرا به مفاصل زانو فشار زيادی وارد 

می نمايد.
. وزن اضافی تان را با عادت های سالم كاهش دهيد.

. سعی كنيد به طور مرتب شنا كنيد، زيرا شنا ورزشی است كه به افزايش قدرت 
مفاصل كمک می نمايد.

. در مورد اوستئوآرتريت زانو از توصيه های پزشكی پيروی كنيد. اين بيماران بايد 
از ورزش های شديد كه شامل حركات مكررند اجتناب كنند.
. داروهای ضدالتهاب را فقط زير نظر پزشک مصرف كنيد.

. كفش مناسب بپوشيد، خصوصاً اگر صافی كف پا داريد بايد كفش هايی 
بپوشيد كه از پاهايتان به خوبی حمايت كند.

چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

روش های کاهش خشکی پوستعلت های اصلی زانودرد و درمان های طبیعی آن
 در زمستان

خشكی پوست در زمستان يكی از مشكلات رايج به ويژه در سالمندان است و با 
راهكارهايی می توان از آن پيشگيری كرد.

فصل  در  رايج  مشكلات  از  يكی  فصلی  حساسيت  كنار  در  پوست  خشكی 
سرماست كه دلايل متعددی از جمله شست وشوی بدن با آب داغ، خشک شدن 
هوای منزل به علت استفاده از تجهيزات گرمايشی و كاهش مصرف آب و... 
دارد اما می توان با انجام راهكارهايی بسيار ساده از خشكی پوست و خارش آن 

پيشگيری كرد. برای اطلاع از اين راهكارها ادامه مطلب را مطالعه كنيد:
6 راهكار پيشنهادی

1-استفاده از آب ولرم و كاهش مدت استحمام
2- پرهيز از مصرف صابون های قوی و خشک كننده پوست

3- مرطوب نگه داشتن هوا با دستگاه بخور يا ديگر موارد
4- به كارگيری موادی كه با پوست سازگاری بيشتری دارد، مانند پارچه های نخی 

و پودر لباس شويی بدون بو
5- كمپرس سرد روی محل خشكی پوست در صورت خارش

6- استفاده از مرطوب كننده پوست برای درمان خشكی پوست
از بخار شدن رطوبت  پيشنهاد| مرطوب كننده ها روی پوست را می پوشاند و 
موجود در پوست جلوگيری می كند. مرطوب كننده های غليظ و قوی بهتر هستند. 
بهتر است برای درمان خشكی پوست روزی چند بار، به ويژه پس از استحمام از 

مرطوب كننده پوست استفاده كنيد.
برخی از مايعات يا پمادهای چرب مانند روغن نوزاد يا وازلين طبی هم برای نگه 

داشتن رطوبت موجود در پوست كارايی بالايی دارند.
بهتر است برای درمان خشكی پوست روزی چند بار، به ويژه پس از استحمام از 

مرطوب كننده پوست استفاده كنيد
با خارش پوست چه كنيم؟

وقتی پوست خشک می شود، ناخودآگاه احساس خارش هم خواهيد كرد و 
برای كاهش خارش آزاردهنده می توانيد راهكارهای زير را به كار بگيريد:

مصرف چای سبز
به خصوص  پوستی  و مشكلات  بيماری ها  برای  يک درمان گياهی خانگی 
التهابات و خارش، استفاده از چای سبز است. اين مايع سبز دارای مقدار زيادی 
ويتامين و آنتی اكسيدان است كه خواص ضد باكتری و ضد التهابی دارد و به 

همين دليل هم يكی از بهترين راه های درمان خارش بدن به شمار می آيد.
می توانيد در كنار نوشيدن چای سبز آن را پودر كنيد و روی منطقه آسيب ديده 

قرار دهيد و سپس پوست خود را بعد از 5 دقيقه شست و شو دهيد.
در روش ديگر، برگ چای سبز را بشوييد و در آب بجوشانيد و پس از جوشيدن، 

مخلوط را خنک  كنيد و  آن را روی پوست  خود قرار دهيد.
نوشیدن مقدار زیادی آب

 ۷0 درصد بدن همه ما از آب تشكيل شده است و  اين آب در سراسر بدن پخش 
می شود و نقش حياتی در حفظ گردش خون بدن دارد. اگر شما بدن خود را به 
اندازه كافی هيدراته نگه داريد  بسياری از مشكلات پوستی مانند آلرژی از بين 

خواهد رفت.
آلوئه ورا و عصاره آن

بسياری از محصولات آرايشی و بهداشتی حاوی اين عصاره گياهی  است و به از 
بين بردن خارش پوست، كهير و  قرمزی پوست كمک می  كند.

 اين محصولات با بهره گيری از عصاره آلوئه ورا و فرمولاسيون مناسب، نتيجه لازم 
را در مدت كوتاهی ارائه  می كند.

 
مدیر برنامه تغذیه بالینی دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت مطرح کرد :

مشکلات پوستی و کم اشتهایی از علائم 
کمبود روی در بین سالمندان 

گفت:  بهداشت  وزارت  جامعه  تغذيه  بهبود  دفتر  بالينی  تغذيه  برنامه  مدير 
مشكلات پوستی و كم اشتهايی از علائم كمبود روی در بين سالمندان است كه 

مصرف آن برای افزايش ايمنی بدن نقش موثری دارد. 
پريسا ترابی با اشاره به كاهش توانايی جذب ويتامين B در افراد مسن گفت: با 
افزايش سن افراد، جذب انواع ويتامين های B كاهش پيدا می كند كه در اين ميان 
با ورود افراد به دوره سالمندی سوخت و ساز ويتامين ب 6 بيشتر و ميزان جذب آن 

به دليل كاهش مصرف گوشت نيز كم خواهد شد.
او ادامه داد: در سنين بالا و دوران سالمندی كم خونی و فقر آهن شيوع كم 
تری دارد، اما كم خونی در بين افرادی كه مواد غذايی كم انرژی مصرف كرده 
يا مشكوک به سوء تغذيه بوده اين عارضه شايع است. نياز مردان و زنان بالای 
60 سال و سالمند به آهن يكسان است. مصرف چای بعد از غذا های گياهی 
مانند حبوبات و غلات از جذب آهن در بدن جلوگيری می كند و به همين دليل 
متخصصان معتقدند كه از مصرف چای در يک ساعت قبل و دو ساعت بعد از غذا 

بايد پرهيز شود.
ترابی افزود: با افزايش سن و به خصوص در دوران سالمندی نقش روی در ترميم 
بافت های بدن و افزايش ايمنی بسيار پر رنگ است و به دليل پايين آمدن ميزان 
مصرف روی در دوران پيری بايد مكمل های آهن و كلسيم با نظر و تجويز پزشک 

توسط سالمندان مصرف شود.
مدير برنامه تغذيه بالينی دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت اضافه كرد: 
علائمی مانند كم اشتهايی، كاهش حس چشايی، مشكلات پوستی از جمله 
در  موثر  املاح  از  يكی  منيزيم  است.  سالمندان  بدن  در  روی  كمبود  عوارض 
استحكام و مقدار توده عضلانی بدن است. كمبود اين عنصر مشكلات سوء 

تغذيه ای را در بين افراد مسن ايجاد خواهد كرد.
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رییس مرکز بهداشت شهرستان قم:

احتمال شناسایی اومیکرون در قم
 جدی است

رييس مركز بهداشت شهرستان قم گفت: با توجه به اين كه در استان های 
مجاور قم مواردی از  اوميكرون گزارش شده، احتمال دارد در چند روز آينده در 

قم نيز موارد مثبتی از اوميكرون شناسايی شود. 
باقر محمودی افزود: با توجه به اين كه سويه اوميكرون نسبت به دلتا واگيری 
سريع تر و بيشتری دارد، احتمال می رود موج بعدی شيوع بيماری كرونا خيلی 
سريع تر اتفاق بيفتد. وی اضافه كرد: گرچه ممكن است شدت اوميكرن نسبت 
به نوع دلتا كمتر باشد، ولی موارد مرگ ومير و بستری در افراد مسن و يا افرادی 
كه بيماری زمينه ای دارند، دور از انتظار نيست. وی تاكيد كرد: بايد با رعايت 
پروتكل های بهداشتی و تزريق واكسن از افزايش آمار ابتلا و مرگ ومير جلوگيری 
كنيم. محمودی در ادامه گفت: با توجه به اين كه اولين موارد اوميكرون در 
چند روز گذشته در ايران گزارش شد و اين سويه از كرونا بيشتر گروه جوانان 
و نوجوانان را مبتلا می كند، تصميم گرفته شد گروه سنی بالای 18 سال برای 
تزريق دُز سوم يا يادآور فراخوان شوند. وی افزود: از سوی ديگر شرط 6 ماه 
برای فاصله بين دُز دوم تا سوم واكسن هايی از جمله آسترازنكا برداشته شد و 
برای همه واكسن ها به جز پاستوكووک پلاس، به فاصله سه ماه بعد از دُز دوم 
می توانند برای تزريق دُز سوم مراجعه كنند. وی خاطرنشان كرد: پاستوكووک 
پلاس تنها واكسنی است كه فاصله بين دُزهای دوم و سوم آن يک ماهه است. 
رييس مركز بهداشت شهرستان قم گفت: مركز مديريت بيماری های واگيردار 
توصيه كرده كسانی كه واكسن بركت يا سينوفارم زده اند، بهتر است برای دُز سوم 
نيز از همين واكسن ها استفاده كنند، ولی می توانند از واكسن های پاستوكووک 
پلاس يا آسترازنكا نيز استفاده كنند. وی افزود: كسانی كه واكسن هندی بهارات 
زده اند نيز بهتر است همين واكسن را برای دُز سوم تزريق كنند، ولی سينوفارم،  
آسترازنكا و يا پاستوكووک پلاس نيز مناسب است. وی ادامه داد: كسانی كه 
آسترازنكا زده اند می تواند برای دُز سوم از آسترازنكا استفاده كنند و كسانی كه 
اسپوتنيک تزريق كرده اند نيز با توجه به اين كه اسپوتينک دُز سوم عرضه نكرده 
است، می توانند از آسترازنكا و يا پاستوكووک پلاس استفاده كنند. وی بيان 
كرد: با توجه به اين كه درصد پوشش واكسيناسيون در قم پايين است،  قم از نظر 
وضعيت واكسيناسيون نسبت به كل كشور در رده های آخر قرار دارد و حدود ۷2 
درصد گروه هدف)افراد بالای 12 سال( دُز اول و 58 درصد نيز نوبت دوم را تزريق 
كرده اند. وی خاطرنشان كرد: تزريق دُز دوم حدود 15 درصد كمتر از متوسط 
كشوری است و انتظار می رود گروه های سنی برای تزريق واكسن مراجعه كنند. 
به گفته وی، برای تزريق نوبت سوم نيز 65 هزار نفر مراجعه كرده اند كه شامل 6 
درصد گروه هدف و رقم بسيار پايينی است. وضعيت كرونايی قم كه از 23 تيرماه 
امسال به رنگ قرمز، از 20 شهريورماه به رنگ نارنجی و از 30 مهرماه به رنگ زرد 

درآمده بود، از روز 5 آذرماه جاری به رنگ آبی درآمد.

سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان قم؛

 روش های جدید کشت در میان 
کشاورزان قمی ترویج می شود 

سرپرست سازمان جهاد كشاورزی استان قم گفت: روند انتقال دانش در 
بخش كشاورزی قم متحول خواهد شد و با استفاده از همه ظرفيت های در 
اختيار سازمان جهاد كشاورزی قم اين مساله را به منظور دست يابی به سطح 
بيشتری از توليد محصولات دنبال خواهيم كرد. محمد رضا حاجی رضا با اشاره 
به اهميت موضوع آموزش درموفقيت اجرای راهبرد تغيير الگوی كشت استان، 
افزود: براساس اين راهبرد بايد كشت گياهان آب بر در زمين های كشاورزی 
قم محدود شده و به جای آن از گياهانی استفاده شود كه برای رشد به آب 
كمتری نياز داشته و در برابر تنش های محيطی مقاومت بيشتری از خود نشان 
می دهند. او ادامه داد: همچنين توجه به موضوع دانش افزايی كشاورزان قمی 
موجب كاهش هزينه های توليد و در مقابل افزايش درآمد بهره برداران می شود و 
اين مساله نقش بسزايی در ايجاد فرصت های شغلی جديد در بخش كشاورزی 
به عنوان يكی از حوزه های مهم اقتصادی استان دارد. حاجی رضا گفت: 
موضوع هايی همچون گسترش كشت های گلخانه ای و به كارگيری هرچه بيشتر 
سامانه های نوين آبياری در زمين های كشاورزی استان از جمله مواردی است كه 

تحقق حداكثری آن را در جريان دانش افزايی كشاورزان قمی دنبال می كنيم.
سرپرست سازمان جهاد كشاورزی قم با اشاره به اين كه در تمامی حوزه های 
كشاورزی قم برنامه های مناسبی برای تحول در دستور كار است، تاكيد كرد: 
برای موفقيت در اجرای اين برنامه ها، مهمترين عامل توجه به موضوع آموزش و 
دانش افزايی بهره برداران بخش كشاورزی استان است كه آن را با جديت دنبال 
می كنيم. از مجموع بيش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه كشاورزی، يک 
هزار و 100 تن بانوان هستند، همچنين ميزان متوسط توليد بخش كشاورزی 
استان قم در سال حدود يک ميليون تن در زمينهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی 
و شيلات است. بيشتر بهره برداران بخش كشاورزی قم را روستاييان استان 
تشكيل می دهند به نحوی كه كشاورزی به تنهايی حدود 50 درصد اشتغال 

روستاييان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

تعطیلی درمانگاه شهر جعفرآباد هیچ گونه 
ارتباطی با این دانشگاه ندارد

رئيس دانشگاه علوم پزشكی قم در پی پخش گزارشی از خبر مركز قم در 
خصوص بسته شدن درمانگاه شبانه روزی شهر جعفر آباد در مصاحبه ای 
به تشريح اين موضوع پرداخت و گفت: تعطيلی درمانگاه كريمه اهل شهر 
جعفرآباد هيچ گونه ارتباطی بادانشگاه علوم پزشكی ندارد . دكتر قدير گفت: 
به دنبال شهرستان شدن جعفرآباد علی رغم اينكه هيچ بودجه ای اختصاص 
داده نشده بود با هزينه بالغ بر دو ميليارد تومان مركز جامع خدمات بهداشت 
اين شهر را شبانه روزی كرديم . رئيس دانشگاه علوم پزشكی افزود : در اين 
مركز با اختصاص يک پزشک و دو پرستار و بخش تزريقات و شبانه روزی كردن 
داروخانه به وظيفه خود در جهت حفظ سلامت مردم عمل كرده ايم. دكتر قدير 
در خصوص تعطيلی درمانگاه كريمه اهل بيت گفت: دانشگاه علوم پزشكی 
هيچ گونه ارتباطی با درمانگاه كريمه اهل بيت ندارد و خدماتی كه در گذشته در 
اين درمانگاه ارايه ميشد در مركز جامع خدمات ارايه ميشود بنابراين ما پيگيری 
خودمان را تاكنون انجام داده ايم كه شبانه روزی كردن مركز جامع خدمات 
بهداشت بود. وی افزود: استانداری بايد از سازمان برنامه و بودجه و وزارت 

بهداشت پيگيری لازم را انجام دهد .
 

مدیرکل کمیته امداد استان قم خبرداد:

افزایش اشتغال مددجویان 
کمیته امداد در کهک 

مديركل كميته امداد استان قم با اشاره به تحول چشم گير در حوزه اشتغال زايی 
مددجويان كميته امداد در كهک گفت: اين شهرستان با داشتن ظرفيت های 

خاص اشتغال زايی بايد به عنوان شهر كارآفرينی در كشور معرفی شود. 
محسن مسعوديان راد در ديدار با مصطفی كاويانی مديركل تعاون، كار و رفاه 
اجتماعی استان قم كه در دفتر اين مديركل انجام شد، به ظرفيت های اشتغال 
و طرح های متعدد، متنوع و فعال شهرستان كهک اشاره و اظهار كرد: اين 
شهرستان با داشتن ظرفيت های خاص توليد و كسب و كار می تواند سرآمد 
جمهور  رئيس  سفر  در  و  باشد  تأسيس  تازه  شهرستان های  در  اشتغال زايی 
به استان قم مورد توجه قرار گيرد. وی با بيان اينكه فراگيری و كارآمدتر شدن 
اشتغال های اين شهرستان نقش مهمی در گردشگری آن دارد، گفت: كهک 
می  تواند مدل جديد شهرستان تازه تأسيسی باشد كه با اين تغيير كاربری نه 

فقط به مصرف كننده تبديل نشده بلكه مولد و الگوی شهرهای ديگر است.

آیت الله سعیدی دردیدارمدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم:
امنیت و سلامت غذای مردم جای تعارف ندارد

نماينده ولی فقيه در استان قم با بيان اينكه در سلامت غذای مردم جای تعارف 
وجود ندارد، گفت: جداسازی سبوس از آرد به صورت مستقيم با سلامت مردم 

ارتباط دارد و نبايد به گونه ای باشد كه به مردم ضرری وارد شود.
آيت الله سيد محمد سعيدی در ديدار سعيد محمدی مديركل غله و خدمات 
بازرگانی استان قم كه پيش از ظهر روزسه شنبه در سالن محراب حرم مطهر بانوی 
كرامت انجام شد، اظهار كرد: هر انقلاب در شروع با حركت عاقلانه، عاشقانه و 
احساسی مردم همراه است و مهم اين است كه در استمرار انقلاب هم بتوان اين 
همراهی مردم را نگه داشت. وی با اشاره به اهميت حفظ نظام، معنويت و كرامت 
مردم، گفت: در كنار اين موارد حفظ سلامت و جان مردم نيز از اهميت ويژه ای 
برخوردار است و اگر انقلاب نتواند سلامت مردم را تأمين كند انگيزه ای برای بقا اش 
وجود نخواهد داشت. امام جمعه قم، ادامه داد: اينكه وزارت بهداشت برای زدن 
واكسن تأكيد می كند به همين خاطر است زيرا اگر مردم را به حال خودشان رها 
كنند و به آنها آگاهی برای زدن واكسن ندهند جامعه آسيب خواهد ديد. وی با بيان 
اينكه در سلامت غذای مردم جای تعارف وجود ندارد، افزود: ما نبايد ذائقه مردم را 
به غذاهايی كه مناسب جسم و سلامت آنها نيست تغيير دهيم و به خاطر خوش 
آمدن مردم سلامتشان را به مخاطره بيندازيم. آيت الله سعيدی با تأكيد بر اينكه 
جداسازی سبوس از آرد به صورت مستقيم با سلامت مردم ارتباط دارد و نبايد به 
گونه ای باشد كه به مردم ضرری وارد شود، تصريح كرد: از طرف ديگر بايد فوايد 
و خواص سياست های تغذيه ای و بهداشتی برای مردم توضيح داده شود تا ضمن 

آگاهی در اجرای سياست ها همراهی بيشتری داشته باشند.
بهترین خدمت در نظام اسلامی رفع مشکلات مردم است

 امام جمعه قم همچنين در ديدار منوچهر تيموری مديركل ثبت احوال استان قم 
با بيان اينكه در حال حاضر بهترين نوع خدمت در نظام اسلامی، رفع مشكلات 
مردم است، گفت: در نظام جمهوری اسلامی ايران هر كاری كه در مسير نظام باشد 
عبادت محسوب می شود همانطور كه هر كاری كه در حكومت جور انجام شود در 
مسير ظلم و ستم به مردم و گناه است. آيت الله سعيدی ظهار كرد: در نظام جمهوری 
اسلامی ايران هر كاری كه در مسير نظام باشد عبادت محسوب می شود همانطور كه 
هر كاری كه در حكومت جور انجام شود در مسير ظلم و ستم به مردم و گناه است. 
وی با بيان اينكه برخی افراد برای اينكه اسم فرزندشان تک باشد از اسماء نامناسب 
استفاده می كنند، گفت: نيروهای ثبت احوال علاوه بر دقت در ثبت اسامی بايد به 

عنوان يک مشاور عمل كنند و افراد را برای انتخاب نام نيک راهنمايی كنند.
و  تحليل ها  پايه  را  در جامعه  افراد  نامگذاری  بانوی كرامت  توليت حرم مطهر 
برداشت ها از آن جامعه دانست و افزود: افرادی هستند كه براساس اين آمارها از 
سلايق و علاقه مردم آگاه می شوند و برای آينده مردم طراحی می كنند ونقشه می 

ريزند.
 

 رئیس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

رسیدگی به 1۳ پرونده تخلف از ناوگان 
حمل و نقل عمومی جاده ای 

رئيس اداره حقوقی اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: 
ازمجموع 15 مورد تخلف اعلامی ناوگان عمومی حمل ونقل جاده ای درقم، 13 
مورد احراز و نسبت به تعليق يكماهه يک فقره كارت هوشمند رانندگان، جريمه 

نقدی دو شركت حمل ونقلی و 9 مورد تذكر كتبی، حكم صادر شد. 
حسين اعتمادی اظهار كرد: طی بازه زمانی دو ماهه ای شامل اول آبان لغايت 30 
آذرماه امسال، نسبت به تشكيل چهار جلسه كميسيون های مواد 11، 12 و 14  
با محوريت رسيدگی به تخلفات شركت ها، رانندگان و مالكان بخش ناوگان عمومی 
حمل و نقل جاده ای اقدام و به 15مورد تخلف اعلامی رسيدگی شد. وی افزود : از 
مجموع  15  مورد تخلف اعلامی رسيدگی شده در كميسيون های ياد شده، سيزده 
مورد تخلف احراز و دو مورد مبرا از موارد اتهامی شناخته شد. رئيس اداره حقوقی 
اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در مورد نوع و ميزان احكام 
صادره از نظر تخلفات احراز شده نيز اظهار داشت: ميزان و نوع جرائم متناسب با 
تخلفات صورت گرفته تعيين شد كه شامل 9 تذكر كتبی، دو جريمه نقدی و تعليق 
يک ماهه يک كارت هوشمند می شود. وی دربخش ديگری از سخنان خود به 
تعداد و نوع كميسيون های متشكله در بازه زمانی يكم آبان الی 30 آذرماه امسال 
اشاره كرد و گفت: از مجموع هشت جلسه تشكيل شده در بازه زمانی مذكور، سه 
جلسه كميسيون ماده 12، سه جلسه كميسيون ماده 11 و دو جلسه ديگر مختص 
به كميسيون ماده 14 بوده است. دبير كميسيون های رسيدگی به تخلفات ناوگان 
حمل و نقل عمومی جاده ای استان قم عمده تخلفات صورت گرفته در بخش حمل 
و نقل عمومی جاده ای اعم از كالا و مسافر را شامل عدم اجرای كامل شيوه نامه های 
بهداشتی، حمل اتباع خارجی فاقد مجوز تردد و صدور صورت وضعيت فاقد كد 
رهگيری دانست. وی تصريح كرد : ديگر موارد تخلفی كه در كميسيون های ياد شده 
مورد رسيدگی واقع شده اند شامل حمل كالا با ناوگان مسافری، سوار و پياده نمودن 
مسافر در خارج پايانه، همراه نداشتن تجهيزات ايمنی خودرو شامل كپسول اطفا 
حريق، كمربند ايمنی و ...، صدور بارنامه صوری، سو استفاده از كدپستی و شناسه 
ملی و .... می شود. اعتمادی با بيان اين موضوع كه تكرار موارد تخلفی موجب 
افزايش ميزان جرايم می شود، تصريح كرد: غالب احكام صادره در مورد تخلفات 
احراز شده شركت ها، رانندگان و مالكان ناوگان، تعطيلی و تعليق يک ماهه كارت 
هوشمند رانندگان و ناوگان است كه درصورت تكرار بيش از سه بار نسبت به تعطيلی 

و تعليق يكساله شركت و كارت هوشمند اقدام خواهد شد.

با اهدا لوح تقدیر و تندیس صورت گرفت
قدردانی از حضور فعال آبفای قم در نمایشگاه 

پژوهش و فناوری صنعت آبفای کشور
مديركل دفتر تحقيقات، توسعه فناوری و ارتباط با صنعت شركت مهندسی آبفای 
كشور با اهدا تنديس و لوح تقدير از مشاركت فعال شركت آب و فاضلاب استان قم در 

جشنواره و نمايشگاه پژوهش و فناوری صنعت آب و فاضلاب قدردانی كرد.
به گزارش روابط عمومی شركت آب و فاضلاب استان قم، احمد سياحی در اين 
لوح تقدير خطاب به دكتر صادق پور مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم آورده 
است: بی گمان تلاش پژوهشگران، فناوران و دست اندركاران صنعت آب و فاضلاب 
موجب هموارتر شدن مسير خودكفايی و توسعه علمی و صنعتی كشور شده و 

هرگونه كوشش و مجاهدتی در اين عرصه ارزشمند و شايسته تقدير است.
وی در ادامه ضمن قدردانی از حضور و مشاركت فعال شركت آب و فاضلاب استان 
قم در جشنواره و نمايشگاه پژوهش و فناوری صنعت آب و فاضلاب خاطرنشان كرده 
است: اميد است در پرتو الطاف بيكران الهی و تلاش های مجدانه پژوهشگران و 

فناوران شاهد شكوفايی كشور در عرصه های مختلف علمی و پژوهشی باشيم.
يادآور می شود شركت آب و فاضلاب استان قم با 5 طرح پژوهشی و 5 نمونه از 
تجهيزات صنعتی در نمايشگاه پژوهش و فناوری صنعت آب و فاضلاب كشور كه 
در پژوهشگاه نيرو برگزار شد حضور پيدا كرد. تهيه منعقد كننده های شيميايي 
پليمری جهت تصفيه آب و فاضلاب، توسعه ساخت اسكروپمپ های تلمبه خانه های 
فاضلاب شهر قم، پژوهش و مطالعه استانداردهای مصرف و كاركرد وسايل آب 
پخش مسكونی و بررسی شناسايی و طبقه بندی خدمات دانشی KIBS  شركت آب 
و فاضلاب شهری استان قم از جمله طرح های پژوهشی و تحقيقاتی آبفای قم بود 

كه در اين نمايشگاه به معرض نمايش قرار داده شد.
 

استاندار قم تاکید کرد :

استفاده از ظرفیت های مختلف برای رفع 
مشکلات مردم 

استاندار قم با حضور در مركز سامد از روند فعاليت كارشناسان در سامانه ارتباطی 
مردم و دولت بازديد كرد.  سيد محمد تقی شاهچراغی در آستانه سفر رئيس جمهور 
به قم با حضور در نمايشگاه دائمی استان قم از روند پاسخگويی كارشناسان سامد 

به مردم بازديد كرد.

 

شهروندان در آستانه سفر رييس جمهور و هيات همراه بيش از هر زمان ديگری 
چشم انتظار حمايت های همه جانبه دولت برای رفع مشكلات پيش رو و سرعت 
يافتن روند پيشرفت استان به ويژه در بخش مسكن، افزايش سرانه های عمومی و 

حل معضل فرودگاه، مونوريل و راه اندازی قطار شهری هستند. 
قرارگرفتن 315 هكتار از بافت فرسوده قم در دل بافت تاريخی ، نوسازی و 
ساماندهی بخش قابل توجهی از محدوده زندگی مردم اين شهر را قفل يا بشدت 
دشوار كرده است؛ كارشناسان و مديران شهری معتقدند كه مبنای شورای عالی 
شهرسازی و معماری كشور از تعيين محدوده بافت تاريخی قم عكس هوايی 
مربوط به دهه 30 شمسی است كه با واقعيت های شهر قم فاصله زيادی دارد 
و لازم است برای توسعه بافت های فرسوده و ناكارآمد، محدوده بافت تاريخی بر 
مبنای واقعيت های موجود مورد بازبينی قرار گيرد و اماكن تاريخی بصورت لكه 
ای و نقطه ای شناسايی شود تا امكان ساماندهی و بهسازی بافت های مسكونی 

و غيرتاريخی 315 هكتار از هسته مركزی شهر فراهم شود.
سکونت 6۰ درصد قمی ها در بافت های فرسوده

 گفتنی است شهر قم دارای يک هزار و 580 هكتار بافت فرسوده است كه حدود 
315 هكتار از آن بافت تاريخی است و به گفته مسوولان، از محدوده قانونی 13 
هزار هكتاری قم، حدود چهار هزار هكتار آن شاخصه های بافت فرسوده را دارد و 

بيش از 60 درصد جمعيت شهر در اين چهار هزار هكتار سكونت دارند.
بافت فرسوده قم در شش منطقه شهری متمركز است و تنها منطقه هشت و 
بخش هايی از منطقه چهار حجم بافت فرسوده اندک است. نوع كالبد، ريزدانگی، 
قدمت بالای ساختمان ها و موضوع ايمنی آن ها مسئله ای است كه بافت فرسوده 
قم از آن رنج می دهد. بالاترين مساحت منازل در بافت فرسوده  200 مترمربع 

است و بيشتر مساحت های عرصه نيز زير 200 مترمربع است.
و  سبز  فضای  همانند  شهری  زيرساخت های  كمبود  كارشناسان،  گفته  به 
كاربری های فرهنگی و ورزشی نيز از ديگر مشكلات شهروندان قمی ساكن در 
بافت فرسوده است.محدوديت ارتفاع، نبود سياست های تشويقی مؤثر در سطح 
كلان كشور با توجه به مشكلات اقتصادی افراد ساكن در بافت فرسوده ها، سبب 

شده تا كمتر شاهد بازآفرينی شهری و رونق در بافت فرسوده باشيم.
هم اكنون كالبد منازل بافت فرسوده قم رو به تخريب است و در پی آن نيز 
جمعيت ساكن در آن بدون اينكه تمايلی برای بازآفرينی داشته باشند از محلات 
اصيل و بومی به محلات تازه ساخت مهاجرت می می كنند. در اين زمينه نيازمند 
تدبير در سطح كلان مديريت استان و چاره انديشی برای رفع مشكلات موجود 

هستيم.
 افزایش ظرفیت تولید مسکن

افزايش ظرفيت توليد مسكن با الحاق اراضی در نزديكی بافت های مسكونی 
به حريم شهری از ديگر درخواست های مهم و حياتی شهروندان و مردم قم از 
دولت سيزدهم است؛ به گفته كارشناسان جمعيت قم بعد از انقلاب اسلامی 8 
برابر شده و از طرفی موقعيت جغرافيايی قم بدون هموار بودن زمين آن مشكل 
و دردسر شهرهای كوهستانی را در ايجاد زيرساخت های توليد مسكن را ندارد و 
قمی ها اميد دارند در دولت جديد زمينه مساعدی برای خانه دار شدن جوانان و 

اقشار مستضعف جامعه ايجاد شود.
حجم بالای سكونتگاه های غيررسمی، بافت های فرسوده و خانه های احداث 
شده در زير دكل های فشار برق قوی از معضلات شهروندان قمی است، از 
سالهای گذشته بر ساماندهی بافت های فرسوده شهری اراضی 48 هكتاری 
و خانه های در حريم دكل نيز اراضی 32 هكتاری پرديسان بعنوان پشتيبان در 
نظر گرفته شده كه با گذشت چند دهه از آن هنوز هيچ گونه زيرساخت يا اقدامی 
جهت آماده سازی آنها انجام نشده و همين مشكل سبب شده تا مردم اين مناطق 
در فرسودگی و عوارض جبران ناپذير تشعشعات دكل های برق گذران زندگی 

كنند.
مردم قم و به ويژه ساكنان اين مناطق از شهر اميد دارند تا در سفر رييس 
جمهوری به استان قم معضل و مشكل نامشخص آماده سازی و انتقال خانه های 
در حريم دكل و بافت های فرسوده به اراضی شهرک پرديسان حل شود و بارقه 
اميدی در دل مردم اين مناطق كه نوعا از اقشار ضعيف جامعه هستند، روشن 

گردد.
انتظار بی پایان قمی ها برای فرودگاه و مترو

طبق آمار و ارقام استانی، قم به دليل جايگاه علمی و مذهبی سالانه پذيرای 
حدوده 25 ميليون زائر و گردشگر است كه 5 ميليون نفر از آنها را گردشگران 
خارجی تشكيل می هند. ظرفيت بالای گردشگری مذهبی قم سبب شده تا 
پيش از 50 درصد از اقتصاد استان بر محور خدمات تعريف شود. در اين بين بهره 
برداری از فرودگاه می تواند به نقطه عطفی در وضعيت اقتصادی و رونق بيشتر 
كسب و كار و همچنين افزايش سفر زائران و گردشگران به اين استان منتهی 
شود اما با وجود گذشت 11 سال از كلنگ زنی اين طرح كلان به دليل مشكلات 
حقوقی پيش آمده در مسير احداث اين پروژه عملا پيشرفتی در آن حاصل نشده 

است.
هرچند به گفته مسوولان استانی حكم خلع يد سرمايه گذار فرودگاه قم متوقف 
شده و در مسير اعطای موافقت نامه اصولی قرار دارد اما آن چيزی كه كام مردم 
استان را شيرين می كند خبر بهره برداری از اين پروژه مهم در آينده ای نزديک 
است كه بدون حمايت و قرارگرفتن در بين پروژه های اولويت دار ملی، همچنان 

در گير و دار مشكلات اقتصادی خاک خواهد خورد.
تفاهم نامه ساخت فرودگاه و دهكده گردشگری طرلاب در منطقه سلفچگان 
قم آذرماه 89 بين شركت ارم كيش و استانداری قم منعقد و عمليات اجرايی 
اين فرودگاه نيز در بهمن ماه همان سال آغاز شد. اين فرودگاه كه در جاده قم - 
سلفچگان واقع شده، از شهر قم تقريباً 25 كيلومتر و از فرودگاه امام خمينی )ره( 
تهران 125 كيلومتر فاصله دارد. فرودگاه، هندلينگ خدمات هوايی و فرودگاهی، 
توقفگاه هواپيما )اپرون(، آشيانه پرواز، برج مراقبت پرواز، ساختمان رادار، آشيانه 
نگهداری و تعمير هواپيما، هواشناسی، آتش نشانی، هتل های سه تا پنج ستاره 
و همچنين پيش بينی ساخت مراكز توريستی درمانی )ساخت مراكز درمانی( از 

جمله طرح های اصلی ساخت شهرک فرودگاهی در قم است.
تعیین تکلیف تصمیم نهایی مونوریل

در اين ميان مونوريل هم از طرح های بلاتكليف شهری است كه عنوان آينه دق 
پروژه های نيمه تمام را از آن خود كرده است،  ستون های بتنی كه در بخشی 
از بلوار سردار سليمانی پشت هم ديوار شده اند و هم اكنون مديران و مسوولان 
استانی معتقدند كه تكميل آنها 1200 ميليارد تومان اعتبار لازم دارد كه تامين 
اين رقم از عهده شهرداری و استان خارج است. انتظار مردم قم از دولت جديد 
اين است كه با توجه به نظرات كارشناسی پيرامون اين طرح نيمه نسبت به تعيين 
تكليف آن تصميم نهايی را اتخاذ كند و اين پروژه از وضعيت آزار دهنده كنونی با 

هر سرنوشتی كه برای آن رقم خواهد خورد، خارج شود.
تکمیل خطوط مترو

پروژه قطار شهری يكی از طرح های كلان در حال انجام شهر مقدس قم است 
كه خط يک فاز نخست آن حدفاصل ميدان كشاورز تا ميدان مطهری در مراحل 
پايانی خود قرار دارد و می تواند بخشی از نيازهای شهروندان را برطرف كند. اما 
نكته مهم برای حل گره های ترافيكی و حركت به سمت شهر انسان محور تكميل 

ساير خطوط پرتردد متروی قم به ويژه خط ميدان مطهری تا مسجد مقدس 
جمكران و ارتباط شهرک پرديسان با هسته مركزی شهر است كه در صورت تكميل 
و راه اندازی بار زيادی از تردد خودروهای شخصی، ترافيک، آلودگی هوا و مصرف 
بالای انرژی و سوخت را بر دوش خواهد كشيد. در اين بين افزايش چندباره 
قيمت تجيهزات به خصوص واگن، امكان خريد آن را از مجموعه مديريت شهری 
سلب كرده و لازم است تا برای راه اندازی قطار شهری كمک هايی از سوی نهاد 
دولت به استان قم صورت بگيرد تا اين پروژه نيمه تمام نيز در يک زمان بندی 

مشخص به سرانجام برسد.
عبور از شهر خودرو محور و حركت در مسير شهر انسان محور نيز از درخواست 
های عمومی مردم قم از دولت سيزدهم است كه شاه كليد و پيش شرط نخست 
آن توسعه ناوگان عمومی و افزايش سهم اين ناوگان از فضای معابر و عبور و مرور 
است كه در اين بين قطار شهری و نوسازی اتوبوس های درون شهری از اهميت 

ويژه تری برخودار است.
همچنين كمک و توجه دولت در احداث زيرساخت های لازم برای مسيرهای 
ايمن دوچرخه و افزايش پياده راه های استاندارد برای سفرهای كوتاه شهری نيز 

از مطالبات جدی و هميشگی مردم قم از دولت است.
درخواست قمی ها برای افزایش سرانه های فرهنگی و ورزشی

بسياری از مردم قم در مباحث فرهنگی علاوه بر تاكيد بر بهبود فرهنگ عمومی 
و كاهش برخی آسيب های اجتماعی، نسبت به توسعه و افزايش زيرساخت ها 
مانند سينما، كتابخانه، فرهنگسرا و مراكز فرهنگی جهت اجرای برنامه گروهی به 

ويژه در مناطق كم تر برخودار شهری تاكيد دارند.
كمبود كتابخانه های مرجع و عمومی مانند منطقه نيروگاه به همراه بوستانهای 
شاخص تفريحی در مناطق شش و 5 به همراه گره های كور ترافيكی در معابر 
شهری از دغدغه هايی است كه شهروندان قمی با آنها روبه رو هستند و مردم اين 
شهر از دولت سيزدهم انتظار دارند تا با پايش های ميدانی نسبت به تصويب و 
جانمايی طرح های اولويت دار توجه و دقت نظر بيشتر بكار ببندد و در عدالت 
در توزيع سرانه های فرهنگی، اجتماعی و فرهنگی بيش از هميشه مورد توجه 

دولتمردان باشد.
احداث یک ورزشگاه جدید و مدرن و تکمیل سالن ورزشی شهرک 

پردیسان
در حوزه ورزش نيز ورزشكاران و ورزش دوستان قمی احداث يک ورزشگاه مدرن 
و چندمجموعه در نزديكی حريم شهری را در صدر خواسته های خود می دانند. 
احداث مجموعه های ورزشی ويژه بانوان با هدف رفع دغدغه دلسوزان فرهنگی 
از رييس جمهوری دولت  از مهمترين مطالبات مردم قم در حوزه ورزش  نيز 

سيزدهم است.
پرديسان  منطقه  در  )ع(  رضا  امام  نفری  ورزشی 4500  مجموعه  همچنين 
قراردارد كه روند احداث آن بيش از 10 سال پيش آغاز شده است و هم اكنون 
سازه های آن در تابش مستقيم آفتاب و سرمای سوزان فصل سرد سال در حال 
استهلاک است. با توجه به جميت حدود 200 هزار نفری پرديسان قم تكميل و 
راه اندازی اين پروژه نيمه تمام می تواند بخشی از شهروندان ساكن منطقه هشت 
شهر را تامين كند و از حجم بخشی از سفرهای درون شهری به هسته مركزی 

شهر بكاهد.
اين پروژه هم اكنون 51 درصد پيشرفت فيزيكی دارد. مساحت كل آن  18 هزار 
و ۷15 متر مربع است كه 5 هزار و ۷36 متر از آن به مساحت كل سالن ورزشی 
اختصاص يافته است. در اين سالن ورزشی مدرن اتاق های مربوط به بازيكنان، 
داوران، سالن آماده سازی، دوپينگ، اتاق مربی،نمازخانه، اتاق جلسات، اتاق 

استراحت پرسنل وغيره جانمايی شده است.
تکمیل دو مرکز انتقال خون قم

به لطف حس نوع دوستی مردم قم اغلب ذخاير خونی اين است در وضعيت 
اطمينان بخشی قرار داشته و علاوه بر نياز درون استانی، پشتوانه های قابل 
اعتمادی نيز برای استانهای مجاور بوده است. طی سالهای گذشته برگزاری 
پويش های مختلف در كنار فرهنگ سازی نسبت به اهميت اهدای فرآورده های 

خونی، وضعيت مطلوبی در استان وجود داشته است.
در حوزه انتقال خون و با توجه به نيازهای روزافزون به فرآورده های خونی و 
افزايش ضريب اطمينان جامعه هدف و سلامت عموم مردم، قمی ها از دولت 
سيزدهم درخواست دارند تا ضمن بهبود زيرساخت های كنونی دو مركز انتقال 
خون موجود استان نسبت به تامين بودجه و آغاز عمليات عمرانی دو زمين در 
نظر گرفته شده جهت احداث مراكز جديد در شهرک پرديسان و بلوار پيامبر اعظم 

اقدام نمايد.
همچنين تامين اتوبوس سيار انتقال خون جهت استفاده از تمام ظرفيت های 
موجود برای تامين اطمينان بخش ذخيره خون استان نيز از دغدغه های مهم 

استان در اين بخش است.
ضرورت توجه ویژه به محله جمکران و رفع محرومیت

مردم منطقه جمكران از اواسط  دهه 70سالها در بلاتكليفی بين بخشداری 
مركزی قم و شهرداری منطقه چهار قم قرارداشتند و به طبع آن از خدمات هرنهاد 
به نوعی محروم بود .پس از كش و قوس های فراوان دراواسط سال 86 با مصوبه 
شورای عالی معماری و شهرسازی ايران اين منطقه به شهر قم الحاق شد. و پس 
از اين الحاق شهردار جمكران  منصوب و شهرداری اين منطقه درساختمانی در 
اطراف مسجد مقدس جمكران آغاز به فعاليت كرد و اقدامات اوليه ای از جمله 
نام گذاری خيابان ها و معابر و كوچه و پلاک گذاری و رفت وروب انجام شدووعده 
های نيز  برای ايجاد زير ساخت های شهری برای اين منطقه داده شد كه تاكنون 
هيچكدام محقق نشده است. با گذشت  بيش از 14 سال از تصويب طرح الحاق 
روستای جمكران به منطقه شهری قم مردم اين منطقه هنوز با همان مشكلات 
و محروميت های سالهای پيش دست و پنجه نرم  می كنند سئوال مردم منطقه  
جمكران  از مسئولان  ملی ،استانی و شهری قم اين است كه هدف از الحاق 
روستای جمكران  به شهر قم چه بوده است؟ آيا هدف اوليه چيزی جز توسعه  
آبادانی اين منطقه بوده است چرا اين هدف تاكنون رنگ واقعيت به خود نگرفته 
است. درحال حاضر به بركت اقدامات بنيادمسكن انقلاب اسلامی وضعيت دور 
افتاده ترين روستاهای استان قم  از منطقه جمكران كه درنوک پيكان خدمات 

رسانی به زائران ميليونی سالانه مسجد مقدس جمكران قراردارد بهتر است. 
انتظار مردم  جمكران  از آيت الله سيد ابراهيم رييسی رييس جمهور محترم 
كه خود از عاشقان و دلدادگان  حضرت مهدی )عج(  است در سفرهای خود 
به قم  چه در قامت رييس قوه قضاييه و رييس جمهورهمواره  به مسجد مقدس 
جمكران مشرف شده اند اين است كه با دستورجدی و قاطع  به مسئولان ملی 
و استانی   برای رفع محروميت از اين منطقه كه در نوک پيكان خدمات رسانی به 
مسجد مقدس جمكران هستند موجبات خوشنودی حضرت مهدی)عج( و مردم 
اين منطقه را فراهم نمايد تا مردم اين منطقه  كه از سالهای  آغازين نهضت امام 
خمينی )ع( در سال 42 با تقديم شهيد و همچنين در دوران دفاع مقدس با تقديم  
تعداد زيادی شهيد ، جانباز ،آزاده وايثارگر و همچنين با تقديم شهيد مدافع حرم 
دين خود را به نظام مقدس جمهوری اسلامی ادا نموده اند طعم شيرين توسعه 
وآبادانی را بعداز گذشت بيش از 42 سال از انقلاب اسلامی بچشند. خوشبختانه 
درحاضر هيچ مانع قانونی در راه خدمت به اين مردم صبور و انقلابی وجود ندارد.
مهمترين خواسته های مردم منطقه جمكران :-اجرای طرح های مصوب شده 
در غالب طرح تفصيلی برای اين منطقه  با اولويت توسعه و تعريض معابر ؛-افزايش 
سطح تراكم برای ساخت و ساز تا هم برای مردم و هم شهرداری توجيه  اقتصادی 
داشته باشد-تعيين تكليف اراضی جمكران بويژه در حدافاصل ميدان مرجعيت 
تا جمكران برای جلوگيری از ايجاد سكونت گاههای غير رسمی- ايجاد فضاهای 
تفريحی رفاهی و آموزشی وخدماتی و ورزشی–توسعه شبكه آب و فاضلاب و برق 
براساس سرانه جمعيتی و افزايش ايستگاههای توزيع آب شيرين - تعيين تكليف 
قلعه گبری و تبديل آن به يک  فرهنگ سرا و يا مجتمع فرهنگی -فراهم آوردن زير 
ساخت ها برای  ورود ناوگان حمل و نقل عمومی اعم اتوبوس و تاكسی به داخل 
بافت مسكونی  انتظار و اميد می رود با درايت و نگاه ويژه رييس جمهور در اين 
سفر شاهد گره گشايی از مشكلات و موانع توسعه استان قم باشيم و در آينده 
نزديک اين استان به آن جايگاه شايسته ای كه  به لحاظ توسعه و پيشرفت و آبادنی 

كه مدنظر همه بزرگان است  بعنوان ام القرای جهان اسلام برسد. به اميد آن روز

از بهبود وضع مسکن و سرانه های عمومی تا تعیین تکلیف پروژه های راکد و نیمه تمام؛

انتظارات مردم قم از رییس جمهور
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سرپرست گمرک گمرک جمهوری اسلامی ايران گفت: در حالی كه كمتر از سه 
ماه به پايان سال 1400 باقی است، تجارت خارجی كشور در 9 ماه امسال از ۷2 

ميليارد دلار گذشت.
عليرضا مقدسی با اعلام اين خبراظهارداشت از ابتدای سال جاری تا پايان آذر ماه 
122 ميليون و 500 هزار تن كالا به ارزش ۷2 ميليارد و يكصد ميليون دلار بين 
ايران و ساير كشور ها مبادله شد كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل از حيث وزن 
11 درصد و از لحاظ ارزش 38 درصد رشد نشان می دهد كه در صورت ادامه روند 
تجارت كنونی تجارت خارجی كشورمان تا پايان سال به 98 ميليارد دلار خواهد 

رسيد.
مقدسی، افزود: از كل تجارت صورت گرفته در مدت مذكور 92 ميليون و 300 
هزار تن آن به ارزش 35 ميليارد و يكصد ميليون دلار به صادرات اختصاص دارد 
كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر وزن 8 درصد و از لحاظ ارزش 40 
درصد افزايش داشته است كه اين ميزان از كل صادرات يكساله سال 99 بيشتر 
شده است كه انتظار داريم به حفظ روند صادرات، اين ميزان تا پايان سال به 4۷ 
ميليارد دلار برسد. وی تصريح كرد: رشد صادرات غيرنفتی در شرايط تحريمی و 

وجود محدوديت های اقتصادی، حاصل تلاش و همت همه دست اندركاران حوزه 
تجارت خارجی، به ويژه فعالان اقتصادی است و انتظار می رود با رفع مشكلات و 

تنگنا های موجود، شاهد بهبود وضعيت تجارت در آينده باشيم.
مقدسی گفت: محصولات پتروشيمی با 42 ميليون و 400 هزار تن به ارزش 14 
ميليارد و ۷00 ميليون دلار مهمترين كالا های صادراتی ايران در 9 ماهه سال جاری 
بوده كه 46 درصد از وزن و 42 درصد از ارزش كل صادرات را به خود اختصاص 
داده است و رشد 40 درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل تجربه كرده است.

وی درخصوص عمده مقاصد صادراتی كالا های ايرانی افزود: چين با 21 ميليون 
و 300 هزار تن كالا به ارزش 10 ميليارد و 200 ميليون دلار، نخستين شريک 
تجاری ايران بود و پس از آن عراق با 23 ميليون و 500 هزار تن كالا به ارزش 6 
ميليارد و 800 ميليون دلار، تركيه با 11 ميليون و ۷00 هزار تن به ارزش 4 ميليارد 
و يكصد ميليون دلار، امارات متحده عربی با 8 ميليون و 300 هزار تن به ارزش 3 
ميليارد و 400 ميليون دلار و افغانستان با 3 ميليون و 300 هزار تن به ارزش يک 

ميليارد و 400 ميليون دلار در رده های بعدی قرار گرفتند.
سرپرست گمرک ايران درخصوص آمار واردات كالا در 9 ماهه سال جاری گفت: در 

اين مدت 30 ميليون و يكصد هزار تن كالا به ارزش 3۷ ميليارد دلار وارد كشور شد 
كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته از حيث وزن 20 درصد و از نظر ارزش 3۷ 
درصد رشد داشته است. وی اضافه كرد: امارات متحده عربی با 8 ميليون و 900 
هزار تن كالا به ارزش 11 ميليارد و 500 ميليون دلار، چين با 2 ميليون و 500 هزار 
تن به ارزش 8 ميليارد و 400 ميليون دلار، تركيه با 2 ميليون و 900 هزار تن به ارزش 
3 ميليارد و ۷00 ميليون دلار، آلمان با 593 هزار تن به ارزش يک ميليارد و 400 
ميليون دلار و سوئيس با يک ميليون و 600 هزار تن به ارزش يک ميليارد و 300 

ميليون دلار پنج كشور عمده طرف معامله واردات با ايران بودند.
يادشده 23  به كشور در مدت  وارداتی  از مجموع كالای  يادآور شد:  مقدسی 
ميليون و يكصد هزار تن آن به ارزش 12 ميليارد و 400 ميليون دلار را كالا های 
اساسی تشكيل می دهد كه 32 درصد در وزن و 61 درصد در ارزش رشد داشته 
ترانزيت  درصدی  رشد ۷6  به  اشاره  با  همچنين  ايران  گمرک  سرپرست  است. 
كالا های خارجی از قلمرو جمهوری اسلامی ايران گفت: در 9 ماهه امسال 9 
ميليون و 158 هزار تن كالا از خاک كشورمان ترانزيت شده است كه پيش بينی 
می شود كه تا پايان سال به 12 ميليون و 400 هزار تن كالای عبوری از كشور برسد.

سرپرست گمرک ایران :
تجارت خارجی کشور از مرز ۷۲ میلیارد دلار گذشت

وزیر نفت اعلام کرد:

 تزریق ۹ میلیارد دلار ارز صادراتی 
پتروشیمی ها به سامانه نیما 

یک کارشناس حوزه ارزهای دیجیتال  مطرح کرد :

حرکت های احتمالی بیت کوین
 در روزهای آینده

احتمال  بابت  از  نگرانی هايی  می گويد  ديجيتال  ارزهای  حوزه  كارشناس  يک 
نوسانات قيمتی در طول تعطيلات سال نوی ميلادی وجود دارد، اما تاكنون چنين 

اتفاقی نيفتاده و احتمالا بيت كوين به حركت آهسته و پيوسته خود ادامه دهد.
بيت كوين روز دوشنبه را با قيمت 51 هزار دلار شروع كرد و حتی تا نزديكی های 52 
هزار دلار هم بالا رفت، اما نتوانست اين روند را ادامه دهد و امروز دوباره به زير سطح 
50 هزار دلار پايين آمد. به نظر می رسد تريدرها برای تعطيلات سال نوی ميلادی، 
كمی به خودشان استراحت داده اند. در اين روزهای پايانی سال 2021 كه كمی بازار 
رمزارزها وضعيت نامعلومی به خود گرفته است، احسان عاشوری -كارشناس حوزه 
ارزهای ديجيتال- در گفت وگو با ايسنا، به مواردی اشاره كرد كه می توانند حركت 

بعدی بيت كوين را مشخص كنند.
حرکت آهسته و پیوسته بیت کوین در کوتاه مدت

بابت  از  نگرانی هايی  كرد:  خاطرنشان  ديجيتال،  ارزهای  حوزه  كارشناس  اين 
احتمال نوسانات قيمتی در طول تعطيلات سال نوی ميلادی به دليل نقدينگی كم 
بازار وجود دارد، اما به هرحال تاكنون چنين اتفاقی نيفتاده و احتمالا بيت كوين به 

حركت آهسته و پيوسته خودش ادامه دهد.
مدل انباشت به جریان عدد ۹7 هزار دلار را نشان می دهد

از  يكی  توسط  كه   )S2F( جريان  به  انباشت  مدل  طبق  كرد:  اظهار  عاشوری 
معروف ترين تريدرهای بازار رمزارزها يعنی پلن بی )Plan-B( ابداع شده است، اين 
هفته بايد منتظر قيمت 9۷ هزار دلاری بيت كوين باشيم، اما واقعيت چيز ديگری 
می گويد. پس از افت قيمت بيت كوين بعد از رسيدن به بالاترين قيمت تاريخ خود 
از اين درست كار  تا قبل  )يعنی 69 هزار دلار(، بيت كوين تمام مدل هايی را كه 

می كردند، به چالش كشيد.
مراقب بمب ساعتی »سود باز« باشید

وی با بيان اينكه سود باز نشان دهنده مقدار سرمايه ای است كه به بازار وارد و از بازار 
خارج می شود، گفت: اگر سرمايه بيشتری به بازار آتی بيت كوين وارد شود، سود باز 
افزايش پيدا می كند و اگر سرمايه بيشتری از اين بازار خارج شود، سود باز كاهش پيدا 
می كند. در روزهای پايانی ماه دسامبر، سود باز بيت كوين در معاملات آتی افزايش 
يافته است. اين موضوع به خودی خود چندان مورد توجه نيست، اما اگر افزايش سود 

باز با كاهش قيمت همراه شود، بايد آماده يه سردرد حسابی شويم.
تریدرها بیشتر از آنکه امیدوار باشند، نگرانند

اين كارشناس ارزهای ديجيتال، با بيان اينكه تريدرها در پايان سال 2021، بيشتر 
از آنكه اميدوار باشند، نگرانند، افزود: باتوجه به شاخص ترس و طمع كه نشان دهنده 
احساسات تريدرها و سرمايه گذاران رمزارزهاست، بازار روزهای سختی را پيش روی 
خود می بيند، حتی برای قيمت  بالای 50 هزار دلار بيت كوين. شاخص ترس و طمع 
در حال حاضر عدد 40 را نشان می دهد و در محدوده ترس قرار دارد. هفته پيش اين 

شاخص به 45 رسيده بود.
تعطیلی تمامی مراکز استخراج رمزارز در ایران تا ۱۵ اسفند

عاشوری در پايان بيان كرد: در اين بين از مهم ترين خبر داخلی نيز نبايد گذشت و 
آن هم اينكه سخنگوی صنعت برق كشور، در روزهای گذشته اعلام كرد كه برق تمام 
مراكز قانونی استخراج ارز ديجيتال سراسر كشور تا 15 اسفند قطع خواهد بود و اين 

مجموعه ها فعاليتی نخواهند داشت.
 

رییس انجمن تولیدکنندگان سم کشور:

برگشت محصولات کشاورزی ایران
 ربطی به باقی مانده سموم ندارد

رييس انجمن توليدكنندگان سم كشور با بيان اينكه محصولات كشاورزی توليد 
ايران سالم است، گفت: برگشت محصولات كشاورزی ايران همچون فلفل دلمه ای، 

سيب زمينی و كيوی هيچ ارتباطی به باقی مانده سموم نداشته است.
»مسعود گيل آبادی« روز سه شنبه در نشست خبری به منظور تشريح اهم اقدامات 
و مشكلات در بخش توليد و برگشت محصولات كشاورزی صادراتی ايران از برخی 
كشورها، افزود: مردم از امنيت غذايی اطمينان داشته باشند، غذای مصرفی مردم 
كاملا سالم است زيرا سموم كشاورزی وظيفه مبارزه با آفات را دارد و درصورتی كه 
به موقع تدارک و تامين نشود می تواند موجب خسارت بين 30 تا 45 درصدی اين 

بخش شود.
وی با بيان اينكه مصرف سموم كشاورزی ايران از اروپا نيز كمتر است، اضافه كرد: 
كاهش مصرف سموم در بخش كشاورزی موجب بحران در توليدات كشاورزی و در 

نهايت نا پايداری امنيت غذايی می شود.
رييس انجمن توليدكنندگان سم كشور با تكذيب باقی مانده سموم در محصولات 
به دليل  از روسيه  ايران  كشاورزی برگشتی، تصريح كرد: فلفل دلمه ای برگشتی 
باقی مانده سموم نبوده، زيرا چهار نوع سم درمبارزه با آفات اين فلفل ها مصرف شده 

كه در روسيه ريجستر نشده است.
وی اظهار داشت: اين درحالی است كه در هشت ماه گذشته فدراسيون حمايت 
از مصرف كنندگان روسيه اين پروتكل را به ايران اعلام كرده بود و بايد به گلخانه داران 
اطلاع رسانی می شد، اما مقررات جديد صادرات به دليل سهل انگاری اعلام نشده 

بود.
زمينی  سيب  گفت:  نيز  ازبكستان  از  زمينی  سيب  برگشت  درباره  گيل آبادی 
برگشتی ايران از ازبكستان به ميزان 50 تن و به دليل ناخالصی خاک بوده است و 

هيچ ارتباطی به باقی مانده سموم نداشت.
وی افزود: در بحث برگشت سيب زمينی از تركمنستان، اين محصول با حجم 
نزديک 60 تن در قرنطينه سازمان حفظ نباتات مرز ايران برگشت خورده و ارتباطی 

به تركمنستان ندارد.
اين مقام صنفی، برگشت كيوی از هند را وجود شپشک توت دانست و ادامه داد: 
كيوی ايران به امارات ارسال شده بود كه اين كشور به دليل نداشتن باغ و مزرعه، مركز 
قرنطينه ای برای كيوی ندارد، بنابراين دلالان از امارات آن بسته بندی و به هند ارسال 

كردند كه دچار مشكل شد.
وی با بيان اينكه سيب زمينی و خيار ايران نيترات بالايی دارد، اظهارداشت: اين 

مهم نيز به عرضه كودهای يارانه ای با قيمت های پايين مربوط می شود.

مسئولان سازمان برنامه و بودجه، به فاصله ای كوتاه بار ديگر با طبيعی اعلام كردن 
افزايش قيمت ها بعد از حذف ارز 4200 تومانی و تاثيرگذاری هفت درصدی بر تورم 
كل تاكيد كردند و اعلام شد كه در سال بعد چيزی به اسم ارز ترجيحی وجود ندارد 

و حتی برای دارو و گندم اصلاح صورت خواهد گرفت.
با وجود بحث هايی كه در رابطه با حذف ارز 4200 تومانی از اقلام اساسی وارداتی 
وجود داشت در نهايت ارائه لايحه بودجه 1401 نشان داد كه در سال آينده ديگر 

خبری از تامين ارز واردات با نرخ ترجيحی نخواهد بود.
ارز ترجيحی از فروردين 139۷ وارد چرخه تجاری شد و بعد از اينكه برای تمامی 
اقلام وارداتی اختصاص پيدا كرد، اين رويه اصلاح و به تدريج ليست اقلام دريافتی 
كاهش يافت و حدود دو سالی است كه فقط برای هفت قلم گندم، جو، كنجاله 
سويا، ذرت، روغن، دانه های روغنی و بخشی از دارو، تجهيزات و ملزومات پزشكی 
پرداخت می شود ولی در اين فاصله حدود چهار ساله با رشد قيمت ارز در بازار و 
سامانه نيما، رانت ارز 4200 نيز سنگين تر شد آنهم در شرايطی كه كالای رسيده به 

دست مردم منطبق با نرخ ارز دريافتی نبود.
در بودجه امسال مقرر بود دولت بعد از شش ماه نسبت به تعيين تكليف ارز 4200 
اقدام كند كه گزارش های بانک مركزی نيز نشان داد حدود هشت ميليارد دلاری 
كه  برای استفاده از  اين ارز تعيين شده بود در نيمه اول امسال به پايان رسيد، از اين 
رو بحث حذف ارز ترجيحی حتی برای نيمه دوم هم مطرح شد ولی ظاهرا هنوز 

اجرايی نشده است.
و  مسئولان  سوی  از  كه  تاكيدی  وجود  با  ارزترجيحی  حذف  جريان  در  اما 
كارشناسان بر رانت سنگين و تبعات ادامه ارائه آن وجود دارد موضوع افزايش 
قيمت ها و تورم بعد از آن و نوع مديريت دولت بعد از حذف بسيار حائز اهميت است.

افزایش قیمت  بعد از حذف ارز 42۰۰ طبیعی است
اين در حالی است كه چندی پيش و در نشست بودجه 1401 مسعود ميركاظمی 
-رئيس سازمان برنامه و بودجه- با ارائه توضيحاتی درباره لزوم حذف ارز 4200، 
تبعات تورمی آن را تائيد و اعلام كرد كه طبيعی است كه بعد از حذف ارز 4200 
قيمت ها بالا برود و برای همين هم است كه دولت برنامه حمايت ريالی را در دستور 

كار قرار داده است.
وی همچنين گفته بود كه در نتيجه حذف يارانه از نهاده های توليد وارداتی ممكن 
است قيمت كالاهای مربوطه از جمله مرغ و تخم مرغ بالا برود كه دولت می خواهد 
از مابه التفاوت آن استفاده كرده و در پنج دهک پايين پرداخت انجام دهد تا بتواند 

قدرت خريد بالاتری داشته باشد.
تورم کل تا بیش از 7 درصد رشد می کند

اظهارات ميركاظمی در رابطه با تورم ناشی از حذف ارز 4200 از اين حكايت 
داشت كه بررسی هايی كه از سوی برخی دستگاه ها از جمله سازمان برنامه وبودجه، 
وزارت اقتصاد و مركز پژوهش های مجلس صورت گرفته نشان داده است كه نرخ 

تورم بعد از حذف ارز ترجيحی حدود  ۷.6 درصد افزايش داشته باشد، اما او گفته 
بود كه از سوی ديگر موجب برگشت 6.9 درصدی خواهد شد با اين توجيه كه با 

افزايش قيمت ها، پول بيشتری از بازار جمع شده و پايه پولی اصلاح خواهد شد.
کسی منکر گرانی بعد از حذف ارز 42۰۰ نیست

در همين رابطه به تازگی پورمحمدی - معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه- 
نيز طی اظهاراتی)در يک برنامه تلويزيونی( بار ديگر مهر تائيدی بر تورم ناشی از 
حذف ارز 4200 تومانی زده و گفته كه می تواند در مجموع حدود هفت درصدی 

تورم كل را افزايش دهد.
وی اين طور گفته كه هيچكس منكر افزايش قيمت ها بعد از حذف ارز 4200 
نيست و طبيعی است كه قيمت بالا برود، به هر حال با حذف ارز ترجيحی از اقلامی 
مانند كنجاله سويا، قرار نيست كه مسكن گران شود بلكه قيمت كالاهايی مانند تخم 
مرغ و مرغ رشد می كند كه دولت هم قصد دارد در جريان اين حذف مابه التفاوت 
را به دهک های پايين برگرداند؛ به طوری كه يارانه به نحوی توزيع شود كه ديگر به 

دست حلقه های واسطه نرسيده و مستقيم در اختيار مردم قرار بگيرد.
ارز 42۰۰ نداریم حتی برای دارو و گندم اصلاح می شود

در اظهارات معاون اقتصادی سازمان برنامه بودجه به اين هم اشاره شده كه در 
سال آينده ديگر چيزی به اسم ارز ترجيحی وجود ندارد و حتی در مورد گندم و 
دارو نيز اصلاح انجام خواهد شد،   چرا كه دارويی كه با ارز 4200 تامين می شود در 
نهايت از كشورهای ديگر سر درآورده است، اين اعلام پورمحمدی نشان می دهد در 

سال 1401  ارز 4200 دارو و گندم هم دستخوش تغيير خواهد شد.
فضای سوءاستفاده کنندگان بسته شده است؟

شايد كمتر كارشناس و مسئولی باشد كه لزوم اصلاح رويه ارز 4200 تومانی و 
برچيدن بساط رانت آن را تائيد نكند، حتی دولت قبل كه خود بانی ورود اين ارز 
بود قبول داشت كه بايد حذف شود، ولی در اين بين نوع مديريت بازار و يارانه ناشی 
از آن قابل توجه است، اين در حالی است كه دولت تاكنون آنچه درباره برنامه خود 
برای دوران بعد از حذف اعلام كرده به پرداخت ريالی برمی گردد كه منابع حدود 
100 هزار ميليارد تومانی نيز در لايحه بودجه سال آينده برای آن پيش بينی كرده 
است، يارانه ای كه گفته می شود بين 90 تا 126 هزار تومان است، ولی هنوز تكليف 

آن رسما مشخص نشده است.
اما در اين بين درآمد ناشی از حذف ارز 4200 نيز مورد توجه است، طبق گفته 
رئيس سازمان برنامه و بودجه نياز امسال به ارز 4200 حدود 18 ميليارد دلار است، 
اين رقم برای سال بعد با فرض ثابت ماندن نرخ ارز در سامانه نيما هم اختلاف قيمت 
حداقل 350 هزار ميليارد تومانی ايجاد خواهد كرد كه 100 هزار ميليارد آن برای 
جبران اصلاح قيمت ارز و حمايت از اقشار آسيب پذير در نظر گرفته شده و اينكه 

مابقی چطور مديريت خواهد شد، جای سوال دارد.
مسايل ديگری هم مطرح است از جمله اينكه آيا رقم يارانه تعيين شده می تواند 
پاسخگوی افزايش قيمت  كالاهای مصرفی و مواد غذايی مورد نياز مردم باشد؟ يا 
اينكه وقتی به گفته مسئولان اكنون هم ارز 4200 در بازار وجود ندارد و قيمت ها 
به نوعی با نرخ بازار به دست مردم می رسد، بنابراين بخشی از تبعات تورمی حذف 
آن می تواند ناشی از جولان سوءاستفاده كنندگان از جو روانی حذف ارز 4200 در 
اقلام مصرفی مردم باشد، آيا دولت و دستگاه های نظارتی برنامه ای برای برچيدن و 

كنترل اين بساط دارند؟

سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:

میزان رشد تورم با حذف ارز 42۰۰ تومانی

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی:

مهلت ثبت نام نهضت ملی مسکن 15 دی ماه به پایان می رسد
معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: 
مهلت ثبت نام در سامانه نهضت ملی مسكن روز 15 دی ماه 
به پايان می رسد و نسبت به ادامه مراحل ثبت نام افراد واجد 

شرايط اطلاع رسانی پيامكی انجام خواهد شد. 
زمان  تمديد  امكان  آيا  اينكه  درباره  محمودزاده  محمود 
ثبت نام مسكن ملی برای تهرانی ها وجود دارد، افزود: مهلت 
ثبت نام در سامانه نهضت ملی مسكن روز 15 دی ماه به پايان 

می رسد و برای تهران نيز اكنون ظرفيت جديدی مدنظر قرار 
نگرفته است.

وی توضيح داد: متقاضيان در تهران می توانند از چند گزينه 
برای مشاركت در طرح نهضت ملی مسكن استفاده كنند؛ 
نخست به شيوه خودمالكی، به اين مفهوم كه برای ساخت و 
سازها چه به صورت انبوه چه عادی در بافت فرسوده يا غيره 

از وام نهضت ملی مسكن استفاده كنند.

معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازی گفت: بدين 
صورت خودمالكان می توانند وام 450 ميليون تومانی را در 
تهران برای ساخت هر طبقه دريافت كنند كه اين رقم در 
كلان شهرها 400 ميليون، در مراكز استان ها 350 ميليون، 
ساير شهرهای كشور 300 ميليون و روستاها 250 ميليون 
تومان در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: گزينه دوم، 
استفاده از مكان هايی است كه دولت در آنها سرمايه گذاری 

می كند كه در كلان شهرها به دلايل مختلف از جمله سياست 
كنترل جمعيت و نبودن زمين دولتی كافی، تامين مسكن به 
شهرهای جديد منتقل شده است. محمودزاده گفت: بر اين 
اساس متقاضيان تهرانی ثبت نام خود را در شهرهای جديد 
اطراف تهران تا 15 دی ماه ادامه دهند ضمن اينكه در آينده 
نزديک ساخت دو شهرک جديد در حومه تهران و الحاق آن به 

طرح نهضت ملی مسكن اضافه خواهد شد.

وزير نفت با اشاره به تزريق 9 ميليارد دلار ارز صادراتی 
توسط پتروشيمی ها به سامانه نيما از ابتدای امسال تا 
پايان آذرماه، گفت: اين رقم تا پايان سال به 12 ميليارد 

دلار می رسد. 
صنعت  روز  مراسم  در  شنبه  سه  روز  اوجی«   »جواد 
ماهانه يک  تزريق  به معنای  رقم  اين  افزود:  پتروشيمی 
ميليارد دلار و هفته ای 250 ميليون دلا ر در سامانه نيما 

است كه در اين شرايط كمک كننده بوده است.
به گفته وزير نفت، تا پايان سال تزريق ارز پتروشيمی ها 
به سامانه نيما به 12 ميليارد دلار می  رسد كه به درآمدهای 

صادراتی نفت خام و ميعانات گازی تنه می زند.
از  بهتر  جايی  هيچ  اينكه  بر  تاكيد  با  ادامه  در  وی 
صنعت پتروشيمی برای سرمايه گذاری مناسب نيست، 
افزود: جلوگيری از خام فروشی راهی جز توسعه صنعت 

پتروشيمی ندارد.
اين عضو كابينه دولت سيزدهم ادامه داد: زمانی كه در 
ستاد فرمان امام)ره( مشغول خدمت بودم، طرح اساخت 
مورد  كه  بود  طرح هايی  نخستين  از  پلی پروپيلن  واحد 
اين محصول، »خاويار محصولات  زيرا  گرفت  قرار  توجه 

پتروشيمی« است.
بحث  برای  كه  مطالعاتی  با  كرد:  تاكيد  اوجی 
برای  شد  مشخص  داديم  انجام  سرمايه گذاری 
سرمايه گذاری، هيچ كجا بهتر از پتروشيمی ها نيست و 

ارزش افزوده بالايی ايجاد می كند.
وی با اشاره به اينكه در صنعت پتروشيمی طرح ها به طور 
حتم بايد با زنجيره ارزش تكميل شود، گفت: علاوه بر 
صادرات پتروشيمی، بايد محصولات ميانی پتروشيمی به 

كالاهای تكميلی تبديل شود.
وزير نفت ادامه داد: نزديک به 15 هزار واحد صنعتی از 

خوراک پتروشيمی ها استفاده می كنند.
وی بيان داشت: كشوری مثل ايران 34 هزار متر مكعب 
درصد   50 از  بيش  دارد،  برداشت  قابل  گازی  ذخاير 
پتروشيمی ها خوراک گاز است و امروز ۷0 تا 80 ميليون 
متر مكعب مصرف گاز پتروشيمی ها است كه بخش بزرگی 

از آن به مصرف خوراک می رسد.
اوجی، تبديل گاز به محصولات پتروشيمی را مصداق 
محصولات  گفت:  و  دانست  مقاومتی  اقتصاد  اجرای 

پتروشيمی كمترين آسيب را از تحريم ها ديده است.
وی گفت: در فصل سرما نزديک به 600 ميليون متر 
گرمايش  برای  تجاری  و  خانگی  بخش  به  گاز  مكعب 
اختصاص پيدا می كند و فقط ۷0 ميليون متر مكعب برای 
پتروشيمی در نظر گرفته می شود كه ارزآوری بالايی برای 
كشور دارد و اين در حالی است كه در بخش خانگی به 
دليل عدم بهينه سازی مصرف گاز و قيمت ارزان گاز اسراف 

می شود.
وزير نفت تاكيد كرد: نسل های آتی ما را نمی بخشند كه 

گاز را از پارس جنوبی توليد می كرديم و گاز را به جای ايجاد 
ارزش افزوده، برای گرمايش می سوزانديم. در سال های 
و  داشتيم  گاز  مصرف  درصدی  تا 12  رشد 10  گذشته 
مجبور بوديم در فصول سرد گاز رسانی صنايع را محدود 

كنيم.
وی افزود: بايد با برنامه ريزی های انجام شده، گاز را به 

سمت صنايع و تبديل به ارزش افزوده هدايت كنيم.
اوجی ادامه داد: يک پتروشيمی اوره وآمونياكی با توليد 
يک ميليون و 680 هزار تن در سال با يک خط لوله 6 تا 
هشت اينچ و روزانه چهار مييلون متر مكعب گاز ارزش 

افزوده بالايی ايجاد می كند و حتی در صنايع تكميلی 
ارزش آن بيشتر می شود.

واگذاری  در  به طور حتم  كه  تاكيد می كنم  وی گفت: 
علاقه مندان  به  و  شود  فعال  هم  زنجيره اش  طرح ها، 
سرمايه گذاری در اين صنعت اعلام می كنم كه وزارت نفت 

برای تكميل زنجيره حمايت و كمک خواهد كرد.
همه  سيزدهم  دولت  پايان  تا  افزود:  نفت  وزير 
اين شركت  از سوی  پتروشيمی  كاتاليست های صنعت 
ايرانی،  دانش بنيان  و  پژوهشی  شركت های  سوی  از  يا 

بومی سازی می شود.
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رئیس سازمان خصوصی سازی عنوان کرد؛

تکذیب واگذاری مالکیت استقلال و 
پرسپولیس به وزارت اقتصاد و صمت

 رئيس سازمان خصوصی سازی اخبار مبنی بر واگذاری مالكيت دو باشگاه 
پرسپوليس و استقلال به وزارتخانه های اقتصاد و صمت  را نادرست خواند و  از 

تعيين تكليف اختيار مالكانه و اعضای مجمع خبر داد.
به گزارش  وزارت اقتصاد، رئيس سازمان خصوصی سازی اخبار منتشر شده 
مبنی بر واگذاری مالكيت دو باشگاه پرسپوليس و استقلال به وزارتخانه های 
اقتصاد و صمت را نادرست خواند و از تعيين تكليف اختيار مالكانه و اعضای مجمع 

سرخابی ها برای حل شدن مشكل از سوی كنفدراسيون فوتبال آسيا خبر داد.
حسين قربان زاده افزود: مالكيت اين دو باشگاه فعلًا با دولت است و تا زمان 
واگذاری كنترلی اين باشگاه ها در بورس در مالكيت دولت باقی خواهد ماند. اما 
طبق بند يک ماده 18 قانون سياست های اصل 44 هر شركتی كه در ليست 
واگذاری قرار می گيرد از جمله اين دو باشگاه، حقوق مالكانه آن به وزارت اقتصاد 

منتقل می شود.
سالانه  معمولًا  هم  اقتصاد  وزير  داد:  ادامه  خصوصی سازی  سازمان  رئيس 
مسؤوليت و اختيار مديريت و برگزاری مجامع اين شركت های در ليست واگذاری را 
به وزرای ذيربط منتقل می كند. كه درخصوص دو باشگاه استقلال و پرسپوليس، 
وزير اقتصاد ابتدای هر سال، اعمال حقوق مالكانه خود را به وزير ورزش تفويض 
می كند و در همان نامه سالانه سه عضو مجمع اين دو باشگاه را وزير اقتصاد، وزير 

دادگستری و وزير ورزش عنوان می كند.
وی افزود: يكی از ايرادات كنفدراسيون فوتبال آسيا به اين دو باشگاه، بحث 
مالكيت يگانه مطرح شده و به آن ايراد وارد كرده است. به همين جهت نامه ای را 
سازمان خصوصی سازی ارسال كرد كه گواهی می كند اين دو شركت در دو ماه 
آينده در بورس عرضه خواهند شد و ضمناً مشترک بودن اعضای مجمع )سه 
وزير( برای هر دو باشگاه نيز، احتمالًا تا فردا تغيير خواهد كرد تا اعضای مجمع 

دو باشگاه متفاوت باشند.
وی در پاسخ به اين سوال كه گفته می شود، يكی از دلايل سپرده شدن مالكيت 
بدهی های مالياتی اين دو باشگاه است، عنوان كرد: مسأله تفويض اختيار مالكانه 

هيچ ارتباطی به بدهی مالياتی اين دو باشگاه ند

گودرز حبیبی:

 استقلال و فولاد از تیم های خوب 
این فصل هستند

پيشكسوت آبی پوشان بيان داشت: استقلال و فولاد از تيم های خوب اين فصل 
هستند و قطعا برای رويارويی با هم انگيزه های زيادی دارند.

تيم فوتبال استقلال كه بعد از پيروزی بر پديده در صدر جدول رده بندی قرار 
گرفت، در هفته دوازدهم و طی ديداری حساس مقابل تيمی مدعی به نام فولاد 
قرار می گيرد. تيمی كه بعد از بازگشت جواد نكونام نتايج خوبی گرفت و فاصله اش 

را با بالای جدول كم كرد.
گودرز حبيبی پيشكسوت آبی پوشان در گفتگويی ابتدا به اين بازی اشاره كرد و 
گفت: فولاد تيم خوبی است و در اين فصل حرف های زيادی برای گفتن خواهد 
داشت. به خصوص بعد از بازگشت نكونام آنها چهره مدعی گرفتند و اگر امتياز 
سوزی های ابتدای فصل اين تيم نبود، حتماً آنها امروز در يكی از 3 رده بالای 

جدول قرار داشتند.
كارشناس فوتبال بيان داشت: با اينكه پديده در انتهای جدول قرار داشت، اما 
فوتبال خوبی مقابل استقلال ارائه داد و آبی پوشان مقابل اين تيم با يک فوتبال 
روان و تهاجمی موفق به زدن 3 گل شدند. فولاد قطعاً از پديده تيم سرسخت تری 
هست و شايد توقع برای تكرار نتيجه پديده مقابل فولاد چندان منطقی نباشد، اما 
می توان توقع پيروزی مقابل فولاد را داشت چون استقلال به اين ظرفيت رسيده 
است. حبيبی سپس به موضوع مهم احتمال حذف استقلال و پرسپوليس از آسيا 
اشاره كرد و گفت: اگر امروز اين دو تيم در آستانه حذف از آسيا قرار گرفته اند، اين 
اتفاق يک شبه نيفتاده و ماحصل سال ها مديريت اشتباه بر اين دو باشگاه و ورزش 
كشور است. ما كه نبايد خودمان را فريب دهيم و خودمان بهتر می دانيم فوتبال ما 
در امكانات سخت افزاری و ساختاری حرفه ای نيست. در همه سالهای اخير هم 
با صحنه سازی تنها به حرفه ای بودن وانمود می كرديم. اينكه يک روز كار بيخ پيدا 

كند از قبل قابل پيش بينی بود و شايد آن روز، امروزی باشد كه در آن قرار داريم.
وی اضافه كرد: چه فاجعه حذف استقلال و پرسپوليس از آسيا اتفاق بيفتد يا 
نيفتد، اميدوارم اين موضوع تلنگری جدی برای مديران ارشد ورزش كشور باشد تا 

مشكلات ساختاری فوتبال را به صورت اساسی حل نمايند.
 

بهنام ابوالقاسم پور:
 وضعیت روحی پرسپولیس بهتر از سپاهان است

 كارشناس فوتبال ايران با اظهار اينكه بردهای پرسپوليس باعث برتری روحی 
اين تيم پيش از بازی با سپاهان شده است، گفت: اين ديدار تاثير بسيار زيادی در 

بالای جدول خواهد داشت.
تيم های فوتبال پرسپوليس و سپاهان از ساعت 16 روز چهارشنبه در چارچوب 
هفته دوازدهم ليگ برتر در ورزشگاه امام خمينی )ره( اراک )به عنوان زمين بی 

طرف( به مصاف هم خواهند رفت.
بهنام ابوالقاسم پور پيشكسوت پرسپوليس در گفتگويی در خصوص اين مسابقه 
گفت: برايم جای تعجب است كه قوانين انضباطی باعث می شود بازی در استان 
سوم برگزار شود. ما خودمان به سيستم AFC برای برگزاری بازی های نمايندگان 
ايران در ليگ قهرمانان آسيا در زمين بی طرف معترض هستيم اما همين روش را 

در ليگ برتر خودمان اجرا می كنيم.
ابوالقاسم پور تاكيد كرد: فكر می كنم نتايجی كه تيم ها در چند هفته قبلی گرفته 
اند باعث شده تا پرسپوليس برتری روحی بيشتری نسبت به سپاهان داشته باشد 
اما نبايد فراموش كرد سپاهان يكی از بهترين تيم های فنی ليگ برتر است كه قطعاً 
تاكتيک های يحيی گل محمدی را به چالش می كشد. به هر حال اين مسابقه تاثير 

زيادی در شرايط بالای جدول خواهد داشت.
وی همچنين درباره تلاش های وزارت ورزش برای حل مشكل به وجود آمده 
گفت:  حرفه ای  مجوز  دريافت  برای  پرسپوليس  و  استقلال  مشترک  مالكيت 
تخصصی در اين زمينه ندارم اما اين مشكل برای چندمين سال متوالی وجود 

داشته و چرا بايد همه چيز در دقيقه نود مورد بررسی قرار بگيرد.

 رییس هیات فوتبال استان خراسان رضوی :

برای پدیده مشهد نگران و ناراحت هستیم
رييس هيات فوتبال استان خراسان رضوی گفت: نگران تيم پديده هستيم و از 

هيچ كوششی برای اينكه تيم از اين وضعيت خارج شود، دريغ نمی كنيم.
احسان اصولی روز سه شنبه در خصوص افزايش دستمزد داوران اظهار داشت: 
توقعاتی كه ما داشتيم و عدد نهايی شده، مورد تاييد نبود. مواردی كه انتظار داريم 
را در جهت تعيين اقلام داوران نهايی می كنيم. قرارداد جاری بوده و مواد، بندها و 
تعهدات دوطرف مشخص است. به دنبال اين بوديم نفع فدراسيون و داوران را بالا 

ببريم و چيزی تا پايان سال باقی نمانده تا موارد و اشكالات را رفع كنيم.
رييس هيات فوتبال استان خراسان رضوی در خصوص تيم فوتبال پديده مشهد 
نيز گفت: در خصوص پديده صحبت كردم و ما هم نگران و ناراحتيم و از هيچ 
كوششی برای اينكه تيم از اين وضعيت خارج شود فروگذاری نكرديم. با وجود 

اينكه آن ها كمک نمی خواهند اما حمايت كرديم و مشكلی با هيچ فردی نداريم.
سرپرست كميته فوتسال در مورد شرايط اين رشته نيز بيان كرد: ما در فدراسيون 
تقسيم كار داريم و با توجه به اين موضوع فوتسال در حوزه كاری من است و باقی 
موارد را ديگر دوستان پيگيری می كنند. سيد محمد ناظم الشريعه سرمربی تيم 
ملی تا پايان سال قرارداد دارد و مكانيزمی را برای انتخاب سرمربی ها در نظر 
گرفتيم تا فردی كه بيشترين امتياز را بگيرد سرمربی شود. مهم ترين رويداد پيش 

روی فوتسال ما مسابقات زير 1٩ سال كافا است.

مسئولان  گفت:  كشورمان  فوتبال  ملی  تيم  پيشين  مربی 
ماجرای  مانند  اتفاقی  تا  باشند  حواس جمع تر  بايد  ملی  تيم 
كنعانی زادگان در اردوی اين تيم نيفتد اما آنها هم نمی توانند همه 
جا دنبال بازيكن بيفتند. از روز دوشنبه مسائلی در فضای مجازی 
مطرح شده مبنی براينكه حسين كنعانی زادگان به دنبال روابط 
خارج از عرف بوده كه واكنش های مختلفی در محافل فوتبالی 
داشته است. حتی گفته می شود كميته اخلاق قرار است به 

اين ماجرا ورود كند. اينكه بازيكنی در اردوی تيم ملی به دنبال 
ايجاد چنين فضايی برای خود بوده از مسائلی است كه نياز به 
تامل زياد دارد و بايد پرسيد واقعا نقش سرپرست و ديگر عوامل 
تيم ملی چيست كه يک بازيكن ملی به خود چنين اجازه می 
دهد. در همين رابطه خبرنگار ورزشی فارس با اصغر شرفی گفت 
و گو كرده كه وی در اين زمينه اظهار داشت: مسئولان تيم ملی 
بايد حواس خود را بيشتر جمع كنند اما آنها نمی توانند دنبال 

بازيكن های تيم ملی راه بيفتند و حتی در اتاق بازيكن هم وی 
پرويز  مربيگری  زمان  در  باشند.  مراقبش  و  كرده  همراهی  را 
دهداری ماجرايی داشتيم كه سر چنين روابطی به بازيكن تيم 
ملی چاقو هم زدند. اين مسائل تقصير سرمربی نيست. بايد ديد 
بازيكنی كه چنين كاری می كند چه تفكراتی دارد؟ وی اضافه 
كرد:  با توجه به شهرتی كه در فوتبال برای يک بازيكن به وجود 
می آيد، بايد برای آنها فرهنگ سازی كنيم. سرپرست تيم ملی 

نمی تواند بچه داری كند. بازيكن بايد در جای ديگری آموزش، 
تعليم و تربيت ببيند. در سطح ملی ديگر جای آموزش چنين 
چيزهايی نيست. نظارت از اول بر سر بازيكنان نبوده و جايگاه 
برای بازيكنان تيم ملی تعريف نشده است. يک بازيكن ملی پوش 
بايد بداند آدم معمولی نيست. آيا به كنعانی زادگان اين موضوع را 
ياد داده اند؟ وی به عنوان الگو نبايد هر كاری كند. ما بايد برای 

بازيكنان مان كلاس بگذاريم و به آنها آموزش صحيح بدهيم.

 واکنش یک پیشکسوت فوتبال به حواشی کنعانی زادگان:

 بازیکن ملی باید بداند یک آدم معمولی نیست

  

 رئيس فدراسيون فوتبال با بيان اينكه تبعيض ها بين فوتبال مردان و زنان كاهش يافته و اين روند بايد ادامه يابد گفت: 
نگاه ها به فوتبال زنان از سوی مسوولان كشور و ورزش تغيير كرده است.

شهاب الدين عزيزی خادم روز سه شنبه در حاشيه بازديد »انسيه خزعلی«  معاون رييس جمهوری در امور زنان و 
خانواده از اردوی تيم ملی فوتبال بانوان كشورمان اظهار داشت: صعود تيم ملی بانوان ايران به جام ملت ها كه تاريخی 
و افتخارآفرين بود را تبريک می گويم. امروز هر ايرانی به تيم ملی فوتبال بانوان افتخار می كند. عزيزی خادم گفت: تيم 
بانوان ايران از رنكينگ آسيا خارج شده بود اما امروز موجب افتخار است. آنها در مسيری پرتلاطم قدم گذاشتند و به 
موفقيت رسيدند. فدراسيون نيز از اين تيم حمايت كرد و سعی كرديم تبعيض را در كاهش دهيم. با وجود مشكلات مالی 
تلاش ما اين بود تا امكانات مناسبی در اختيار تيم قرار دهيم و بيش از 10 اردو هم برگزار كرديم. رئيس فدراسيون فوتبال 
ادامه داد: اولين بار است معاون بانوان رييس جمهوری در اردوی تيم ملی زنان حضور پيدا می كند و اين مساله نشان از 
كه نگاه ها به سمت تغيير و توسعه فوتبال زنان است.اميدوارم در نهايت بتوانيم نگاه برابری ايجاد كنيم. وی افزود: تيم 
ملی فوتبال زنان بسيار با انگيزه است و جا دارد از حضور مسوولان وزارت ورزش و رياست جمهوری تشكر كنم. اكنون 
امكانات آنها با تيم مردان يكی است و اميدوارم در مسابقات قهرمانی آسيا سربلند شوند و اگر نتيجه نگيرند هم اتفاقی 
رخ نمی دهد. همانگونه كه فوتبال مردان با افتخار در صدر قاره كهن قرار دارد و دارای ليگ منسجمی است بايد تلاش 
كنيم در بانوان هم روز به روز شرايط بهتری داشته باشيم. وی در خصوص تيم مردان نيز گفت: هيچ فردی نمی تواند 
فراموش كند كه هفت ماه پيش تيم ملی ايران در چه وضعيتی قرار داشت و امروز در صدر رنكينگ تيم های ملی بدون 
شكست قرار دارد. اين مهم به لطف همكاری، قاب صادقانه و نيت دوست رخ داده و اين مسير پرتلاطم هموار شد. بايد 

از كادرفنی و بازيكنان تيم ملی تشكر كنم چراكه سريعترين و ارزان ترين صعود رخ داده است.

معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوری گفت: خوشحالم كه در فوتبال برابری و عدم تبعيض وجود دارد.
انسيه خزعلی معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوری در مراسم بازديد از اردوی تيم ملی فوتبال بانوان، عنوان كرد: 

امروز آمدم تا صحبت های دختران فوتبال را بشنوم وخوشحالم سرمربی تيم ملی گفت برابری و عدم تبعيض وجود دارد.
وی افزود: اميدوارم شاهد پيشرفت دختران كشورمان باشيم و در جهت به روزرسانی در مسائل قهرمانی و توانمندی 

خودشان را نشان دهند و الگوی جديدی را معرفی كنند كه می توان حجاب و عفاف را حفظ كرد.
خزعلی خاطرنشان كرد: الهام فرهمند كه با داشتن فرزند به دنبال افتخارآفرينی است و اميدوارم اين الگوها را به جهان 
ارائه دهيد. خيلی از خانم های كشورهای اسلامی به دنبال اين راه هستند كه راه سومی وجود دارد و از خانم كودايی تشكر 

می كنم كه مقابل همه بداخلاقی ها ايستادگی كرد و اميدوارم الگوی برتر حجاب و عفاف را ارائه كنيم.
در ادامه بهناز طاهرخانی كاپيتان تيم ملی هم گفت: از مسئولان فدراسيون تشكر می كنم، پاداش 2 برد را گرفتيم و 

اميدواريم پاداش صعود را هم بگيريم.
معاون امور بانوان رياست جمهور در جمع خبرنگاران درباره دليل حضور خود در محل اردوی تيم ملی بانوان گفت: برای 
تشكر از دختران مان و ديدن آنها به محل تمرين رفتم. از مراسمی هم كه تشكيل دادند استفاده كرديم. از اينكه امكانات 
بين بانوان و آقايان مساوی تقسيم می شود و تبعيضی وجود ندارد خوشحال هستم. همچنين از اينكه دختران ما برای 

اولين بار به جام ملت های آسيا صعود كردند بسيار خوشحال شدم و برای آنها آرزوی موفقيت می كنم.
خزعلی درمورد اينكه آيا اين نسل تيم ملی بانوان می تواند تاريخ ساز شده و به جام جهانی بانوان صعود كند، گفت: قطعا 
می توانند هم صعود كنند و هم نشان بدهند با  حفظ و رعايت ارزش ها و معيارها در صحنه های مختلف اجتماعی مثل 

ورزش حاضر شوند.

عزیزی خادم: تبعیض ها کاهش یافت 

نگاه ها به فوتبال بانوان تغییر کرده است
تمجید معاون رئیس جمهور از حجاب بانوان فوتبالیست 

خزعلی: خوشحالم در فوتبال برابری و عدم تبعیض وجود دارد

 

به  ورزش  مجموعه  در  آن  به  منتسب  مديران  و  گذشته  دولت  دخالت های 
ويژه فوتبال، هزينه هايی به ورزش ايران تحميل كرد كه اكنون در بعد داخلی و 

بين المللی در حال تبديل شدن به بحران هستند.
ورزش ايران در ساليان گذشته درگير مشكلات زيادی بوده و هر روز خطرات 
زيادی را به دليل بی تدبيری برخی مديران به ويژه در فوتبال تجربه كرده است تا 
جايی كه دولت سيزدهم در شش ماهه نخست كاری خود با بحران هايی در ورزش 
روبرو شده كه فوتبال را به عنوان محبوب ترين ورزش كشور در آستانه محروميت 

قرار داده است.
امضای وزیر تضمین نبود

برای بازخوانی بحران های كنونی فوتبال ايران لازم است نگاهی گذرا به برخی 
اتفاقات چند سال اخير فوتبال ايران داشته باشيم؛ فوتبالی كه سال 2020 شاهد 
امضای يكی از بدترين قراردادهای بين المللی بود. قراردادی كه بنا به اسناد 
موجود با سفارش وزير ورزش وقت و امضا وی زير نامه يک موسسه فرهنگی برای 
انتخاب مارک ويلموتس بود. ويلموتسی كه قرار بود جانشين كی روش شود اما به 

سنگين ترين بدهی تاريخ فوتبال ايران تبديل شد.
داستان اخراج كی روش از فوتبال ايران نيز به دخالت هايی بر می گردد كه برخی 
مديران پيشين اين وزارتخانه در كار تيم ملی و فوتبال ايران داشتند. اين مديران 

بارها با اعلام نظرات خود در فضای مجازی حاشيه را وارد تيم ملی كردند.
فوتبال ایران مستاجر شد

سفارش وزير برای استخدام مارک ويلموتس برای تيم ملی در كمتر از 6 ماه به 
بحران ملی ورزش تبديل  و پرداخت دستمزد كلان او به يكی از معضلات فوتبال 
تبديل شد، معضلی كه دولت گذشته برای پوشاندن آن اقدام به تشكيل جلسه 
كرد و در نهايت تصميم بر آن شد تا بخشی از بدهی اين سرمربی بلژيكی از 

شركت های زير مجموعه تامين اجتماعی پرداخت شود.
پرداخت بدهی ويلموتس از شستا با ضمانت ساختمان های فدراسيون فوتبال 
و باشگاه پرسپوليس در نهايت فوتبال ايران و مجموعه باشگاهی آن را مستاجر 
سازمان تامين اجتماعی كرد سازمانی كه در نهايت با حكم قوه قضاييه اين 
به خاطر قراداد  تا سئول نشينان  نام خود كرد  به  برای مدتی  را  ساختمان ها 

ويلموتس مدتی اجاره نشين شوند.
شعار به نام خصوصی سازی

البته شاهكار مديران پيشين تنها در انعقاد قرارداد ويلموتس و مستاجر كردن 
ابزارهای  از  يكی  به  آنان  برای  بلكه شعار خصوصی سازی   نبود،  ايران  فوتبال 
سرگرمی تبديل شده بود. شعار خصوصی سازی سرخآبی ها در دولت گذشته 
در حالی به يكی از كليد واژه های پرتكرار ورزش تبديل شد و در نهايت هيچكدام 

از معاونين وزارتخانه و شخص وزير دليل خاصی برای عملی شدن اين شعار به 
رسانه ها اعلام نكردند.

وعده پوچ خصوصی سازی موجب شد تا هواداران سرخآبی ها بعد از حدود پنج 
سال وعده در نهايت چشم به اقدامات دولت سيزدهم در اين زمينه داشته باشند. 

ساختاری که اصلاح نشد
شعار خصوصی سازی 2 باشگاه بزرگ ايران در حالی وعده ای پوچ لقب گرفت كه 
اين روزها بحث مالی و ساختار حرفه ای اين 2 باشگاه برای فوتبال ايران به بحرانی 
خطرناک تبديل شده است. بحران كنونی باشگاه های ايران را در مسير حذف از 

ليگ قهرمانان آسيا قرار داده است.
اما واقعيت اين بحران چيست و برخی به دنبال آن هستند كه اين بحران را به 
دولت سيزدهم نسبت دهند؟ واقعيت اين بحران به ساختار فوتبال ايران و مديرت 
سرخآبی ها بر می گردد، ساختاری كه با وجود شعارهای فراوان در دولت گذشته 
هيچگاه اصلاح نشد بلكه هر ساله و پس از ايرادات كنفدراسيون فوتبال آسيا 
برخی از مديران منتخب اين وزارتخانه در 2 باشگاه بزرگ ايران با روشی نادرست 
اقدام به دور زدن مشكلات كردند تا AFC نسبت به ساختار فوتبال ايران حساس 
شود و اكنون تذكرها به تهديد تبديل و تيم های ايرانی در آستانه كنار گذاشتن از 

ليگ قهرمانان قرار گرفتند.
منع استخدام بازیکن خارجی؛ خلع سلاح تیم های ایرانی

هر چند كه برخی باور دارند، حضور در اين ليگ و حذف در مراحل مختلف آن 
سودی برای نمايندگان ايران نخواهد داشت اما هواداران فوتبال ايران فراموش 
كارگيری  به  منع  از دستورالعمل  با حمايت  پيشين  كه مديران  نخواهند كرد 
بازيكنان و مربيان خارجی چه خسارتی را نصيب نمايندگان ايران كردند. با اين 
دستورالعمل بود كه تيم های قدرتمند ايرانی  برابر نمايندگان غرب آسيا به رقيبان 
معمولی تبديل و در نهايت حذف شدند. دستورالعملی كه فدراسيون فوتبال 
تصويب و وزارت ورزش در دولت گذشته پشت آن قرار گرفت كه هيچ مبنای قانونی 

نداشت و حتی با اصول حرفه ای دنيای فوتبال در تضاد بود.
ليگ  جديد  فصل  در  عربستان  نماينده  به  سرخآبی ها  متوالی  باخت های 
قهرمانان و پايكوبی الهلال عربستان با ستاره های خارجی خود نشان از آن داشت 
كه محصور كردن فوتبال باشگاهی در مرزهای جغرافيايی تصميمی بود كه از 
خيابان سئول به فوتبال ايران تحميل و در نهايت موجب شد تا تيم های ايرانی در 

رقابت با مدعيان اول قاره كهن حرفی برای گفتن نداشته باشند.
چشم پوشی از حق رای؛ فشار فیفا یا مرام وزیر

دخالت برخی از مديران دولتی در فوتبال و عزل و نصب ها در نهايت خشم 
فدراسيون جهانی فوتبال را برانگيخت و فيفا با تهديد به تعليق فوتبال ايران 
اساسنامه فدراسيون را زير سوال برد تا فدراسيون فوتبال ايران يک سال تمام 
با سرپرست اداره شود. هر چند كه بعد از اين انتخابات مديران دولتی با شعار 
چشم پوشی از حق رای خود در مجمع، آن را يک دستاورد قلمداد كردند اما 
واقعيت اين بود كه دخالت در تمام امور فوتبال موجب فشار فيفا بر فدراسيون ايران 

شد و تهديد به تعليق موجب چشم پوشی وزير از حق رای خود شد.

محبوب ترین ورزش کشور در آستانه محرومیت قرار دارد ؛

فوتبال ایران غرق در بحران امضاهای طلایی

سرپرست تيم ملی فوتبال كشورمان زمان اردوی اين تيم قبل از بازی با عراق و 
امارات را اعلام كرد.

مجتبی خورشيدی  روز سه شنبه  حاشيه تمرين تيم ملی بانوان با حضور 
مسئولان فدراسيون فوتبال، وزارت ورزش و معاون امور بانوان رئيس جمهور، 
درباره زمان آغاز اردوی تيم ملی فوتبال كشورمان برای دو ديدار مقدماتی جام 
جهانی مقابل عراق و امارات اظهار داشت:  اردوی ما از 3 بهمن با حضور بازيكنان 
داخلی شروع  می شود. نفرات لژيونر هم از چهار بهمن كه آغاز فيفا دی است به 

ما ملحق می شوند.
وی در خصوص شرايط تيم ملی فوتبال كشورمان توضيح داد: با كسب سه 
امتياز می توانيم صعود زودهنگامی به جام جهانی داشته باشيم. اين موضوع 
می تواند از برنامه ريزی های انجام شده برای تيم ملی، و پيگيری های فدراسيون 
فوتبال، تلاش بازيكنان و كادرفنی نشأت می گيرد و همه دست به دست هم دادند 
تا به اين مهم دست پيدا كنيم. اميدوارم در همين بازی اول مان مقابل عراق سه 

امتياز را كسب كرده و به جام جهانی صعود كنيم تا دل مردم شاد شود.
سرپرست تيم ملی فوتبال در خصوص آخرين وضعيت مهدی طارمی و اينكه 
آيا مشكل وی برای بازگشت به اردوی تيم ملی حل شده است، عنوان كرد: ان 

شاءالله اين موضوع حل شده و در اردو شاهد حضور طارمی هستيم.
خورشيدی درمورد آخرين وضعيت بازيكنان مصدوم تيم ملی، گفت: گروه 
پزشكی ما هر هفته وضعيت بازيكنان را هر هفته رصد كرده و با گروه پزشكی و 
خود بازيكنان در ارتباط هستند. همه اين پيگيری ها ثبت می شود و اميدوارم در 
شروع اردو مصدوم نداشته باشيم و تمام نفرات در اختيار سرمربی تيم ملی باشند.

مهدوی کیا  موافق رژیم صهیونیستی نیست
وی درباره حواشی اخير مربوط به حضور مهدی مهدوی كيا در بازی دوستانه 

ستارگان اعراب و منتخب جهان و همچنين اينكه برخی اعتقاد دارند وی قربانی 
حضور در كادرفنی تيم ملی اميد شده است، گفت: حوزه كاری من تيم ملی 
بزرگسالان است و در مقامی نيستم كه بخواهم درباره مهدوی كيا صحبت كنم 
اما می دانم وی بچه مسلمان، مذهبی و بچه هياتی است. همه اين مسائل را 
می دانند. اطلاعات من كامل نيست اما شايد سوء تفاهم بوده است. همه ما كه 
مهدوی كيا را می شناسيم می دانيم از لحاظ تدين از خيلی ها و حتی خود من 

جلوتر است.
سرپرست تيم ملی فوتبال كشورمان اضافه كرد: احتمالا سوء تفاهماتی وجود 
دارد اما مهدوی كيا بچه ايران است و در قاموسش چنين مسائلی نمی گنجد كه 
درباره اش چنين حرف هايی بزنند. اميد داريم ديد اهالی رسانه و مردم درباره 
اين موارد واقع بينانه تر باشد . من نمی دانم و شايد اشتباهاتی صورت گرفته باشد 
اما قطعا عمد نيست. همه ما ايرانی ها و مردم جهان درباره رژيم اشغالگر قدس 
موضع داريم. می بينيم فوتباليست های مطرح جهان و اروپا از هر مليتی كار و 

كودک كشی اسرائيل را محكوم می كنند.
خورشيدی افزود: مهدوی كيا فرزند ايران است و ايرانی وجود ندارد كه خودش 
را ايرانی بداند و موافق عملكرد رژيم صهيونيستی باشد . بايد ديدگاه خود را عوض 
كرده و نگاه مان را تغيير بدهيم. مهدوی كيا جزو مفاخر فوتبال ما است و شايد 
سال ها طول بكشد تا بازيكنی مثل وی به فوتبال ما بيايد. همه می دانيم از لحاظ 

اخلاقی و ارزشی مهدوی كيا در چه سطحی است.
وی درباره گمانه زنی برخی رسانه های پرتغالی مبنی بر دعوت علی عليپور به 
اردوی تيم ملی فوتبال كشورمان گفت: اصلا از اين مورد اطلاعی ندارم. طبق 
ليستی كه اسكوچيچ به ما می دهد، نامه ای به باشگاه ها می فرستيم و آنها 
را دعوت می كنيم. وی هنوز به ايران نيامده است. 8 يا 9 ژانويه قرار است به 

كشورمان بيايد. وی بايد ليست را به ما بدهد تا ما ببينيم عليپور دعوت شده يا 
خير اما فعلا در اين مورد اطلاعی ندارم. اولين بار هم است چنين موضوعی را 

می شنوم اما قطعا هر كسی حقش باشد به اردو دعوت می شود.
سرپرست تيم ملی فوتبال كشورمان درمورد اينكه آيا مشكل البسه ملی پوشان 
حل شده است، گفت: طبق رايزنی های عزيزی خادم با توليدی مجيد و ساعدی 
فر، مشكل البسه حل شده و دست كم تيم ملی از اين لحاظ دغدغه ای ندارد. قرار 
است برای چهار بازی باقی مانده از لباس های اين توليدی استفاده كنيم. ساعدی 
فر واقعا كمک كرد و حاضر شد در اين شرايط به تيم ملی كمک كند. از هر ايرانی 
چنين انتظاری می رود و وی كه در گذشته حسن نيت خود را به تيم ملی نشان 

داده طبق صحبت با عزيزی خادم بازهم حاضر شد كمک كند.

خورشیدی سرپرست تیم ملی فوتبال: 

طارمی در اردوی بعدی تیم ملی هست 
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سید مصطفی هاشمی :

هماهنگ کردن مسئولان اقتصادی دولت 
سخت شده است

 رئیس جمهور باید حرف آخر را بزند 

يک فعال سياسی اصلاح طلب گفت: تركيب تيم اقتصادی دولت يک كمی 
پيچيده شده و ممكن است آن حرف شنوی لازم كه بايد وجود نداشته نباشد و 

برخی افراد هم هر حرفی كه می خواهند می زنند. 
سيد مصطفی هاشمی درباره اختلافاتی كه اين روزها در تيم اقتصادی دولت 
سيزدهم مطرح است و هر يک از اعضای دولت نظرات خودشان را به طور شخصی 
بيان می كنند، گفت: در هر هيأت دولتی اختلاف نظر بين وزير اقتصاد و دارايی 
و رئيس سازمان و برنامه هميشه وجود داشته است اما دست آخر رئيس جمهور 
هنگامی كه تمامی نظرات را بررسی می كند و اعضای هيأت دولت رأی می دهند، 

حكم نهايی را می دهد. 
اين فعال سياسی اصلاح طلب ادامه داد: در زمان آقايان هاشمی رفسنجانی؛ 
مهندس موسوی و آقای خاتمی كه شخصا از نزديک شاهدش بودم، اينچنين 
اختلاف نظراتی وجود داشت. به طور مثال مشاهده می شد بين رئيس  سازمان 
بودند،  هم  رسمی  مقام  اتفاقاً  كه  دارايی  و  اقتصاد  وزارت  و  بودجه  و  برنامه 
اختلاف نظر وجود دارد اما نهايتا اين رئيس جمهور بود كه بايد تصميم می گرفت. 
وی با اشاره به تركيب تيم اقتصادی دولت سيزدهم بيان كرد:  در حال حاضر 
در دولت آقای رئيسی يک تركيب جديدی شكل گرفته است؛ يعنی علاوه بر 
وزرای اقتصادی و رئيس بانک مركزی  آقای رضايی به عنوان معاونت اقتصادی 
انتخاب شده اند و از سوی ديگر هم آقای مخبر به عنوان نفر اول خط اقتصادی 
و تصميم گير انتخاب شده؛ اين تركيب يک كمی پيچيده شده و ممكن است آن 
حرف شنوی لازم كه بايد باشد، وجود نداشته نباشد و برخی افراد هم هر حرفی 

كه می خواهند می زنند. 
هاشمی طبا در گفت وگو با خبرنگار ايلنا،  ادامه داد: آقای رئيسی درباره تيم 
اقتصادی برخورد جدی داشتند و گفتند مسائل اقتصادی بايد از زبان مخبر بيان 
شود اما اينكه چرا وزير اقتصاد و رئيس سازمان برنامه يا معاون اقتصادی نبايد 
حرف بزنند هم خودش حرفی است و به نظر می رسد هماهنگی لازم برای اين 

تركيب پيچيده  سخت باشد و مديريت آن قابل كنترل نباشد.
وی با بيان اينكه معتقدم حرف آخر را رئيس جمهور بايد بزند، عنوان كرد: 
رئيس جمهور بايد مسائل اقتصادی را در دولت مديريت كند، اعضای دولت بايد 
حرف خودشان را بزنند و بقيه هم نبايد حرف ديگری بزنند. به اعتقاد من حرف 
متفرقه نشانه اين است از رئيس جمهور تمكين نمی شود و اين امر شكل خوبی 

ندارد. 
اين فعال سياسی اصلاح طلب درخصوص اينكه گفته می شود محسن رضايی 
در تيم اقتصادی خودش را بالاتر از ساير اعضای آن می داند و تصميماتی را مانند 
پرداخت يارانه 800 هزار تومانی در دی ماه مطرح می كند كه وزير اقتصاد زمان 
را نامعلوم اعلام می كند، گفت: استنباط های مختلفی می شود و اين امر هم به 
نظر قوی می آيد. وی تاكيد كرد: درباره يارانه ها رئيس سازمان برنامه و بودجه 
بايد صحبت كند؛ چراكه تخصيص اعتبارات از سوی رئيس اين سازمان صورت 
می گيرد، اگر چيزی هم در دولت مصوب نشده باشد كسی نبايد درباره اش حرف 

بزند و اين هم به اعتقاد من يكی از اشتباهاتی است كه اتفاق افتاده است.

یک کارشناس مسائل بین الملل :

ایران در مسیر توافق برای احیای برجام
 با نگرانی های فراوانی مواجه است 

يک كارشناس مسائل بين الملل گفت: سه كشور اروپايی فشارهايی را بر ايران 
وارد كرده و تعهداتی را بر ايران تحميل می كنند اما خودشان نه حاضر به پذيرش 

تعهد هستند و اگر هم تعهدی را بپذيرند به آن عمل نمی كنند. 
نوذر شفيعی در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، در ارزيابی روند پيشرفت مذاكرات 
وين، آغاز دور هشتم مذاكرات از روز گذشته و در پاسخ به اين سوال كه با توجه 
به اينكه از سوی وزير امور خارجه مطرح شد كه طرفين در خصوص آغاز كار روی 
سند مشترک توافق كرده اند، آيا شاهد سرعت بخشيدن به روند مذاكرات خواهيم 
بود، گفت: معتقدم هرچه در مذاكرات پيش می رويم اختلافات كاهش يافته و 
بر سرعت آن افزوده می شود؛ اينكه چرا در دور گذشته مذاكرات به كندی پيش 
رفت ناشی از اين موضوع بود كه ميان طرفين نوعی بی اعتمادی وجود داشته و 
همچنان ادامه دارد چرا كه ايرانی ها ضمن به ياد داشتن خاطره تلخ خروج آمريكا 
از برجام، امروز نيز با آينده ای مبهم در خصوص توافق هسته ای مواجه هستند 
چراكه جمهوری خواهان اعلام كرده اند در صورت احيای برجام، چنانچه در 
انتخابات 2022 اكثريت كنگره و در سال 2024 رياست جمهوری را به دست 

بياورند، اقدام ترامپ در خروج از آن را تكرار خواهند كرد. 
وی ادامه داد: بهانه آمريكايی ها هم البته تحت فشار لابی صهيونيست اين است 
كه ايران در صدد خريد وقت برای پيشبرد برنامه های هسته ای خود است. بنابراين 
بايد ببينيم چگونه قرار است اين فضای بی اعتمادی ميان دو طرف كاسته شود 
كه البته كار بسيار دشواری است. ايران به دنبال متنی است كه به دغدغه های 
خودش پاسخ دهد و طرف آمريكايی هم نگرانی های خود را مدنظر قرار داده 
است. وی افزود: يافتن چنين متنی با حساسيت های خاصی همراه است و 
می تواند فضای دور هشتم مذاكرات را نيز با لغزش هايی مواجه كند. به هر صورت، 
لازمه پيشرفت مذاكرات اين است كه اراده طرفين بر پيشبرد مذاكرات باشد كه هر 
دو طرف در اين رابطه نسبت به طرف مقابل شكاک هستند. همچنين اگر تلاش 
طرفين بر اعتمادسازی معطوف باشد و اين اعتماد شكل بگيرد آن زمان است كه 

می توانيم نسبت به دستيابی به توافق و اجرای موفقيت آميز آن اميدوار باشيم. 
اين استاد دانشگاه گفت: ايران در مسير دستيابی به توافق برای احيای برجام 
با نگرانی های فراوانی مواجه است كه پايبندی آمريكا به توافق حاصل شده و 
تعهد اين كشور برای تسهيل حضور شركت های بين المللی در ايران از مهمترين 
نگرانی ها است. البته تهديد جمهوری خواهان به خروج از توافق نيز می تواند 

مانعی برای حضور شركت ها و سرمايه گذاری در ايران باشد. 
شفيعی همچنين در گفت وگو با  ايلنا، در پاسخ به اين سوال كه پيش از آغاز 
مذاكرات اين چنين تصور می شد كه مانع اصلی در مسير احيای برجام آمريكا 
آغاز  با  اما  بود  تنها تسهيل گر گفت وگوها خواهند  اروپايی  است و كشورهای 
دور هفتم مشخص شد كه تروئيكای اروپايی نيز نقشی غيرسازنده را در پيش 
گرفته اند، اين سه كشور اساسا چه هدفی را از اين نوع كنش دنبال می كنند، 
را در جريان مذاكرات مدنظر دارند؛ نخستين  اروپايی ها سه ملاحظه  گفت: 
ملاحظه مسائل و دغدغه های مرتبط با خودشان است. آن ها فرض شان بر اين 

است كه ايران به دنبال برنامه های هسته ای نظامی است.
وی افزود: همچنين در ملاحظه ديگری نگران اسرائيل هستند چرا كه بسيار 
از خشم اين رژيم در هراس هستند و در سومين ملاحظه نيز بر دغدغه های 
ايالات متحده متمركز هستند و يک نوع هم افزايی را به لحاظ اين ادعا كه ايران 
برايشان تهديد است، دارند. در مجموع اين ها برنامه های هسته ای صلح آميز ايران 
را »امنيتی سازی« كرده اند. اروپا تحت تاثير اين سه ملاحظه در حال كنش گری 
است؛ اين سه كشور خود را تسهيل گر می دانند اما عملا در كنار آمريكا و اسرائيل 
قرار دارند.  وی ادامه داد: نكته عجيب البته اين است كه اين سه كشور، فشارهايی 
را بر ايران وارد كرده و تعهداتی را بر ايران تحميل می كنند اما خودشان نه حاضر به 

پذيرش تعهد هستند و اگر هم تعهدی را بپذيرند به آن عمل نمی كنند.   

 سخنگوی دولت، درباره نحوه اطلاع رسانی از تصميمات مربوط به روش جديد 
توزيع بنزين، گفت: دولت سيزدهم اهل تصميمات  يک شبه و خبرهای تلخ صبح 

جمعه ای نيست چون دولت مردمی است؛ نه امنيتی. 
به گزارش خبرنگار سياسی ايرنا، علی بهادری جهرمی روز سه شنبه در دومين 
نشست خبری خود با تبريک ميلاد حضرت مسيح )ع( به همه هموطنان به ويژه 

مسيحيان، ابراز اميدواری كرد كه بتوانيم راه انبياء و صالحين را ادامه دهيم.
سخنگوی دولت با اشاره به سالروز نهم دی روز بصيرت و ميثاق امت و ولايت،  
اين روز را به نوعی روز ايستادگی مردم با آرمانهای نظام اسلامی و جمهوريت نظام 

عنوان كرد.
وی افزود: همچنين لازم است يادی كنيم از ابرمرد ميدان عدالت و مبارزات 
سردار شهيد حاج قاسم سليمانی كه در آستانه ايام شهادت ايشان و ابومهدی 
المهندس و همراهانشان كه توسط دولت جنايتكار آمريكا در اقدامی تروريستی 
به شهادت رسيدند. پرونده عاملان و آمران اين ترور با جديت پيگيری حقوقی 

می شود.
اوایل سال جدید میلادی؛  سفر رییسی به روسیه

بهادری جهرمی درباره زمان و علت سفر سيد ابراهيم رييسی رييس جمهور به 
روسيه گفت: در راستای تعاملات راهبردی ايران و روسيه، آقای پوتين از رييس 
جمهور ما دعوت كرد سفری به روسيه داشته باشد كه اوايل سال جديد ميلادی 

اين سفر انجام می شود.
سخنگوی دولت ادامه داد: اين سفر در چارچوب سياست كشور در تقويت 
و توسعه روابط دو جانبه و چندجانبه با اولويت كشورهای منطقه و با محوريت و 
اولويت مباحث همكاری های تجاری و اقتصادی انجام می شود. معاون سياسی 

رييس جمهور در حال نهايی كردن اين سفر است.
وی درباره تسريع در انتصابات جديد از سوی دولت، گفت: مطالبه مطرح شده 
به حق است و صدای آن به گوش دولت رسيده است. رييس جمهور در جلسه 
اخير هيات دولت نسبت به تسريع تعيين تكليف و تثبيت مديران تاكيد داشتند.  

بنای دولت بر تغییر و توسعه مدیران نبوده و نیست 
بهادری جهرمی ادامه داد: بنای دولت بر تغيير و توسعه مديران نبوده و نيست. 
بنای دولت به شايسته سالاری، داشتن كارآمدی لازم برای حل مشكلات و 
داشتن اعتقاد به حركت تحولی دولت است.  از مديران موجود اگر كسی با اين 

نگاه باشد وضعيتش بايد تثبيت شود.
ايرنا درباره وضعيت منابع ارزی كشور گفت:  سخنگوی دولت در پاسخ به 
طبيعتا كشور در شرايط تحريمی است و شرايط تحريمی را نمی توان با شرايط 
عادی مقايسه كرد البته در بحث فروش نفت و بازگشت منابع حاصل از آن شاهد 

ثبات در بازار ارزی هستيم و مشكلی در تامين منابع ارزی نداريم.
وی افزود: عرضه ارز نيمايی در روزهای اخير بيش از قبل است و با توجه به 
فروش نفت و منابع حاصل از آن شاهد اتفاقات خوب در گشايش های ارزی 

خواهيم بود.
دولت برنامه کوتاه مدتی برای حدف ارز ترجیحی گندم و دارو ندارد

بهادری جهرمی در بخش ديگری از اين نشست، درباره حذف ارز ترجيحی 
برای برخی اقلام و كالاها، گفت: دولت هيچ برنامه كوتاه مدتی در زمينه حدف 
ارز ترجيحی گندم و دارو ندارد. سخنگوی دولت افزود: در حوزه بلندمدت هم 
بايد ديد تصميم مجلس درخصوص لايحه بودجه 1401  چيست، بعد دولت 

برنامه ريزی لازم را انجام خواهد داد.
بهادری جهرمی درباره مشكلات اقتصادی كشور، گفت: اين مشكلات دو بعد 
دارد كه يكی زمينه ای و ديگری موارد گرانفروشی و تخلفات صورت گرفته در بازار 
است كه در اين حوزه ستاد تنظيم بازار در دولت به شدت فعال است و جلسات هر 
هفته چهارشنبه ها با رياست شخص معاون اول رييس جمهور تشكيل می شود و 

تدابير مختلفی در ارتباط گران فروشی اتخاذ شده است.  
وی افزود: سازمان اصناف در تنظيم گری بازار مشاركت دارد. سازمان حمايت 
از مصرف كنندگان كنار وزارت جهاد و تعزيرات حضور دارند و امروز شاهد نظارت 

موثر بر بازار با همكاری خود صنوف هستيم.
سخنگوی دولت يادآور شد: مشكل اصلی و تورم امروز آثار تصميمات گذشته و 
ناشی از بيماری های زمينه ای اقتصاد ايران است كه رشد نقدينگی را به همراه 
داشته كه نيازمند اصلاحات ساختاری در نظام بودجه ريزی،  ارزی و بانكی و 

برنامه ريزی بلند مدت تری است.  
دولت سیزدهم میراث دار تورم های سنگین سالهای اخیر است

بهادری جهرمی با بيان اينكه دولت سيزدهم ميراث دار تورم های سنگين 
سالهای اخير است،  ادامه داد: از رشد واحد پولی در همين مدت كوتاه  12 دهم 

درصد كاهش يافته است.
سخنگوی دولت، پرداخت يارانه ها را يكی از عوامل جدی تورم دانست كه 

اصلاح آن به زودی محقق خواهد شد.
بهادری جهرمی درباره همكاری دولت و قوه قضاييه در دولت جديد گفت: 
تعامل سه قوه در پيشبرد امور و حل مشكلات مردم موثر است و اين سه قوه 

اجزای يک بدن هستند.
با محوريت حل مشكلات  تعامل  اين مسير  دارند  انتظار  افزود:  مردم  وی 

معيشتی، اقتصادی، توليد و جوانان تقويت شده و استمرار داشته باشد.

دولت هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد
بهادی جهرمی همچنين درباره تغيير نرخ بنزين گفت: دولت هيچ برنامه ای 

برای افزايش قيمت بنزين ندارد.  
و  شد  منتشر  كه  نامه ای  داد:  ادامه  دولت  رسانی  اطلاع  شورای  رييس 
سوءبرداشت هايی كه از آن به وجود آمد، درباره بازتوزيع يارانه بنزين بود كه قرار 
است به صورت آزمايشی با شيوه توزيع همين يارانه و با حفظ همين مبالغ در دو 

جزيره كيش و قشم عملياتی شود.  
 بهادی جهرمی خاطرنشان كرد: به كسانی كه چند خودرو دارند، چند برابر 
كسی كه يک خودرو دارد يا حتی خودرو ندارد يارانه بنزين داده می شود كه اين 
نظام توزيع ناعادلانه است. با توزيع همين يارانه به نحوی كه به جای خودرو به 

مردم داده شود، مردم نتيجه آزمايشی آن را در دو جزيره خواهند ديد.
وی اين نكته را هم توضيح داد كه شايعات به وجود آمده در اين زمينه ناشی از 

آن بوده كه نامه مذكور پيش از اجرای آزمايشی اين طرح منتشر شد.
بهادری جهرمی در پاسخ به اينكه آيا قرار است افزايش قيمت بنزين مانند دولت 
قبل باشد، گفت: دولت سيزدهم اهل تصميمات  يک شبه و اهل خبرهای تلخ 

صبح جمعه ای نيست.
سخنگوی دولت با بيان اينكه اين دولت مردمی است؛ نه امنيتی، اضافه كرد: 
اين ميراث تلخ به دولت جديد نسبت داده نشود. چون دولت هيچ برنامه ای برای 
افزايش قيمت ندارد بلكه برای عادلانه تر شدن نظام توزيع، طرح آزمايشی عرضه 
بنزين با همين نرخ در دو جزيره اجرا خواهد شد و سپس اجرای آن در سطح ملی 

با استفاده از تجارب دوره آزمايشی پيش خواهد رفت.
وی در بخش ديگری از اين نشست، گفت: در روزهای گذشته با شروع سويه 
جديد كرونا اوميكرون مواجه شديم كه سرعت انتشار بسيار زيادی هم دارد. 
جلسه فوق العاده ستاد كرونا را بلافاصله بعد از شناسايی اولين موارد ابتلا اين 
سويه در دولت برگزار كرديم و متعاقباً دو جلسه ديگر هم به بررسی وضعيت شرايط 

كرونايی كشور به ويژه با سويه جديد اوميكرون برگزار شد.  
جهان  رسانه های  در  گفت:  رسانه ها  به  خطاب  ادامه  در  جهرمی  بهادری 
نمودارهايی از قدرت و سرعت انتشار اين سويه كرونا در كشورها منتشر شده كه 

بايد درباره آنها اطلاع رسانی لازم برای مردم صورت گيرد.
وی افزود: اساساً انتشار اين سويه با سويه های قبلی قابل قياس نيست اما با 
اين اقدام جهادی و همدلی خوب دولت و مردم در تزريق واكسن ها به منظور 
پيشگيری از ابتلا و رعايت پروتكل های بهداشتی وضعيت كشور ما نسبت به ساير 

كشورهای جهان در اين حوزه در شرايط بسيار بهتری قرار دارد.
سخنگوی دولت در ادامه از مردم خواست برای جلوگيری از ايجاد اضطراری 
محدوديت های ناشی از كرونا، ضمن تزريق دُز سوم واكسن حتماً پروتكل های 
بهداشتی اعم از رعايت فاصله گذاری اجتماعی و به ويژه استفاده از ماسک را 
جدی بگيرند و تأكيد كرد كه تاثير استفاده از ماسک، با هيچ يک از اقدامات ديگر 

قابل قياس نيست.
بهادری جهرمی افزود: مردم در گذشته همكاری خوبی در مقابله با كرونا 
داشتند و موفق عمل كردند و پيروز ميدان بودند. ان شاءالله پس از اين هم موفق 
عمل كنند تا شيرينی كاهش مرگ و مير ۷00 نفره روزانه به زير 50 نفر در روز 

استمرار داشته و تقويت  شود.
پاسخ سخنگوی دولت به شایعه استعفای ۳ وزیر اقتصادی

بهادری جهرمی در واكنش به برخی شايعات درباره استعفای برخی وزرا، اين 
شايعات را بيشتر شبيه به يک شوخی تلخ دانست و گفت: هر سه وزير تعاون، 

صمت و اقتصاد جزو پركارترين، با انگيزه ترين و پركارترين وزرا هستند كه در 
جلسات هيأت دولت حضور مؤثری دارند و در جلسات ستاد اقتصادی دولت 
هم به عنوان پايه های اصلی و اجزای جدايی ناپذير، فعالانه در برنامه ريزی ها و 

تصميم گيری ها مشاركت دارند و با قدرت به كار خود ادامه خواهند داد.
اینترنت پرسرعت، امن و ارزان جزو حقوق شهروندی است

بهادری جهرمی در پاسخ به سؤالی درباره طرح نظام تنظيم مقررات خدمات 
فضای مجازی كه پيش از اين با عنوان طرح صيانت از كاربران فضای مجازی 
مطرح شده بود، اظهار كرد: اين طرح از سوی جمعی از نمايندگان در دستور كار 
مجلس قرار گرفته و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات هم به نمايندگی از دولت 

نكاتی را نسبت به طرح اعلام كرده است.  
سخنگوی دولت افزود: در اين نكات برخی نگرانی هايی كه اصحاب رسانه و 
مردم و به ويژه فعالان حوزه كسب و كار اينترنتی و فعالين فضای مجازی داشتند، 

مدنظر قرار گرفته است.
بهادری جهرمی خاطر نشان كرد: دولت معتقد است با توجه به وضعيت فعلی 
فضای مجازی در كشور و جهان دسترسی به اينترنت پرسرعت، امن، ارزان و 
با كيفيت جزو حقوق شهروندی مردم به حساب می آيد. بنابراين دولت خود را 

مكلف به تأمين اين حق شهروندی مردم می داند.
وی ادامه داد: تدابير لازم در جهت توسعه و تقويت زيرساخت های اينترنتی و 
تسهيل دسترسی مردم به فضای مجازی به ويژه با اولويت و جهت گيری حمايت 

از كسب و كارهای اينترنتی در دستور كار دولت قرار دارد.
استفاده از ماهواره برای توسعه اینترنت در مناطق دورافتاده

بهادری جهرمی اعلام كرد: در جلسه اخير شورای عالی فضای مجازی تأكيد 
شد تصميم گيری برای استفاده از منظومه های ماهواره ای برای تأمين اينترنت 
و توسعه دسترسی اينترنت در مناطق روستايی و دورافتاده و افزايش كيفيت 

اينترنت مناطق شهری كه جزو سياست های ثابت دولت بوده و خواهد بود شد.
و  ترجيحی  ارز  حذف  طرح  اجرای  قطعی  زمان  درباره  دولت  سخنگوی 
سوءاستفاده برخی از اين وضعيت، با ابراز تأسف از رواج برخی شايعات در جريان 
اجرای برخی تصميمات و طرح ها، گفت: دولت هر برنامه ای داشته باشد، معاون 

اول يا سخنگوی دولت آن را به اطلاع مردم خواهد رساند.  
وی با بيان اينكه معايب اصل دراختيار قراردادن يارانه و ارز ترجيحی بر مردم 
پوشيده نيست و مجلس نيز در اين زمينه برنامه دارد، افزود: در لايحه بودجه 
1401 اين موضوع ديده نشده و مجلس هم با فوريت اين لايحه موافقت نكرده 

است.
بهادری جهرمی ادامه داد: امروز استمرار اين ارز ترجيحی علاوه بر مضراتی كه 
بر مردم دارد، منابع مورد نياز هم تأمين نشده است. دولت تا زمانی كه درخصوص 
تغيير شيوه و سياست برای مردم اطلاع رسانی لازم نداشته باشد ارز ترجيحی را 
ادامه می دهد و هرگونه افزايش قيمت و گرانی در كالاها پذيرفتنی نيست و ستاد 

تنظيم بازار تهميدات لازم را نسبت به سودجويان اتخاذ خواهد كرد.
وی بار ديگر تأكيد كرد كه هر اقدامی كه قرار باشد دولت انجام دهد، پس از 

اطلاع رسانی به مردم انجام خواهد شد.
در حوزه تصمیمات اقتصادی هیچ مشکل و عدم هماهنگی وجود ندارد 
رييس شورای اطلاع رسانی دولت در پاسخ به سؤال خبرنگری كه مدعی شد 
دولت برای حل مشكلات اقتصادی برنامه مدونی ندارد، گفت: رييس جمهور 
قبل از اخذ رأی اعتماد به وزيران اين نكته را شفاف اعلام كرد كه مسئول تيم 

اقتصادی دولت شخص معاون اول است.  
بهادری جهرمی افزود: طراحی اقتصادی برای فعاليت اقتصادی پيش از آغاز به 
كار دولت از سوی تيم كارشناسی در قالب سند تحول دولت در حوزه های مختلف 
تدوين شد كه شروع تدوين آن پيش از آغاز به كار دولت بود و بعداً با تركيب وزرای 

جديد نهايی شد.  
وی تصريح كرد: مسأله ای كه رييس جمهور به آن اشاره كرد، اطلاع رسانی 
مسائل خاص با تأكيد بر مسائل اقتصادی بود؛ چرا كه مردم بيشتر به مسائل 
اين  و  معيشتی هستند  و  اقتصادی  نگران وضعيت  و  دارند  توجه  اقتصادی 
موضوعات هم اهميت بيشتری دارد. لذا آنچه رييس جمهور تأكيد داشت، بحث 

اطلاع رسانی تصميمات اقتصادی بود، نه اتخاذ اين تصميمات.  
سخنگوی دولت ادامه داد: در حوزه برنامه ريزی و تصميمات اقتصادی هيچ 
گونه مشكل و مسأله و عدم هماهنگی وجود ندارد و نظرات مختلف دستگاه ها و 
كارشناسان شنيده و تحت نظارت و مسئوليت معاون اول بررسی می شود. تأكيد 

رييس جمهور هم اين بود كه يک صدا از دولت شنيده شود.
بهادری جهرمی در پاسخ به سؤالی در خصوص شهادت سفير ايران در يمن 
گفت: شهادت آقای ايرلو بار ديگر شرايط سخت و تلخی كه مردم يمن می چشند 
و وضعيت آنها را به مردم جهان به ويژه در زمينه كمبود امكانات بهداشتی و 

خدمات درمانی يادآوری كرد.
وی تصريح كرد: شهيد ايرلو به كرونا مبتلا شد و در بيمارستانی در صنعا بستری 
بود و چون جانباز شيميايی دوران دفاع مقدس بود، امكان بهبود وی در صنعا 
ميسر نشد و با هماهنگی های صورت گرفته، به بيمارستانی در تهران منتقل شد 
اما با تأخير در اجابت درخواست ايران برای بازگشت وی از يمن مواجه شديم كه 

نهايتاً اين كار با كمک دولت عراق انجام شد.

سخنگوی دولت:

دولت سیزدهم اهل تصمیمات و خبرهای تلخ صبح جمعه ای نیست

كارشناس مسائل بين الملل با بيان اينكه غربی ها تلاش 
مكمل  نقش  عنوان  به  صهيونيستی  رژيم  از  می كنند، 
پليس بد و برای اعتباربخشی به تهديدات نظامی استفاده 
اين  ايران  مسلح،  نيروهای  اخير  رزمايش  با  كنند،گفت: 
پالس را فرستاد كه تهديدات اين رژيم به هيچ عنوان معتبر 

نيست و تاثيری در مذاكرات ندارد. 
سيد مصطفی خوش چشم در گفت وگو با ايرنا، با اشاره به 
دور جديد مذاكرات وين اظهار داشت: با توجه به اينكه اغلب 
موارد مورد نظر ايران و تغييرات مورد نظر در پيش نويس دور 
هفتم منظور شده و فقط نكات كوچكی از آن باقی مانده كه 
بايد در روزهای آينده مورد بحث قرار بگيرد، به نظر می رسد 
اگر فرانسه همچنان به مانع تراشی های خود به عنوان پليس 
بد ادامه ندهد، پيش نويس تكميل خواهد شد و با اختلاف 

چند روز، مذاكرات محتوايی شروع خواهد شد.
بخش  اين  در  افزود:  بين الملل  مسائل  كارشناس  اين 
و  چين  ايران،  مذاكره كنندگان  تقابل  و  چانه زنی  شاهد 
روسيه با طرف مقابل يعنی طرف های اروپايی و آمريكايی 

خواهيم بود و قطعاً آمريكايی ها در جريان مذاكرات محتوايی 
خواسته های حداكثری خودشان را بيش از پيش مطرح 

خواهند كرد.
وی با بيان اينكه به نظر می رسد كه در بحث های مربوط 
به هسته ای و تحريمی، بين طرف های غربی تقسيم كار 
صورت گرفته است، گفت: طرف های غربی به ويژه فرانسه 
روی مسائل هسته ای سختگيری بيشتری دارند و طرف 

آمريكايی در زمينه تحريم سختگيری می كند.
خوش چشم تصريح كرد: آنچه كه مشخص است، طرف 
ايرانی ابزارهای فشار زيادی بر طرف غربی دارد و همچنان 
از پيش استفاده كند تا طرف  ابزار بيش  از اين  می تواند 

اروپايی و آمريكايی را مجاب به همكاری در مذاكرات كند.
وی با تاكيد بر اينكه طرف غربی تا به حال با مقصرسازی، 
بازی تبليغاتی، بازی پليس بد و خوب و مانع تراشی های 
مستقيم فرانسه و دو كشور اروپايی، سعی كرده است كه بر 
روی ايران فشار وارد كند، اضافه كرد:  اين فشارها، روانی، 
مجازی و تبليغاتی است؛ اما آنچه كه ايران در اختيار دارد، 

ابزارهای فشار واقعی است كه به حوزه های هسته ای محدود 
نيست. ايران می تواند در حوزه های موشكی و منطقه ای هم 
اهرم های فشار را فعال تر كرده و طرف آمريكايی را به اجرای 
تعهداتش و رفع تحريم ها چه برجامی و چه پسابرجامی 

وادارد.
به نقش رژيم  با اشاره  بين الملل  اين كارشناس مسائل 
صهيونيستی در روند مذاكرات، گفت: اين رژيم از ابتدای 
را  تهديدكننده  و  بد  پليس  نقش  آن،  از  قبل  و  مذاكرات 
داشت. طرف آمريكايی در طول دو سه سال اخير در پروژه 
و استراتژی مهار كه با استفاده از سياست چماق و هويج با 
نظامی ضعيف شد  تهديد  در حوزه  ايران طرف می شد، 
و اعتبار تهديد نظامی خود را از دست داد. در ادامه رژيم 
صهيونيستی با تهديدات نظامی و تبليغات كلامی بيشتر 

تلاش كرد به اين تهديدات نظامی، اعتباربخشی كند.
وی ادامه داد: با شروع مذاكرات در هفته اول و غافلگير 
شدن طرف غربی در خصوص ابتكار عمل ايران و با افراط 
رژيم  اين  نظامی،  تهديدات  انجام  در  صهيونيستی  رژيم 

نتوانست نقش خود را به صورت متقاعدكننده انجام دهد و 
اين مهره پليس بد به واسطه زياده روی سوخت و از معادله 
خارج شد. بنابراين اين نقش به سه كشور اروپايی داده شد 
تا به نوبت، انگلستان، آلمان و بيش از بقيه فرانسه در زمان 

كنونی، به اين نقش بپردازند.
خوش چشم اضافه كرد: حالا سعی شده است كه با نزديک 
شدن به مذاكرات محتوايی، بار ديگر از رژيم صهيونيستی 
به  اعتباربخشی  برای  و  بد  پليس  نقش مكمل  عنوان  به 
تهديدات نظامی به منظور فشار بر ايران برای امتيازدهی در 

مذاكرات استفاده شود.
اين كارشناس مسائل بين الملل در پايان گفت: با رزمايش 
اخير نيروهای مسلح جمهوری اسلامی، ايران اين پالس را 
فرستاد كه تهديدات رژيم صهيونيستی به هيچ عنوان معتبر 
نيست و تاثيری در مذاكرات وين نخواهد داشت و در حقيقت 
ايران با استفاده از ابزارهای موشكی و منطقه ای، می تواند 
روند را معكوس كرده و طرف غربی را وادار به امتيازدهی 

كند.

خوش چشم کارشناس مسائل بین الملل:

رزمایش پیامبر اعظم)ص( تهدیدات رژیم صهیونیستی را بی اعتبار کرد

 نماينده مردم ايلام در مجلس شورای اسلامی از رييس جمهور خواست مواظب 
فرصت طلبان هزار زيست كه با هر شرايطی خودشان را وفق می دهند، باشد. 

»سارا فلاحی« در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی در نطق ميان 
دستور خود خطاب به رييس جمهور گفت:  شما وارث اجباری دولت هايی هستيد كه 
وقتی به قدرت رسيدند دولت های ماقبل خود را جاروی سياسی كرده و وقت مغتنم 
مردم را صرف كادرسازی برای دوره بعد انتخابات خود و جابجايی كارگزاران و رساندن 
پادوهای ستادی خود به قدرت كرده اند. برخی از آنها كه شما وارث اجباری آنها هستيد 
در مقابل اجرای اقتصاد مقاومتی مقاومت كردند و لجام گسيختگی در نقدينگی و گرانی 

حاصل بی كفايتی های آنها است.
نماينده مردم  ايلام در مجلس افزود: دولت هايی كه برخی از آنها همه درها را به 
روی دنيا بستند و قطعنامه بارانمان كردند و می خواستند با يارانه معجزه كنند و برخی 

از آنها همه درها را گشودند و از منافع ملت اتوبان بدون دست انداز برای دشمنان 
ملت ساختند و وعده های شق القمرهای صدروزه دادند و در پايان ما با حوضی پر از 
جلبک های بی خاصيت سياسی مانديم. وی خطاب به رييس جمهوری گفت: شما 
وارث دولت هايی هستيد كه برخی از آنها استاد تصميمات خلق الساعه و بحران خيز 
بودند.  شب تصميم می گرفتند و روز دچار آلزايمر سياسی می شدند و زمان مقصريابی 
همه چيز را به عوامل نامرئی نسبت می دادند.  ما می خواهيم شما موفق باشيد زيرا 

موفقيت شما امنيت، رفاه و آرامش مردم را به دنبال دارد.
عضو مجمع نمايندگان استان ايلام تاكيد كرد: خوشحال هستيم كه شما جاروی 
سياسی دست نگرفته ايد و از موضع بالا به مردم نگاه نمی كنيد. البته شمشير عدالت 
خواهی پشت گردن مافياهای خودرو، دلار، سكه، مسكن، پوشاک و خوراک بگذاريد و 

در تيم اقتصادی خود تجديدنظر كنيد.

و  ترجيحی  ارز  با  ما  همه  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  ايلام  مردم  نماينده 
اختصاص آن به رانت خواران و فاسدان مخالف هستيم اما حذف راديكالی آن هم حامل 
فساد مضاعف است. عضو كميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس يادآور 
شد: برادر انقلابی من، ما می دانيم شما می خواهيد برای مردم كار كنيد اما مواظب 
فرصت طلبان هزار زيست باشيد؛ كسانی كه همه گونه می توانند با هر شرايط خودشان 
را وفق بدهند؛ شما در كنار اين ارثيه شومی كه از اسلافتان به شما رسيده است ارثيه 
متعالی هم از شهيدانمان مانند ايثار، فداكاری، پذيرش نخبگان، تحول خواهی واقعی، 
تخصص گرايی، احترام به مردم، در كنار مردم بودن را داريد. بياييد با هم به داد مردمی 

كه امروز نجابتشان ما را گرفتار كرده است برسيم و آنها را از اين گرفتاری نجات دهيم.
وی تاكيد كرد: به طور قطع مردم در كنار شما خواهند بود به شرط آنكه با عهدی كه 

با آنها بسته ايد وفادار بمانيد.

نماینده مردم ایلام:

رییس جمهور مواظب فرصت طلبان هزار زیست باشد
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سزاوار است که آدمی دردهای دنیوی خود را مداوا 
کند، همچنان که بیماران دردهای خود را درمان 

می کنند و از خواهش ها و خوشی های دنیا پرهیز کند، 
همچنان که بیمار ]از خوردن غذا[ پرهیز می کند.
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ورود فدراسیون به رفتار غیراخلاقی یک بازیکن
فدراسيون فوتبال به يكی از جنجالی ترين صوت و تصوير منتشر شده از بازيكن تيم ملی ورود كرد و به احتمال 
فراوان اين بازيكن از حضور در تيم ملی محروم خواهد شد.انتشار فايل صوتی از محمدحسين كنعانی زادگان مدافع 
ملی پوش الاهلی قطر باعث شد تا همگان نسبت به اين موضوع ورود كنند. كنعانی زادگان در نخستين واكنش 
خود عنوان كرد اين صوت ها به صورت تقطيع شده و جعلی از او پخش شده و هيچ ربطی به اين بازيكن ندارد اما 
انتشار فايل های تصويری از اين بازيكن كار را برای تكذيب او سخت تر كرد.كميته اخلاق و حراست فدراسيون فوتبال 
نخستين تشكيلاتی بودند كه به موضوع ورود كرده و با بررسی فايل های دريافتی خواستار پاسخگويی كنعانی زادگان 
شدند. فدراسيون فوتبال از كنعانی زادگان خواسته تا در اين باره اظهار نظر كند اما پرونده او روال انضباطی خود را 
طی می كند تا تصميم نهايی درباره اين بازيكن گرفته شود.پيگيری ها نشان از قطعی شدن محروميت او از حضور در 

اردوهای تيم ملی ايران دارد و كميته اخلاق قرار است به زودی حكم اين بازيكن را نهايی كند.

اکران فیلم علیرضا بیرانوند در جشنواره فیلم فجر 
فيلم زندگی عليرضا بيرانوند سنگربان تيم ملی ايران در جشنواره فيلم فجر اكران خواهد شد. چندی قبل مرتضی 
علی عباس ميرزايی يكی از كارگردانان كشورمان شروع به ساختن فيلم سينمايی، زندگی بيرانوند كرد. عوامل فيلم 
سينمايی زندگی عليرضا بيرانوند با حضور در روستای دارايی خرم آباد، اين فيلم را كليد زدند. اين مجموعه چندی 
قبل به روستای دارايی رفتند و با برخی از اهالی مصاحبه كردند تا آرشيوی كامل از زندگی عليرضا جمع كنند.از چند 
ماه پيش هم فيلمبرداری فيلم زندگی ستاره تيم ملی در نقاط مختلف ايران شروع شده و به نظر می رسد به زودی 
فيلمبرداری اين فيلم به پايان خواهد رسيد.خود عليرضا در قسمتی از اين فيلم جلوی دوربين رفته ولی بخش زيادی 
از اين فيلم را بدل بيرانوند بازی می كند. قرار است فيلم زندگی عليرضا بيرانوند كه بی رو نام دارد، برای اولين بار در 

جشنواره فيلم فجر به نمايش در بيايد. 

حاجی بابایی رییس کمیسیون تلفیق بودجه شد
حميدرضا حاجی بابايی نماينده همدان رييس كميسيون تلفيق لايحه بودجه 1401 شد جعفر قادری عضو 
كميسيون تلفيق با اشاره به برگزاری انتخابات هيات رييسه كميسيون تلفيق گفت: حميدرضا حاجی بابايی با 25 
رای به عنوان رييس كميسيون تلفيق انتخاب شد.نماينده مردم شيراز در مجلس افزود: در جريان اين رای گيری 
الياس نادران 19 رای كسب كرد و نتوانست بر صندلی رياست كميسيون تلفيق تكيه بزند.وی گفت: سيد محسن 
دهنوی و ابراهيم عزيزی به عنوان نواب اول و دوم كميسيون تلفيق انتخاب شدند و رحيم زارع نيز به عنوان سخنگوی 

كميسيون تلفيق انتخاب شد.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رييس دانشگاه علوم پزشكی قم با بيان اينكه 103 بيمار در مراكز درمانی اين استان بستری هستند، گفت: در 24 
ساعت منتهی به هفتم دی ماه جاری يک بيمار كرونايی جان خود را از دست داد. به گزارش روز سه شنبه دانشگاه 
علوم پزشكی قم، محمدرضا قدير در گفت و گويی، بيان كرد: در اين مدت 30 نفر با علائم كرونا پذيرش و 23 نفر 
بستری شدند، همچنين 20 بيمار نيز با بهبودی از بيمارستان ترخيص شدند.قدير با بيان اينكه 14 بيمار بدحال 
در مراكز درمانی قم بستری هستند، اضافه كرد: از 1۷۷ تست روزانه كرونا نتيجه 8 مورد مثبت گزارش شده است 
وی درپايان عنوان كرد: يک ميليون و 51۷ هزار و ۷05 دُز واكسن در طرح ملی واكسيناسيون كرونا در اين استان 

تزريق شده است.

طالبان پخش سریال های خارجی را ممنوع کرد 
دولت طالبان پخش سريال های خارجی، به تصوير كشيدن زنان بدون حجاب و پخش هر گونه موسيقی كه در 
تعارض با شريعت اسلامی باشد را در رسانه ملی افغانستان ممنوع كرد.نمايندگان رسانه ها اعلام كردند كه كميته 
فرهنگی دولت طالبان، هرگونه تصوير از دختران با لباس های معاصر امروزی، حتی در تبليغات را ممنوع كرده و 
روشن ساخته كه همه زنان بايد حجاب اسلامی داشته باشند و رسانه ها بايد از نمايش برنامه های تلويزيونی خارجی 
كه با فرهنگ افغانستان و قوانين اسلامی در تضاد است خودداری كنند.علاوه بر اين طالبان پخش هر گونه موسيقی 

را در رسانه ملی ممنوع اعلام كرده است.

 واکنش انسیه خزعلی به ورود زنان به ورزشگاه ها 
معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوريدر پاسخ به اين پرسش كه امكان دارد در بهمن، زنان بتوانند برای 
بازی های تيم ملی در ورزشگاه حاضر باشند، تاكيد كرد: اين موضوع منوط به تصميم گيری كلان در دولت است و 
جلساتی در حال برگزاری است و اميدوار هستيم اين كار انجام گيرد.انيسه خزعلی در واكنش به اين موضوع كه اگر 
اجازه ورود  زنان به ورزشگاه نداده نشود، احتمال تعليق وجود دارد، تصريح كرد: اجازه بدهيد تصميم گيری شود، 

سپس نتيجه اعلام خواهد شد.

شهردار قم :

ارتقای کیفیت خدمات در اتوبوس رانی 
دغدغه مدیران شهری است

ناوگان  ارتقای كيفيت خدمات در  به  توجه  اهميت  به  اشاره  با  قم  شهردار 
اتوبوس رانی، اين موضوع را از دغدغه های شهرداری دانست.

و علنی  يكمين جلسه رسمی  و  بيست  در  دكتر سيدمرتضی سقائيان نژاد 
بهره برداری  به لايحه مجوز خريد خدمات  با اشاره  شورای اسلامی شهر قم 
ارتقاء كيفيت در  ماه است كه  از ۷  بيش  اظهار داشت:  اتوبوس رانی  ناوگان 
ناوگان اتوبوس رانی با نگاهی جديد و ويژه در مجموعه شهرداری دنبال شده و 
به يكی از دغدغه های شهرداری تبديل شده و بررسی های زيادی در اين زمينه 

انجام شده است.
وی ضمن تشكر از دقت نظر و اهتمام معاون حمل ونقل و ترافيک شهرداری 
قم به موضوع ارتقاء خدمات ناوگان اتوبوس رانی افزود: موضوع مهم در اين 
طرح توجه ويژه به رفتارها و مباحث فرهنگی در دو بخش داخل شهرداری و در 

خارج از شهرداری است.
شهردار قم به نتيجه مطلوب رسيدن يک طرح خوب را نيازمند مجريان خوب 
دانست و ابراز كرد: صحيح اجراشدن اين طرح يكی از دغدغه های شخص بنده 
بوده و يكی ديگر از دغدغه های ما تأمين اعتبار و تضمين فرآيندهای مالی برای 

اجرای اين طرح است.
بايد  كرد:  تصريح  پيش بينی شده  مباحث  و  روش  درستی  بر  تأكيد  با  وی 
اعتبارات مالی برای اجرای اين طرح ديده شود تا بتوانيم طرح را به خوبی اجرا 
كنيم و برای فرهنگ سازی نيز مجموعه برنامه هايی در قالب پويش “هوای همُ 
داشته باشيم” برگزار می شود تا بتوانيم در اصلاح رفتار ترافيكی شهروندان نيز 

مؤثر باشيم.
دكتر سقائيان نژاد خاطرنشان كرد: بايد در بخش تعميرات و نگهداری نيز 
دقت داشته باشيم، زيرا قيمت هر اتوبوس هم اكنون بيش از 6 ميليارد تومان 
بوده و در بودجه 1401 دولت نيز تعهدی در اين زمينه مفروض نيست و همه بار 

بر دوش شهرداری افتاده است.
وی رعايت و در نظر گرفتن 4 نكته را اساسی و مهم خواند و يادآور شد: ابتدا 
نظارت و كنترل دقيق، سپس توجه به مسائل فرهنگی قم در مجموعه معاونت 
حمل ونقل و ترافيک و هم بين شهروندان، تعمير و نگهداری و آخرين مورد 

عملی شدن تعهدات مالی اجرای طرح بايد با دقت انجام شود.
شهردار قم، اين طرح را در صورت موفقيت، طرحی پيشرو خواند كه می تواند 
به عنوان يكی از ابتكارات و خلاقيت های قم معرفی شود و مطرح كرد: اگر اين 
طرح به درستی اجرا شود سرمايه اجتماعی بزرگی شكل گرفته و آلودگی هوا 
و چالش های زيست محيطی كاهش پيدا می كند و همچنين تحول بزرگی در 

مديريت ناوگان اتوبوس رانی اتفاق خواهد افتاد.
وی همچنين به حفظ ابزارهای حاكميتی شهرداری نيز اشاره كرد و گفت: 
اين موضوع نيز به صورت شفاف در قرارداد مشخص شود تا فردا شهرداری دچار 
مشكلاتی نشود و بتواند ازنظر حاكميتی نظارت كافی را بر سيستم داشته باشد

 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای قراردادهای خرید خدمات 
در ناوگان اتوبوسرانی شهر قم 

معاون حمل ونقل و ترافيک شهرداری قم از اجرای قراردادهای خريد خدمات 
در ناوگان اتوبوسرانی شهر قم برای نخستين بار در كشور خبر داد.

مسعود طبيبی در بيست و يكمين جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم كه در ساختمان شهيد باكری برگزار شد، با اشاره به لايحه اخذ مجوز 
خريد خدمات بهره برداری ناوگان اتوبوسرانی “اس آل ای” اظهار داشت: در 
حال حاضر ما پيامک هايی را دريافت می كنيم كه گزارشی از عملكرد ناوگان 

اتوبوسرانی شهر است.
وی جابه جايی روزانه 49 هزار مسافر را موردتوجه قرارداد و افزود: اين ميزان 
جابه جايی با 10۷ اتوبوس در سطح شهر اتفاق افتاده است و به طور متوسط هر 

دستگاه اتوبوس بين 320 تا 350 مسافر را جابه جا می كند.
معاون حمل ونقل و ترافيک شهرداری قم، هزينه جابه جايی هر مسافر را با 
توجه به تعداد مسافر و عمر هر دستگاه اتوبوس كه 12 سال بوده محاسبه 
كرد و گفت: درمجموع يک اتوبوس در طول 12 سال بيش از يک ميليون 
مسافر را جابه جا می كند كه هزينه هر مسافر 3 هزارتا 3 هزار و 500 تومان 

خواهد شد.
وی ادامه داد: باوجود هزينه سفر 3500 تومانی هر مسافر ما تنها بين يک 
هزارتا يک هزار و 500 تومان از مسافر دريافت می كنيم و درواقع عملكرد ناوگان 
موجود تقريباً يک سوم است و در شرايط عادی يک اتوبوس بايد يک هزار مسافر 

را در روز جابه جا كند تا به عدد مطلوب دست پيدا كند.
طبيبی، تنها راه رسيدن به شرايط مناسب را ارائه خدمات مطلوب در سيستم 
حمل ونقلی خوب دانست و ابراز كرد: شهرداری طی سال های گذشته با توجه 
به امكاناتی كه در اختيار داشته خيلی از سامانه ها را نصب كرده اما بهره برداری 

لازم از آن نشده است.
استفاده  با  در تلاش هستيم  ما  كرد:  اذعان  و  اشاره  قرارداد جديد  به  وی 
اعتماد  و  داده  ارائه  شهروندان  به  را  مطلوبی  خدمات  جديد،  سامانه های  از 
شهروندان را برای استفاده از حمل ونقل عمومی جلب كنيم و اين استفاده 

مطلوب در صورت بهره برداری از پيمانكار محقق می شود.
معاون حمل ونقل و ترافيک شهرداری قم، ساختار قرارداد جديد را تشريح 
كرد و افزود: در قرارداد جديد ريسک به طرف پيمانكار و شركت بهره بردار بوده و 
ميزان پرداخت به ارائه خدمات مطلوب بستگی زيادی داشته و عدد 65 ميليارد 

تومان حداقل اعتبار خواهد بود.
وی افزايش تعداد ناوگان را نيز موردبررسی قرارداد و تصريح كرد: با افزايش 
تعداد 48 دستگاه اتوبوس جديد بايد نيروی انسانی تازه وارد سيستم شود و در 
خطوط اتوبوسرانی نيز در چند خط افزايش داريم اما در نيروهای بازرسی تعداد 

افراد محدودی اضافه می شوند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد:

نظارت دقیق در قرارداد جدید
 ناوگان اتوبوسرانی 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با تأكيد بر نظارت دقيق در قرارداد جديد 
ناوگان اتوبوسرانی گفت: هزينه هر اتوبوس را در ماه 30 ميليون تومان بوده، 
درحالی كه با متوسط 300 مسافر در ماه و حدود بليت 1۷00 تومان در سال 

آينده، هنوز ماهی 12 ميليون تومان كسری داريم.
محسن محرری در بيست و يكمين جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم كه در ساختمان شهيد باكری برگزار شد، نگرانی خود را درباره طرح مجوز 
خريد خدمات بهره برداری ناوگان اتوبوسرانی را مطرح كرد و اظهار داشت: در 
اين قرارداد با واگذاری مسئوليت های زياد به شركت بهره بردار، بين دو طرف 

قرارداد مشاركت زيادی رقم می خورد.
وی سياست گذاری و نظارت در سازمان اتوبوسرانی را مطرح كرد و افزود: 
300 تا 400 نيروی انسانی در اين قرارداد حضور دارند كه حقوق می خواهند و 
شركت بهره بردار بايد حقوق يک ماه پرسنل و راننده ها را در حساب خود داشته 

باشد كه بايد در انتخاب شركت دقت زيادی انجام شود.
نگهداری  و  تعمير  بخش  در  نظارت  قم،  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
اتوبوس ها را مهم خواند و اظهار داشت: در اين قرارداد بايد نظارت در اين بخش 
نيز به خوبی انجام شود، زيرا سرمايه زيادی در اختيار شركت قرار می گيرد و بايد 

در جمع آوری كرايه و حقوق نيز دقت شود.
وی ادامه داد: بايد در تأمين اعتبار توجه بيشتری كنيم و ميزانی كه شهرداری 
بايد تأمين اعتبار كند كه حدود 65 ميليارد تومان بوده بايد پيش بينی شود كه 

در روش پرداخت بليت و بخش خصوصی شفاف سازی كنيم.
تا  مشخص شده  اتوبوسرانی  سهم  قرارداد،  از  قبل  داد:  پيشنهاد  محرری 
سازمان اتوبوسرانی تلاش بيشتری كرده و بر نظارت ها بر بخش خصوصی دقت 
بيشتری و پشتيانی لازم را داشته باشند، همچنين در به كارگيری رانندگان از هر 

نظر دقت شود زيرا رانندگان به عنوان نماينده شهرداری هستند.

همزمان با سفر رئیس جمهور به قم صورت می گیرد ،

استقرار میز ارتباطات مردمی در شهرداری قم
ميز ارتباطات مردمی نماينده تام الاختيار وزارت كشور همزمان با سفر رئيس جمهور به قم در شهرداری قم مستقر 
خواهد شد. به گزارش شهرنيوز، در حاشيه سفر آيت الله رئيسی رئيس جمهور و برخی از اعضای هيئت دولت در 
روزهای پنجشنبه و جمعه 9 و 10 دی ماه به استان قم ميز ارتباطات مردمی نماينده وزارت كشور به ميزبانی 
شهرداری قم پذيرای شهروندان خواهد بود. يكی از اقدامات و الزامات ارتباط مستقيم با مردم و همچنين پيگيری 
درخواست های آنان، استقرار ميزهای ارتباطی بين مديران دستگاه های دولتی با مردم است كه در اين راستا، ميز 
ارتباطات مردمی نماينده تام الاختيار وزارت كشور در شهرداری قم استقرار می يابد. اين ميز ارتباطاتی با حضور دكتر 
طالبی، رئيس مركز مديريت عملكرد و بازرسی و امور حقوقی وزارت كشور پيرامون موضوعات حوزه وزارت كشور در 
نهادهايی همچون استانداری، فرمانداری ها، شهرداری ها، بخشداری ها، دهياری ها، مديريت بحران و امور اتباع و 
مهاجرين خارجی برپا می شود. اقشار مختلف مردم می توانند روزهای پنجشنبه و جمعه از ساعت 8 الی 20 با حضور 
در ساختمان مركزی شهرداری قم واقع در بلوار امام موسی صدر، جنب بوستان شهيد بنيادی، از خدمات اين ميز 

ارتباطات مردمی استفاده كنند.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

تصویب واگذاری برخی از اراضی برای توسعه فضای سبز 
مديرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تصويب واگذاری اراضی بوستان ولايت، جاده قديم قم و 

بوستان زائر برای توسعه فضای سبز خبر داد. 
به نقل از روابط عمومی شهرداری قم، پيام جواديان با اشاره به تصويب سه مورد از اراضی مورد درخواست سازمان 
پارک ها برای توسعه فضای سبز شهر اظهار كرد: اين اراضی سال ها پيگيری شده و پس از تصويب در كميته های 

تخصصی در شورای برنامه ريزی استان مورد تصويب قرار گرفت.
وی اين اراضی را شامل بوستان ولايت، جاده قديم و اراضی پشت بوستان زائر دانست و گفت: با تصويب واگذاری 

اين اراضی بستر لازم برای انعقاد قرارداد توسعه فضای سبز در آن ها فراهم شده است.
مديرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به فرآيندهای واگذاری اراضی شهر برای توسعه فضای 
سبز ابراز كرد: بيش از سه سال است كه سازمان پارک ها پيگير واگذاری اين اراضی بوده و مراحل مختلفی ازجمله 

بررسی در كميته فنی اداره كل راه و شهرسازی و كميته تخصصی استانداری برای تصويب آن طی شده است.
 

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

فرصت ثبت نام جاماندگان از مدرسه تا پایان دی 
معاون آموزش ابتدايی آموزش و پرورش استان قم گفت: دانش آموزانی كه بنا به دلايلی در مدرسه ثبت نام نكرده اند 

تا پايان دی فرصت دارند با مراجعه به مدرسه فرآيند ثبت را كامل كنند.
پناهنده با بيان اينكه آموزش و پرورش از مهر ماه پيگير ثبت نام دانش آموزان جا مانده از تحصيل بوده و پس از 
شناسايی دانش آموزان جا مانده از تحصيل با خانواده آن ها تماس گرفته و برای ثبت نام در مدرسه آن ها را راهنمايی 
می كند گفت: دانش اموزان می توانند پس از ثبت نام در مدرسه در كلاس های جبرانی شركت كنند و از لحاظ 

آموزشی جاماندگی خود از ديگر دانش آموزان را جبران كنند.
شيخ الاسلام مدير كل آموزش و پرورش هم گفت: آموزش و پرورش از دانش اموزانی كه از تحصيل جامانده اند و يا 

ترک تحصيل كرده اند حمايت می كند و تمام تلاش خود را برای برگرداندن آن ها به چرخه تحصيل تسهيل می كند.

طرح:محمدعلی رجبی

 طوفان جدید کرونا در راه است

حضرات آيات نوری همدانی و علوی گرگانی در ديدار معاون فرهنگی سازمان 
اوقاف و امور خيريه و جمعی از سرگرو ه ها و معاونين تبليغی سراسر كشور، بر 
لزوم تفكر و تدبر مبلغان در قرآن كريم و پرهيز از بيان مطالب تفرقه آميز تاكيد 

كردند.
آیت الله نوری همدانی:

وحدت مساله اساسی است و نباید خدشه ای به آن وارد شود
 يكی از مراجع تقليد گفت: سازمان اوقاف و امور خيريه اقدامات خوبی داشته 
و توانسته است علاوه بر انجام وظايف قرآنی و توليت موقوفات، در بحث تبليغ 

هم برنامه های تاثيرگذاری را تدوين و اجرايی كند. 
آيت الله العظمی حسين نوری همدانی ظهر روزسه شنبه در جمع معاون 
فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و سرگروه های تبليغی اين سازمان اظهار 
كرد: اسلام دينی كامل و همه جانبه است بنابراين بايد افراد مختلفی برای عمل 

و ترويج همه ابعاد آن تربيت شوند.
مُرُونَ بِالْمَعْرُوفِ 

ْ
ةٌ يَدْعُونَ إِلَی الْخَيْرِ وَيَأ مَّ

ُ
وی با اشاره به آيه شريفه »وَلْتَكُنْ مِنْكُمْ أ

ئِكَ هُمُ الْمُفْلِحُونَ« در سوره مباركه آل عمران افزود:  ولَٰ
ُ
وَيَنْهَوْنَ عَنِ الْمُنْكَرِ ۚ وَأ

خداوند در اين آيه می فرمايد »بايد برخی از شما مسلمانان، خلق را به خير و 
صلاح دعوت كنند و امر به نيكوكاری و نهی از بدكاری كنند، و اينها رستگار 
خواهند بود«. اين مرجع تقليد خاطرنشان كرد: از اين منظر، سازمان اوقاف و 
امور خيريه اقدامات خوبی داشته و توانسته است علاوه بر انجام وظايف قرآنی 
و توليت موقوفات، در بحث تبليغ هم برنامه های تاثيرگذاری را تدوين و اجرايی 
كند كه يكی از آنها اعزام مبلغان تخصصی به دانشگاه ها، بقاع متبركه و مناطق 

مختلف كشور است.
مطابق با نیازها به تبلیغ و ترویج معارف دینی و مذهبی بپردازیم 

وی ادامه داد: لازم است شرايط روز جامعه را به دقت بررسی و ارزيابی كنيم و 
مطابق با نيازها به تبليغ و ترويج معارف دينی و مذهبی بپردازيم زيرا سيره ائمه 

اطهار)ع( نيز همينگونه بود.
آيت الله نوری همدانی با اشاره به حديث نبوی »كلكمْ راعٍ وَ كلكمْ مَسْؤُولٌ عَنْ 
رَعِيتِهِ« عنوان كرد: بر اين اساس همه ما مسئول هستيم و بايد نسبت به آنچه 

مسئوليت داريم به نحو احسن عمل كنيم كه تبليغ دين هم از آن جمله است.
استاد حوزه علميه با بيان اينكه بر اساس روايات، در آخرالزمان بساط علم در 
قم گسترده می شود و از اين شهر به عالم خواهد رسيد گفت: زحمات سازمان 

اوقاف و مبلغان اين مجموعه بزرگ، در راستای همين مسئله است.
مبلغان با دست پُر به تبلیغ بروند 

وی با اشاره به توطئه ها و نقشه های بنی اميه و بنی عباس برای ايجاد تفرقه 
ميان مسلمانان تصريح كرد: امروز هم آمريكا و صهيونيسم جهانی در پی تداوم 
همين توطئه هستند به نحوی كه می بينيم هرجا كشور مسلمانی هست، تفرقه 
و آشوب گری هم ترويج می شود؛ آمريكا نقشه پردازی می كند، عربستان هزينه 

می كند و اسرائيل هم مسئول اجراست.
آيت الله نوری همدانی افزود: اقدامات سازمان اوقاف در امور تبليغی بايد با 
در نظر گرفتن اين مهم باشد كه امروز وحدت، مسئله ای اساسی است و نبايد 

خدشه ای به اتحاد مسلمانان وارد شود.
اين مرجع تقليد به مبلغان امور دينی توصيه كرد با دست پُر به تبليغ بروند و 
گفت: روش ائمه اطهار)ع( اينگونه بود كه در رفتار با همه گروه ها با طمأنينه و 

محبت وارد شوند و بحث و مناظره را هم با كمال احترام پيش ببرند.
آيت الله نوری همدانی، گفت: طلاب و مبلغان دينی در امور تبليغی، مطالب 
و مسائلی را مطرح نكنند كه سبب تفرقه بين شيعه و سنی و در نهايت باعث 

خوشحالی و سوء استفاده دشمنان شود.
آیت الله علوی گرگانی: 

قرآن باید ملاک و معیار اصلی در تبلیغ دین باشد
آيت الله علوی گرگانی از مراجع  تقليد  نيز در ديدار حجت الاسلام والمسلمين 
غلامرضا عادل معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و سرگروه های تبليغی 
اين سازمان گفت: بايد قرآن را ملاک و معيار اصلی در امر تبليغ قرار دهيم و 

مردم را به اين كتاب مبارک و انديشه در آن سوق دهيم. 
آيت الله سيد محمد علی علوی گرگانی ظهر سه شنبه در ديدار حجت الاسلام 
و  اوقاف  سازمان  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون  عادل  غلامرضا  والمسلمين 
سرگروه های تبليغی اين سازمان گفت: خداوند در سوره مباركه »ص« و در آيه 
لْبَابِ« به 

َ
ولُو الْ

ُ
رَ أ رُوا آيَاتِهِ وَلِيَتَذَكَّ بَّ نْزَلْنَاهُ إِلَيْکَ مُبَارَکٌ لِيَدَّ

َ
29 می فرمايد »كِتَابٌ أ

اين معنا كه قرآن كتابی مبارک و عظيم عظيم الشأن است كه به تو )پيامبر اسلام( 
نازل كرديم تا امت در آياتش تفكر كنند و صاحبان مقام عقل متذكر شوند.

وی افزود: كتاب مبارک به اين معناست كه قرآن از هر جهت دوای درد بشر 
است و می تواند تمام مشكلات انسان ها را حل كند به شرطی كه به دستورات 

آن عمل كنيم.
مرجع تقليد شيعيان با بيان اينكه بر اين اساس بايد قرآن را ملاک و معيار 
اصلی در امر تبليغ قرار دهيم تصريح كرد: در بخش ديگر اين آيه به مسئله تدبر 
در آيات وحی تصريح شده زيرا قرائت صرف، نمی تواند فايده كاملی داشته 

باشد بلكه اگر در فهم قرآن تلاش كنيم و معنای صحيح زندگی را دريابيم، آنگاه 
می توانيم به سعادت دست يابيم.

وی ادامه داد: صاحبان مقام عقل در اين آيه مورد توجه قرار گرفته اند، به اين 
معنا كه همه مردم دعوت پيامبران و مبلغان دينی را بر نمی تابند و ممكن است 
آنها را مورد تمسخر و توهين قرار دهند و حتی به گواه تاريخ، انبيای الهی را 
به قتل برسانند، تنها آن دسته كه اهل تفكر و تعقل باشند، سخن حق را درک 
می كنند و نجات می يابند بنابراين نبايد از قلت جمعيت حق و كثرت طرفداران 

باطل هراس داشت.
آيت الله علوی گرگانی اضافه كرد: بر اساس روايتی از حضرت علی )ع(، قرآن 
بهترين كتاب موعظه و بهترين موعظه آن نيز همان عبارات »قل هوالله احد« 

است.
معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف مطرح کرد:

تولید و انتشار ۳۰ هزار محتوای مذهبی در شبکه های اجتماعی
معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف نيزدراين ديدار هاگفت: از سال 
98 تاكنون 34 هزار نفر دوره تبليغی برگزار شده و هشت هزار نفر از قم و 25 
هزار نفر از طلاب مستقر و بومی در بقاع متبركه و مناطق گوناگون كشور در 

آنها شركت كرده اند.
حجت الاسلام والمسلمين غلامرضا عادل اظهار كرد: بخشی از فعاليت های 
سازمان اوقاف به امور تبليغی و در چارچوب اداره كل اعزام مبلغ اختصاص 
دارد كه شامل اعزام مبلغ به بقاع متبركه و مناطق كمتر برخوردار و دورافتاده 

می شود.
وی افزود: در دو سال اخير كه با شيوع كرونا هم روبرو بوديم، سعی كرديم 
استانداردهای بهداشتی را به دقت رعايت كنيم و در زمينه اعزام مبلغ هم از 

شيوه های نوين بهره ببريم.
معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خيريه با بيان اينكه جلسات 
مقاصد  با  آموزشی  دوره های  برگزاری  و  سامان دهی  برای  مبلغان  با  حضور 
مختلف تبليغی با در نظر گرفتن پروتكل های ستاد مقابله با كرونا برگزار شده 
است گفت: بر اين اساس و از سال 98 تاكنون 34 هزار نفر دوره تبليغی برگزار 
شده و هشت هزار نفر از قم و 25 هزار نفر از طلاب مستقر و بومی در بقاع متبركه 

و مناطق گوناگون كشور در آنها شركت كرده اند.
از مبلغان سازمان تبليغات  اينكه پشتيبانی از 1500 نفر  با اشاره به  وی 
اسلامی نيز توسط سازمان اوقاف صورت می گيرد خاطرنشان كرد: علاوه بر 
تبليغ حضوری، حضور طلاب و مبلغان در فضای مجازی هم تقويت شده است.
عادل تصريح كرد: بر اين اساس هزار كانال در شبكه های اجتماعی مختلف 
توسط واحدهای فرهنگی بقاع متبركه سراسر كشور ايجاد شده كه هشت 
كارگروه مختلف در موضوعات گوناگون همچون قرآن، سبک زندگی، احكام، 
وقف، مشاوره خانواده و روانشناختی، كودک و نوجوان و انقلاب اسلامی، 

پشتيبانی محتوايی آنها را انجام می دهند.
معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خيريه گفت: با همراهی همه 
جانبه طلاب و مبلغان فعال در فضای مجازی، تاكنون حدود 30 هزار محتوای 
رسانه ای شامل عكس، فيلم، متن و كليپ توليد و در شبكه های اجتماعی توزيع 
شده است البته حضور مبلغان در فضای مجازی فارغ از محدوديت های كرونا، 

در آينده نيز ادامه می يابد.
وی افزود: همچنين 14 دوره غير حضوری آموزشی برای هزار نفر از مبلغان 
سازمان اوقاف برگزار شده است كه محتواهای گوناگون را شامل شده و يكی از 

اولويت ها آن، بحث فرزندآوری و افزايش جمعيت است.
توزیع 2 میلیون بسته ارزاق توسط سازمان اوقاف در سراسر کشور

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خيريه  دربخش ديگری از 
سخنان خود  گفت : از ابتدای شيوع كرونا تاكنون بيش از دو ميليون بسته 
ارزاق با اعتباری بالغ بر هزار ميليارد تومان از محل عوايد موقوفات و كمک های 

خيرين تهيه و بين نيازمندان توزيع شده است.
حجت الاسلام والمسلمين عادل با اشاره به موقوفات حوزوی و تلاش سازمان 
اوقاف برای احيای آنها ابراز كرد: علاوه بر اينكه واقفان را تشويق به افزايش 
موقوفات حوزوی می كنيم و سرمايه گذاری در موقوفات را هم جزو اولويت ها 
قرار داده ايم، از خيرات مطلق نيز تا آنجا كه مسائل شرعی اجازه می دهند برای 

پشتيبانی از حوزه های علميه استفاده می كنيم.
اعزام ۹۰۰ نفر مبلغ از قم به سراسر کشور در ایام فاطمیه

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خيريه گفت: اين سازمان در 
رزمايش مواسات و همدلی كه در پی مطالبه رهبر معظم انقلاب در كشور به راه 
افتاد هم سهم عمده ای داشت به طوری كه از ابتدای شيوع كرونا تاكنون بيش 
از دو ميليون بسته ارزاق با اعتباری بالغ بر هزار ميليارد تومان از محل عوايد 

موقوفات و كمک های خيرين تهيه و بين نيازمندان توزيع شده است.
وی ادامه داد: تبليغ يكی از رسالت های اصلی روحانيون است و بر اين اساس 
و در ايام فاطميه امسال، 900 نفر از قم به بقاع متبركه و مناطق گوناگون كشور 

اعزام خواهند شد.

دوتن از مراجع تقلید در دیدار معاون فرهنگی سازمان اوقاف تاکید کردند؛

مبلغان از بیان مطالب تفرقه آمیز پرهیز کنند 


